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BILAGA 4 

Konstitutionsutskottets yttrande 

2000/01:KU14y 

Vårpropositionen ï Preliminära ramar för 

utgiftsområde 1 Rikets styrelse, m.m. 

 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har den 19 april 2001 beslutat att bereda övriga utskott till-

fälle att yttra sig över  

dels 2001 år ekonomiska vårproposition (2000/01:100) om den ekono-

miska politiken och utgiftstaket m.m. (yrkandena 1ï5) jämte eventuella mot-

ioner, 

dels regeringens skrivelse 2000/01:101 Årsredovisning för staten 2000 

jämte eventuella motioner, 

allt i de delar som berör respektive utskotts beredningsområde. 

Konstitutionsutskottet begränsar sitt yttrande till att avse de preliminära ra-

marna för utgiftsområde 1 Rikets styrelse åren 2002ï2004 och motionerna 

2000/01:Fi17 yrkande 5 (m), 2000/01:Fi18 yrkande 7 (kd), 2000/01:Fi19 

yrkande 4 (c) och 2000/01:Fi20 yrkande 4 (fp) samt årsredovisningen för 

staten 2000 och motion 2000/01:Fi34 (v). 

När det gäller de preliminära ramarna för åren 2002ï2004 tillstyrker utskottet 

regeringens förslag, som innebär att ramarna för utgiftsområde 1 skall uppgå 

till 5 394 miljoner kronor år 2002, till 5 535 miljoner kronor år 2003 och till 

5 646 miljoner kronor år 2004. Fyra partier (m, kd, c och fp) avstyrker försla-

gen till förmån för respektive partis förslag i varsin avvikande mening. 

Konstitutionsutskottet har inga invändningar mot att årsredovisningen för 

staten 2000 läggs till handlingarna. Utskottet avstyrker en motion (v) om 

könsuppdelad statistik m.m. i statens årsredovisning. En avvikande mening 

(v) har anmälts. 
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Utskottet 

Propositionen 

Regeringen föreslår i proposition 2000/01:100 (yrkande 4) att riksdagen god-

känner den preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 

2002ï2004 enligt tabell 6.5 som riktlinje för regeringens budgetarbete.  

De av regeringen föreslagna preliminära ramarna för utgiftsområde 1 Ri-

kets styrelse åren 2002ï2004 framgår av följande uppställning. 

 
Miljoner kronor 

  Utfall Anslag Prognos   Beräknat 

   2000  2001  2001  2002  2003  2004 

  4 820 5 316 5 738 5 394 5 355 5 646 

Enligt regeringen ökar beräknade resurser för utgiftsområdet från år 2002 

med 258 miljoner kronor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpro-

positionen för 2001. I detta belopp ingår en överföring med 24 miljoner kro-

nor från utgiftsområde 1 till utgiftsområde 17. 

Med anledning av regeringens ställningstagande till rapporten om det sam-

lade regeringskansliets långsiktiga dimensionering Vad kostar det att regera? 

En studie av Regeringskansliets dimensionering nu och i framtiden (Ds 

2000:27) föreslår regeringen att anslaget ökar med 160 miljoner kronor år 

2002, 240 miljoner kronor år 2003 och 340 miljoner kronor år 2004. Vidare 

anför regeringen att beräknade resurser för utgiftsområdet för år 2002 därutö-

ver bör öka, främst till följd av ny pris- och löneomräkning, med 98 miljoner 

kronor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpropositionen för 

2001. I detta belopp ingår den ovan nämnda överföringen från utgiftsområde 

1 till utgiftsområde 17. 

I propositionen aviserar regeringen sin avsikt att i budgetpropositionen för 

2002 föreslå höjningar av presstödet i enlighet med förslag i tilläggsbudget. 

Vidare aviseras att regeringen även överväger ytterligare insatser inom press-

stödsområdet. 



 

 

K ONSTITUTIONSUTSKOTTETS YTTRANDE   B ILAGA 4      2000/01:FiU20 

 

5 

Motioner 

I följande tablå redovisas vårpropositionens och motionernas förslag till pre-

liminära utgiftsramar för utgiftsområde 1 Rikets styrlese för åren 2002ï2004. 

FÖRSLAG TILL RAM FÖR UTGIFTSOMRÅDE 1 RIKETS STYRELSE 

Belopp i miljoner kronor 

     År  Proposi-  Oppositionspartiernas avvikelser från propositionens ram 

      Tionen   
Moderata 
samlings-
partiet 

  
Kristdemo-
kraterna 

 
 
   Center- 
   Partiet 

  
Folkpartiet 
liberalerna 

           2002  5 394  -713  -297  -770  -920  
2003  5 355  -1 239  -377  -776  -925  
2004  5 646  -1 368  -477  -770  -1 185  

Moderata samlingspartiet föreslår i sin partimotion 2000/01:Fi17 yrkande 5 

(delvis) att de preliminära ramarna för utgiftsområde 1 åren 2002ï2004 skall 

bestämmas till 4 603 miljoner kronor, 4 155 miljoner kronor respektive 

4 278 miljoner kronor. Moderaterna anför att politiska partier inte skall vara 

beroende av staten i en demokrati och föreslår därför att partistödet avvecklas 

successivt. Från och med år 2003 minskas stödet till hälften av det nuvarande 

anslaget. År 2004 avvecklas stödet helt. Vidare anser Moderaterna att 

presstödet inte fyller den funktion som förespeglades när det infördes. Tid-

ningar i ekonomiska svårigheter har inte kunnat räddas som förväntat, samti-

digt som strukturförändringar försenats och konkurrensvillkoren snedvridits. 

Moderaterna föreslår därför att presstödet avvecklas i två steg. Det första bör 

tas år 2002. Resterande belopp bör därefter lyftas ur budgeten år 2003. I och 

med att presstödet avskaffas kommer Presstödsnämnden inte längre att fylla 

någon funktion. Den bör enligt Moderaterna därför avvecklas från den 1 

januari 2003. För att underlätta avvecklingen av presstödet föreslår Modera-

terna att reklamskatten avskaffas. När det gäller Regeringskansliet anför 

Moderaterna att det inte bör byggas ut i enlighet med regeringens förslag. 

Därutöver bör det extra anslag som innevarande år utgår till följd av ordfö-

randeskapet i EU avvecklas helt. Moderaterna anser också att en särskild 

upplysningskampanj om kommunismens brott mot mänskligheten bör genom-

föras. 

Kristdemokraterna föreslår i sin partimotion 2000/01:Fi18 yrkande 7 (delvis) 

att de preliminära ramarna för utgiftsområde 1 åren 2002ï2004 skall bestäm-

mas till 5 097 miljoner kronor, 4 978 miljoner kronor respektive 

5 169 miljoner kronor. Kristdemokraterna framhåller att Regeringskansliet 

under ett antal år har tillförts betydande resurser. Utveckling och anpassning 

av Regeringskansliet borde enligt Kristdemokraterna i högre utsträckning 

kunna ske genom organisationsförändringar och rationaliseringar. Den av 

regeringen nu föreslagna ökningen av anslaget under åren 2002ï2004 anser 

Kristdemokraterna därför inte bör genomföras. Utöver utebliven anslagsök-
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ning föreslår Kristdemokraterna ett besparingskrav på 50 miljoner kronor per 

år. Anslaget till Regeringskansliet bör enligt Kristdemokraterna därför mins-

kas med 210 miljoner kronor för år 2002, med 290 miljoner kronor för år 

2003 och med 390 miljoner kronor för år 2004. Vidare menar Kristdemokra-

terna att besparingar på 6 miljoner kronor kan göras inom Datainspektionen 

genom effektiviseringar och avgiftsfinansierad verksamhet. Beträffande 

presstödet anför Kristdemokraterna att det skapas ett överskott på 

109 miljoner kronor genom bl.a. nedläggningen av tidningen Arbetet. Den av 

regeringen föreslagna överföringen av 24 miljoner kronor till utgiftsområde 

17 och ökningen på samdistributionssidan (4 miljoner kronor) accepterar 

Kristdemokraterna. Återstående medel på 81 miljoner kronor bör enligt Krist-

demokraterna inbesparas. Sammantaget kan ramen för utgiftsområdet, enligt 

Kristdemokraterna, minskas med 297 miljoner kronor för år 2002, 377 miljo-

ner kronor för år 2003 och 477 miljoner kronor för år 2004. 

Centerpartiet föreslår i sin partimotion 2000/01:Fi19 yrkande 4 (delvis) att de 

preliminära ramarna för utgiftsområde 1 åren 2002ï2004 skall bestämmas till 

4 624 miljoner kronor, 4 579 miljoner kronor respektive 4 876 miljoner kro-

nor. Centerpartiet anser att 770 miljoner kronor av de anslagna medlen under 

Regeringskansliet för år 2002 bör avslås. Sammanslagning av departement 

anser Centerpartiet borde ge minskade kostnader genom effektiviseringar 

under den kommande perioden. Det är enligt Centerpartiet även nödvändigt 

och fullt genomförbart med allmänna besparingar inom Regeringskansliet. 

Centerpartiet anser i motsats till regeringen att Regeringskansliet är för stort 

snarare än för litet. För de kommande åren är det enligt Centerpartiet därför 

berättigat att minska föreslagna budgetbelopp med 770, 776 respektive 770 

miljoner kronor. Efter Sveriges ordförandetid i EU kommer kostnaderna inom 

utgiftsområdet dessutom att minska kraftigt, vilket Centerpartiet menar bör 

tas med i beräkningarna. 

Folkpartiet liberalerna föreslår i sin partimotion 2000/01:Fi207 yrkande 4 

(delvis) att de preliminära ramarna för utgiftsområde 1 åren 2002ï2004 skall 

bestämmas till 4 474 miljoner kronor, 4 430 miljoner kronor respektive 

4 461 miljoner kronor. Folkpartiet motsätter sig den expansion av Regerings-

kansliet som regeringen driver. Regeringen har, enligt Folkpartiet, lämnat sin 

tidigare argumentering att EU-ordförandeskapet krävde extra resurser och vill 

nu permanenta en hög utgiftsnivå i kanslihuset. Folkpartiet kan inte acceptera 

denna betydande utvidgning av Regeringskansliet som nu planeras. Ramen 

för området bör enligt Folkpartiet också bestämmas av bedömningen att såväl 

presstöd som partistöd kan minska jämfört med regeringens planer. 
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Skrivelsen 

I regeringens skrivelse 2000/01:101 Årsredovisning för staten 2000 redovisas 

bl.a. statsbudgetens utfall år 2000. När det gäller utgiftsområde 1 anges bl.a. 

följande (avsnitt 4.4.1): 

Miljoner kronor 

Verksamhets- 

område 

Utfall 

1999 

SB  

2000 

TB  

2000 

Utfall 

2000 

Utfall-SB 

2000 

Statschefen 79 80 0 80 0 

Riksdagen och dess 

ombudsmän 

981 989 0 1 005 15 

Regeringen m.m. 2 574 2 648 255 2 830 182 

Centrala  

myndigheter 

49 58 0 56 -2 

Mediefrågor 674 685 0 659 -26 

Samarbete och ut-

veckling i Östersjö-

regionen 

185 0 0 191 191 

Summa UO 1 4 541 4 461 255 4 820 359 

Utfallet uppgick till 4 820 miljoner kronor och var därmed 359 miljoner kro-

nor (8,1 %) högre än vad som anvisades i statsbudgeten. 

De högre utgifterna hänför sig, enligt regeringen, i huvudsak till två an-

slag: äldreanslaget från budgetåret 1999 F1 Samarbete och utveckling inom 

Östersjöregionen, där förbrukningen finansieras med 191 miljoner kronor av 

reservationer från tidigare år och anslaget C1 Regeringskansliet m.m., där 

skillnaden mot statsbudgeten på 174 miljoner kronor till största delen förkla-

ras av ökade utgifter för statliga pensionsavgifter, men också av bildandet av 

en sammanhållen IT-organisation inom Regeringskansliet. 

Motion 

I motion 2000/01:Fi34 av Siv Holma m.fl. (v) begärs tillkännagivanden till re-

geringen om att könsuppdela statistiken i statens årsredovisning (yrkande 1), 

om att integrera resultat från myndigheternas jämställdhetsarbete i statens 

årsredovisning (yrkande 2) och om att tillföra en jämställdhetsbilaga till sta-

tens årsredovisning (yrkande 3).  

Motionärerna framhåller att alla förslag och beslut, enligt den nationella 

handlingsplanen för jämställdhetspolitiken, måste analyseras ur ett jämställd-

hetsperspektiv för att klarlägga möjliga konsekvenser för kvinnor respektive 
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män. För att detta skall vara möjligt anser motionärerna att all statistik som 

relaterar till individer måste vara uppdelad på kön. Den fråga som genomgå-

ende behöver ställas vid framtagandet av könsrelaterad statistik, också i sta-

tens ¬rsredovisning, ªr òG¬r det hªr att kºnsuppdela?ò. 

Vidare anför motionärerna att Riksrevisionsverket i rapporten Jämställdhet 

Hur styr regeringen (RRV 2000:17) pekar på att kopplingen är otydlig mellan 

de övergripande jämställdhetspolitiska målen och målformuleringarna i regle-

ringsbreven och att verket kritiserar återrapporteringskraven för att vara väl 

allmänt hållna. Enligt motionärerna måste målformuleringarna i reglerings-

breven förtydligas och utformas på ett sådant sätt att de blir mätbara. Myn-

digheternas resultat behöver sedan redovisas utifrån fastställda återrapporte-

ringskrav, och integreras i årsredovisningen. 

Motionärerna anser också att det behövs en särskild kommenterad jäm-

ställdhetsbilaga till statens årsredovisning. Den bör innehålla statistik över 

statens förhållande till de ekonomiska skillnaderna mellan könen: olika skat-

teintäkters fördelning på män respektive kvinnor och fördelningen av utgif-

terna för socialförsäkringar, a-kassa, studiemedel osv. Motionärerna menar 

därtill att bilagan borde ta upp könsfördelningen bland statens anställda inom 

olika sektorer. Statistiken bör vara uppdelad på vanliga anställda och chefer 

på olika nivåer, och belysa löneskillnaderna både totalt och mellan olika 

grupper. 

Bakgrund 

Konstitutionsutskottet behandlade våren 1999, i betänkande 1998/99:KU26 

Lagstiftningsprocessen, en motion (v) om könsuppdelad statistik i proposit-

ioner. Utskottet konstaterade då att regeringen hade vidtagit åtgärder för att 

den statistik som tas fram är könsuppdelad. Vidare förutsatte utskottet att 

regeringen, när så är påkallat, redovisar könsuppdelad statistik för riksdagen. 

Vidare granskar utskottet kontinuerligt personalutvecklingen inom Rege-

ringskansliet inklusive jämställdhetsfrågor (se bet. 2000/01:KU10 med vidare 

hänvisningar). Utskottet har i dessa sammanhang bl.a. framhållit att staten har 

ett ansvar som föregångare och förebild på jämställdhetsområdet (bet. 1999/ 

2000:KU10). 

Finansutskottet har vid flera tillfällen behandlat motioner rörande könsuppde-

lad statistik och genusperspektiv i ekonomisk analys och ekonomisk politik, 

senast i betänkande 2000/01:FiU2. Därvid har finansutskottet inte funnit skäl 

för riksdagen att göra tillkännagivanden till regeringen med hänvisning till att 

jämställdhetsfrågor av detta slag redan är prioriterade områden i regeringens 

politik. I betänkandet betonade finansutskottet vikten av att genusperspektivet 

blir en naturlig del i budgetprocessen och i finansplanen. Vidare framhölls att 

det är nödvändigt att det i beslutsunderlagen finns konsekvensanalyser utifrån 

ett genusperspektiv för att nå ett solidariskt, rättvist och jämställt samhälle. 

Finansutskottet pekade också på att ett projekt skall genomföras inom Nä-

ringsdepartementet under år 2001 vars syfte bl.a. är att utarbeta förslag till 

struktur för det fortsatta jämställdhetsarbetet i budgetprocessen, att visa hur 
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en koppling kan göras mellan mål, budget och resultatredovisning samt att 

utveckla en strategi för uppföljning och utvärdering av jämställdhetspolitiken. 

Konstitutionsutskottets ställningstagande 

Utskottet tillstyrker att riksdagen för budgetåren 2002ï2004 godkänner rege-

ringens förslag till preliminära ramar för utgiftsområde 1 som riktlinjer för 

regeringens budgetarbete. Dessa ramar föreslås uppgå till 5 394 miljoner 

kronor, 5 535 miljoner kronor respektive 5 646 miljoner kronor. 

Utskottets ställningstagande innebär att utskottet avstyrker motionerna 

Fi17 yrkande 5 (m), Fi18 yrkande 7 (kd), Fi19 yrkande 4 (c) och Fi20 yr-

kande 4 (fp). 

Utskottet har inga invändningar mot att regeringens skrivelse 2000/01:101 

Årsredovisningen för staten 2000 läggs till handlingarna. 

När det gäller frågorna om könsuppdelad statistik m.m. i statens årsredo-

visning, som tas upp i motion 2000/01:Fi34 (v), vill utskottet inledningsvis 

framhålla att det är en grundläggande princip i regeringsformen att det all-

männa skall tillförsäkra män och kvinnor lika rättigheter. Redan härav följer 

att alla beslut bör analyseras ur jämställdhetsperspektiv innan de fattas. Som 

utskottet tidigare uttalat får det förutsättas att regeringen, när så är påkallat, 

redovisar könsuppdelad statistik för riksdagen. Även i arbetet med uppfölj-

ning och utvärdering av beslut inom samhällets olika områden är det nödvän-

digt att så långt som möjligt väga in jämställdhetsperspektiv. För närvarande 

pågår ett projekt inom Näringsdepartementet som bl.a. syftar till att visa hur 

en koppling kan göras mellan mål, budget och resultatredovisning samt att 

utveckla en strategi för uppföljning och utvärdering av jämställdhetspolitiken. 

Utskottet förutsätter att de frågor som tas upp i motionen övervägs i det sam-

manhanget. Motion 2000/01:Fi34 (v) avstyrks. 

 

 

Stockholm den 15 maj 2001  

På konstitutionsutskottets vägnar 

Per Unckel 

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Per Unckel (m), Göran Magnusson 
(s), Barbro Hietala Nordlund (s), Pär Axel Sahlberg (s), Kenneth Kvist (v), 
Ingvar Svensson (kd), Mats Berglind (s), Inger René (m), Kerstin 
Kristiansson Karlstedt (s), Kenth Högström (s), Björn von der Esch (kd), Per 
Lager (mp), Helena Bargholtz (fp), Per-Samuel Nisser (m), Peter Pedersen 
(v), Sven Bergström (c) och Margareta Nachmanson (m).  
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Avvikande meningar 

Preliminära utgiftsramar åren 2002ï2004 (m) 

Per Unckel (m), Inger René (m), Per-Samuel Nisser (m) och Margareta 

Nachmanson (m) anför: 

Regeringens förslag till preliminära ramar för utgiftsområde 1 Rikets styrelse 

för åren 2002ï2004 och förslagen i motionerna 2000/01:Fi18 yrkande 7 (kd), 

2000/01:Fi19 yrkande 4 (c) och 2000/01:Fi20 yrkande 4 (fp) bör avslås. I 

stället bör riksdagen bifalla Moderata samlingspartiets förslag i motion 

2000/01:Fi17 yrkande 5, som innebär att de preliminära ramarna för utgifts-

området åren 2002ï2004 beräknas till 4 603 miljoner kronor, 4 155 miljoner 

kronor respektive 4 278 miljoner kronor. 

Preliminära utgiftsramar åren 2002ï2004 (kd) 

Ingvar Svensson (kd) och Björn von der Esch (kd) anför: 

Regeringens förslag till preliminära ramar för utgiftsområde 1 Rikets styrelse 

för åren 2002ï2004 och förslagen i motionerna 2000/01:Fi17 yrkande 5 (m), 

2000/01:Fi19 yrkande 4 (c) och 2000/01:Fi20 yrkande 4 (fp) bör avslås. I 

stället bör riksdagen bifalla Kristdemokraternas förslag i motion 2000/01:Fi18 

yrkande 7, som innebär att de preliminära ramarna för utgiftsområdet åren 

2002ï2004 beräknas till 5 097 miljoner kronor, 4 978 miljoner kronor respek-

tive 5 169 miljoner kronor. 

Preliminära utgiftsramar åren 2002ï2004 (c) 

Sven Bergström (c) anför: 

Regeringens förslag till preliminära ramar för utgiftsområde 1 Rikets styrelse 

för åren 2002ï2004 och förslagen i motionerna 2000/01:Fi17 yrkande 5 (m), 

2000/01:Fi18 yrkande 7 (kd) och 2000/01:Fi20 yrkande 4 (fp) bör avslås. I 

stället bör riksdagen bifalla Centerpartiets förslag i motion 2000/01:Fi17 

yrkande 4, som innebär att de preliminära ramarna för utgiftsområdet åren 

2002ï2004 beräknas till 4 624 miljoner kronor, 4 579 miljoner kronor respek-

tive 4 876 miljoner kronor. 



 

 

K ONSTITUTIONSUTSKOTTETS YTTRANDE   B ILAGA 4      2000/01:FiU20 

 

11 

Preliminära utgiftsramar åren 2002ï2004 (fp) 

Helena Bargholtz (fp) anför: 

Regeringens förslag till preliminära ramar för utgiftsområde 1 Rikets styrelse 

för åren 2002ï2004 och förslagen i motionerna 2000/01:Fi17 yrkande 5 (m), 

2000/01:Fi18 yrkande 7 (kd) och 2000/01:Fi19 yrkande 4 (c) bör avslås. I 

stället bör riksdagen bifalla Folkpartiet liberalernas förslag i motion 

2000/01:Fi20 yrkande 4, som innebär att de preliminära ramarna för utgifts-

området åren 2002ï2004 beräknas till 4 474 miljoner kronor, 4 430 miljoner 

kronor respektive 4 461 miljoner kronor. 

Jämställdhetsperspektiv i statens årsredovisning (v) 

Kenneth Kvist (v) och Peter Pedersen (v) anför:  

Det är en grundläggande princip i regeringsformen att det allmänna skall 

tillförsäkra män och kvinnor lika rättigheter. Redan härav följer att alla beslut 

bör analyseras ur jämställdhetsperspektiv innan de fattas. Även i arbetet med 

uppföljning och utvärdering av beslut inom samhällets olika områden är det 

nödvändigt att så långt som möjligt väga in jämställdhetsperspektiv. Mot 

denna bakgrund finns det all anledning att könsuppdela statistiken och inte-

grera resultat från myndigheternas jämställdhetsarbete i statens årsredovis-

ning. Vidare bör det tillföras en jämställdhetsbilaga till årsredovisningen som 

bl.a. innehåller statistik över statens förhållande till de ekonomiska skillna-

derna mellan könen: olika skatteintäkters fördelning på män respektive kvin-

nor och fördelningen av utgifterna för socialförsäkringar, a-kassa, studieme-

del osv. Riksdagen bör därför bifalla motion 2000/01:Fi34 (v).  
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BILAGA 5 

Skatteutskottets yttrande 

2000/01:SkU5y 

Skattefrågor i vårpropositionen 

 

Till finansutskottet 

 

Sammanfattning 

Utskottet ställer sig bakom de riktlinjer för skattepolitiken som regeringen 

förordar och tillstyrker regeringens förslag om preliminära ramar för utgifts-

område 3 Skatteförvaltning och uppbörd åren 2002ï2004. 

Moderata samlingspartiet, Kristdemokraterna, Centerpartiet och Folk-

partiet liberalerna har i avvikande meningar ställt sig bakom de egna försla-

gen om riktlinjer för skattepolitiken. Moderata samlingspartiet, Kristdemo-

kraterna och Folkpartiet liberalerna har vidare tillstyrkt sina egna förslag om 

högre respektive lägre ramar för utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och upp-

börd. 
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Utskottets överväganden 

Inledning 

Finansutskottet har berett skatteutskottet tillfälle till yttrande över 2001 års 

ekonomiska vårproposition såvitt avser den ekonomiska politiken och utgifts-

taket m.m. (yrkandena 1ï5) jämte motioner.  

Den ekonomiska vårpropositionen bygger på en överenskommelse mellan 

den socialdemokratiska regeringen, Vänsterpartiet och Miljöpartiet, vilka står 

bakom riktlinjerna för den ekonomiska politiken, budgetpolitiken, utgifts-

taken och tilläggsbudgeten för 2001. Samarbetet berör fem områden ï eko-

nomi, sysselsättning, rättvisa, jämställdhet och miljö ï och innefattar både 

konkreta förslag och åtaganden inför framtiden.  

Skattepolitikens inriktning  

Utskottets förslag i korthet  

Riksdagen godkänner regeringens förslag om inriktning av den 

ekonomiska politiken såvitt avser skatteområdet och avslår de mot-

ionsförslag beträffande skattepolitikens inriktning som lagts fram 

av Moderata samlingspartiet, Kristdemokraterna, Centerpartiet och 

Folkpartiet liberalerna. 

Propositionen 

I propositionen föreslår regeringen att riksdagen godkänner de allmänna 

riktlinjer för den ekonomiska politiken som regeringen förordar (yrkande 1). 

Riktlinjerna berör bl.a. skattepolitiken. 

Regeringen anför att ett välfärdssamhälle inte är starkare än den grund det 

står på i form av skattefinansiering. För att kunna erbjuda alla en bra skola, 

vård och omsorg måste skatterna vara relativt höga, och detta ställer krav på 

att skatterna tas ut efter rättvisa principer. Skattesystemet skall tillsammans 

med utformningen av offentligt finansierade verksamheter och transfereringar 

till medborgarna bidra till en rättvis fördelning mellan individer med olika 

inkomstförhållanden. Detta tillgodoses i första hand genom beskattningen av 

förvärvsinkomster, särskilt skatteskalans utformning, men även kapital-

inkomst- och förmögenhetsskatterna är betydelsefulla. Fördelningen bygger 

på att skatt skall tas ut efter bärkraft. Den som har större inkomster skall bidra 

med en högre andel av sin inkomst i skatt. En grundläggande rättviseprincip 

är att individer med liknande inkomstförhållanden också behandlas lika. Rätt 

använd är skattepolitiken ett viktigt verktyg för att minska klyftorna i sam-

hället. 
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Den demografiska utvecklingen ställer enligt vad regeringen anför krav på 

att det skapas ett utrymme för pensioner, sjukvård och äldreomsorg i takt med 

att andelen äldre ökar efter år 2010. Regeringen inriktar därför redan nu poli-

tiken på att förbereda Sverige inför denna utmaning. Överskotten i de offent-

liga finanserna måste upprätthållas så att den framtida räntebördan kan mins-

kas och reformer genomföras så att sysselsättningen kan öka och fler kan 

hjälpa till att försörja dem som inte är yrkesverksamma. På skatteområdet har 

marginalskatterna för låg- och medelinkomsttagare sänkts genom en kompen-

sation för hälften av egenavgifterna, och andelen personer som betalar statlig 

inkomstskatt har minskat genom att grundavdraget och den nedre skiktgrän-

sen för statlig skatt har höjts. Regeringen anför att skattesystemet kontinuer-

ligt måste analyseras och utvärderas utifrån hur skatterna i kombination med 

offentliga trygghetssystem påverkar människors val i livet. Med en utveckling 

där allt färre i aktiv ålder skall försörja alltfler pensionärer är det viktigt att 

analysera hur viljan att arbeta, spara och utbilda sig påverkas av skatter och 

bidrag. 

Den fortgående internationaliseringen ställer det svenska skattesystemet 

inför betydande utmaningar. Kunskaperna om hur de svenska skattebaserna 

påverkas är dock låga och behöver förbättras. Regeringen har därför tillsatt en 

utredning för att analysera internationaliseringens betydelse för olika skatte-

baser. Inom EU bedrivs vidare ett samarbete för att undvika skadlig skatte-

konkurrens mellan länderna, och en första överenskommelse har nu träffats 

om att alla medlemsländer skall ta ut källskatt eller lämna upplysning om EU-

medborgares banktillgodohavanden. EU har också under Sveriges ordföran-

deskap påbörjat förhandlingar med andra länder utanför EU för att undvika 

skatteflykt. Detta visar enligt vad regeringen anför att en del av de utmaningar 

som internationaliseringen medför kan lösas genom samarbete med andra 

länder. 

En inkomstskattereform har påbörjats under mandatperioden och syftar till 

att sänka skatterna för låg- och medelinkomsttagare. Två steg har tagits ge-

nom att en skattereduktion införts som kompenserar för 50 % av egen-

avgifterna. Förutom en ökad köpkraft för medborgarna bidrar denna reform 

till att minska marginalskatterna och därmed stimulera till ett ökat utbud av 

arbete. Den har också en bra fördelningsprofil eftersom egenavgifterna utgör 

en tyngre börda för låg- och medelinkomsttagarna. Regeringen avser att i 

budgetpropositionen hösten 2001 göra en bedömning av det samhällsekono-

miska utrymmet för sänkta skatter på förvärvsinkomster för 2002 och framåt. 

Fastighetsskatten är en del av kapitalbeskattningen och en viktig inkomst-

källa för staten. Den beräknas ge intäkter på 23 miljarder kronor som bidrar 

til l att finansiera välfärden. Uttaget av fastighetsskatt har de senaste åren 

begränsats genom en rad beslut, och taxeringsvärdena har i princip varit oför-

ändrade sedan 1997. Skattesatsen sänktes dessutom 1998 från 1,7 % till 

1,5 %. För bostadshyreshusens del har skattesatsen sänkts ytterligare till 

1,2 % under år 2000. På senare år har priserna på villor och andra bostäder 

ökat kraftigt på många håll i Sverige. Till följd av detta kommer taxerings-
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värdena att stiga kraftigt i de områden där huspriserna stigit mest. För att 

minska effekterna av de höga taxeringsvärdena har riksdagen beslutat sänka 

skatten på småhus från 1,5 till 1,2 % och skatten på hyreshus till 0,7 %. De 

sänkta skattesatserna gör att statens inkomster av fastighetsskatten år 2001 

ligger kvar på samma nivå som år 2000. Resultatet blir att ungefär hälften av 

svenskarna får lägre skatt under det att den andra hälften får höjd skatt. För att 

undvika att personer med låg inkomst som bor i attraktiva områden skall 

drabbas har en begränsningsregel aviserats. Förslaget innebär att hushåll i 

normala inkomstlägen inte skall behöva betala mer än 5 % av sin inkomst i 

fastighetsskatt. Förslaget avses gälla retroaktivt från den 1 januari 2001. 

Slutligen anför regeringen att den aviserade utredningen om en översyn av 

trafikbeskattningen med förtur skall göra en översyn av beskattningen av 

arbetsmaskiner. 

Motionerna 

I tre motioner från Moderata samlingspartiet begärs tillkännagivanden om 

inriktningen av skattepolitiken.  

I motion Fi17 av Bo Lundgren m.fl. (m) anförs att det är viktigt att in-

komstskatten sänks, särskilt för dem som i dag har låga inkomster. En refor-

mering av inkomstbeskattningen bör därför innehålla ett grundavdrag på upp 

till 36 000 kr för alla, ett grundavdrag för varje barn på 15 000 kr och ett 

förvärvsavdrag vid den kommunala taxeringen på 10 % av den taxerade in-

komsten. Den statliga inkomstskatten avvecklas successivt och uppgår till 20, 

18 och 15 % åren 2002ï2004. En avdragsrätt för styrkta barnomsorgs-

kostnader införs och ökar föräldrarnas valmöjlighet. Skatten på kapital sänks 

genom att förmögenhetsskatten avskaffas och skatten på aktieutdelningar 

slopas. Fastighetsskatten tas bort och avvecklingen inleds med en återgång till 

tidigare taxeringsvärden parallellt med att skattesatserna sänks och mark-

värdet halveras. Bensin- och dieselskatten sänks med 70 öre per liter inklusive 

moms för att underlätta för alla som är beroende av bilen, och reseavdraget 

höjs till 20 kr per mil. Företagsbeskattningen bör enligt motionärerna utfor-

mas så att företagande och investeringar i Sverige stimuleras och så att det 

svenska företagsklimatet kan hävda sig i ett internationellt perspektiv. Den 

slopade skatten på aktieutdelningar och förmögenhet och avvecklingen av den 

statliga inkomstskatten är viktiga för företagen. Vidare bör beskattningen av 

optioner förändras och skatten på hushållsnära tjänster halveras genom en 

skattereduktion. Förenklingar bör också genomföras enligt Simplexgruppens 

förslag, och det bör enligt motionärerna bli lättare att få F-skattsedel. Ytterli-

gare skatteförändringar som ingår i motionärernas riktlinjer är höjt avdrag för 

pensionsförsäkringar, sänkta skatter för jordbruket, sänkt skatt på kärnkrafts-

el, lägre beskattning av royalty, slopad reklamskatt och höjd tidningsmoms 

samt slopad expertskatt (yrkandena 6, 7, 9 och 15). Också i motion Fi33 av 

Bo Lundgren m.fl. (m) som är inriktad på familjepolitiken föreslås ett kraftigt 

höjt grundavdrag, ett förvärvsavdrag, avskaffad statlig inkomstskatt och ett 

avdrag på 15 000 kr per barn. Vidare föreslås en avdragsrätt för barn-
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omsorgskostnader på upp till 50 000 kr och en skattereduktion på 50 % för 

hushållsnära tjänster.  

I motion Fi26 av Carl Fredrik Graf m.fl. (m) anför motionärerna att skatte-

trycket måste sänkas så att den ekonomiska tillväxten ökar och Sveriges kon-

kurrenskraft förbättras. Såväl skatten på kapital som skatten på inkomster 

måste sänkas om Sverige skall klara den internationella konkurrensen. In-

komstskatten sänks genom höjda grundavdrag, förvärvsavdrag, slopad statlig 

inkomstskatt och grundavdrag för barn. Förmögenhetsskatten avvecklas och 

det första steget är att sambeskattningen slopas omedelbart och fribeloppet 

höjs till 1,5 miljoner kronor. Skatten på aktieutdelningar slopas liksom 3:12-

reglerna. Pensionssparandet höjs till ett basbelopp och skatten på kapitalin-

komster sänks till en internationellt godtagbar nivå. Fastighetskatten avskaf-

fas och som ett första steg skall 1997 års taxeringsvärden eller senare lägre 

värde gälla vid beskattningen. Procentsatsen sänks successivt och halva 

markvärdet används för att minska de regionala skillnaderna. Vidare bör 

mervärdesskattereglerna ses över så att det blir konkurrensneutralt såväl inom 

landet som internationellt. Energiskatterna bör enligt motionärerna vara ener-

gineutrala och tas ut i konsumentledet under det att miljöskatter bör tas ut i 

produktionsledet. Regelverket måste samordnas på EU-nivå. Eftersom Sve-

rige är ett land med stora geografiska avstånd är det enligt motionärerna vik-

tigt att bensin- och dieselskatterna sänks. Alkohol- och tobaksskatterna bör 

snabbare än hittills anpassas till de kvoter som gäller mellan EU-länderna. 

Detta kräver en successiv sänkning av skattesatserna. 

I Kristdemokraternas partimotion Fi18 av Alf Svensson m.fl. (kd) anförs 

att skattetrycket måste sänkas och marginaleffekterna minskas. En inkomst-

skattereform genomförs med ett rakt grundavdrag på 20 000 kr, bibehållen 

särskild skattereduktion som höjs från 1 320 kr till 3 600 kr och en statlig 

skattereduktion (förvärvsavdrag) mot kommunalskatten på 6,4 %, 7 % och 

10 % av den taxerade inkomsten åren 2002ï2004. Det övre skiktet i den 

statliga inkomstskatteskalan avskaffas. Barnfamiljerna får en avdragsrätt för 

styrkta barnomsorgskostnader på max 50 000 kr per år och en statlig skattere-

duktion på 75 kr år 2003 och 125 kr år 2004 per barn och månad. En skattere-

duktion på 50 % för hushållsnära tjänster införs. På längre sikt bör margina-

leffekterna minskas ytterligare i både skatte- och transfereringssystemen. 

Vidare bör företagandet ges bättre förutsättningar och rörliga skattebaser 

säkras genom avveckling av förmögenhetsskatten och skatten på aktieutdel-

ningar och genom sänkta arbetsgivaravgifter och löneskatter. Vissa näringar 

som jordbruket och åkerinäringen bör få anpassade regler så att de inte har 

högre skatter än i övriga EU. Jordbruket bör få en fullständig elskattesänkning 

och en sänkning av dieselskatten till 53 öre per liter. Åkeri- och transportsek-

torn får sänkt dieselskatt. Bokmomsen sänks till 6 %, fordonsskatten och 

skatten på miljövänlig alkylatbensin sänks. Fastighetsskatten sänks genom att 

taxeringsvärdena fryses på 2000 års nivå och genom att skatten beräknas 

enbart på en tredjedel av markvärdet över 150 000 kr. Gränsen för reseavdra-

get sänks till 5 000 kr. Avdragsrätten för pensionssparande höjs till ett bas-
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belopp. Individuella utbildningskonton införs den 1 juli 2002. Royaltyin-

komster från patenterade uppfinningar skattebefrias två år och beskattas sedan 

under inkomst av kapital (yrkandena 2 och 5). 

I Centerpartiets partimotion Fi19 av Agne Hansson m.fl. (c) anförs att 

skattetrycket långsiktigt bör sänkas till OECD-nivå med hjälp av tillväxten 

och återhållsamhet i utgiftsåtagandena. Sverige bör vara inriktat på ett skatte-

tryck som motsvarar uttaget i länderna i det nordeuropeiska välfärdsbältet på 

40ï50 % av BNP. Ett lägre skattetryck med regler som stimulerar till arbete 

och kunskap ökar människors självbestämmande och tillväxten i ekonomin. 

Inkomstskatten bör sänkas för framför allt medel- och låginkomsttagare ge-

nom en skatterabatt på 10 000 kr, lika för alla, och en extra skatterabatt på 

10 800 kr för arbetsinkomster. Grundavdraget och skattereduktionen för 

egenavgifter slopas. Arbetsgivaravgifterna bör sänkas. Skatten på boende bör 

sänkas genom att frysningen av taxeringsvärdena återställs och skattesatserna 

sänks till 1,2 % för småhus och 1,1 % för flerbostadshus. Fastighetsskatten 

bör sedan sänkas successivt. Effekterna i attraktiva fritidsområden bör lindras 

genom att man skiljer på permanentboende och fritidsboende vid taxeringen. 

Ytterligare förändringar är ett stegvis slopande av förmögenhetsskatten, slo-

pade fåmansföretagarregler, en skattereduktion på hushållsnära tjänster, slo-

pad uttagsskatt på fastighetsförvaltare, avlyft av jordbrukets energiskatter, 

fortsatt skattebefrielse för biobränslen och höjt reseavdrag till 20 kr per mil 

(yrkande 5). Det är vidare enligt motionärerna viktigt att de resurser som 

avsatts för ett kompetenskonto snarast sätts i arbete genom ett fungerande 

system. Det bör vara individuella kompetenskonton där insättningar gynnas 

skattemässigt. Staten bör ikläda sig en utjämnande roll genom att tillskjuta 

medel för personer som har låga löner och saknar möjlighet att göra avsätt-

ningar. Kontona bör vara öppna för egenföretagare genom speciella regler 

(yrkande 7). Motionärerna anför att ett gott företagsklimat kräver enkla regler 

och att arbetet inom Simplexenhetens verksamhet måste intensifieras och 

klara målsättningar sättas upp. Att enbart hindra tillflödet av nya regler är inte 

tillräckligt. En tydlig målsättning bör vara att befintligt regelverk skall minska 

med 25 % till 2004 (yrkande 9). En ny familjepolitik innebär bl.a. en avdrags-

rätt för styrkta barnomsorgskostnader om max 50 000 kr (yrkande 13). 

I Folkpartiet liberalernas partimotion Fi20 av Lars Leijonborg m.fl. (fp) 

anförs att skattetrycket måste sänkas eftersom det inte är förenligt med en 

dynamisk och växande ekonomi. Internationaliseringen ökar kraven på kon-

kurrenskraftiga villkor. Under innevarande mandatperiod skall skattetrycket 

klart understiga 50 %. En inkomstskattereform genomförs med sänkta margi-

nalskatter, slopat övre skikt i den statliga inkomstbeskattningen, höjd bryt-

punkt, grundavdrag utan avtrappning, förvärvsavdrag och en generell skatte-

reduktion. Barnfamiljernas marginaleffekter minskas genom att generella 

utökningar av barnstödet utformas som en skattereduktion på 1 200 kr år 2002 

som höjs till 2 400 kr år 2004. Vidare medges avdrag för barnomsorgskost-

nader upp till 50 000 kr. Hushållstjänster får en skattereduktion på 50 %. 

Sparande underlättas genom att förmögenhetsskatten sänks och slopas på sikt. 
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Ett första steg är en avskaffad sambeskattning och en höjning av fribeloppet 

till 2,1 miljoner kronor. Fastighetsskatten sänks genom att taxeringsvärdena 

fortsätter att vara frysta med skattesatsen 1,2 % för småhus och 0,7 % för 

flerbostadshus. Den nuvarande fastighetsskatten bör avskaffas. Pensions-

sparandet underlättas vidare genom att avdragsrätten höjs till 1,5 basbelopp. 

Risktagande ges bättre villkor. Skatten på aktieutdelningar slopas, fåmans-

bolagsreglerna förenklas genom att medelinkomsten i branschen beskattas 

som arbetsinkomst, sociala avgifter på vinstandelar slopas och arbetsgivar-

avgifterna sänks i tjänstesektorn. Mervärdesskatten på böcker sänks stegvis 

till 6 %. En skatt på förbränning av sopor införs och skattereduktionen för 

bredbandsinstallation avvisas (yrkande 6). En inkomstskattereform genom-

förs. Det övre skiktet i den statliga inkomstskatten avskaffas och brytpunkten 

höjs till gränsen för uttaget av egenavgifter. Avtrappningen av grundavdraget 

över 100 000 kr slopas. Ett förvärvsavdrag om 5 % av inkomsten införs och 

alla får en skattereduktion på 3 000 kr. Skattereduktionen för pensionsavgift 

slopas (yrkande 7). I ett samlat reformarbete för ett bättre företagsklimat är 

följande skatteförändringar viktiga: En sänkning av arbetsgivaravgifterna med 

5 procentenheter i den privata tjänstesektorn. Skattereduktion för hushålls-

tjänster. Slopat övre skikt i den statliga inkomstskatteskalan. Slopad skatt på 

aktieutdelningar. Enklare fåmansbolagsregler. Sänkt och på sikt avskaffad 

förmögenhetsskatt. Slopade sociala avgifter på vinstandelar. Lättnader i be-

skattningen av optioner. Höjt avdrag för pensions- och kompetenssparande. 

Avskaffade skattetillägg vid periodiseringsfel i momsredovisningen. Inbetal-

ning av skatt på skattekonto på förfallodagen (yrkande 8). Bland annat föl-

jande förändringar bör genomföras för att minska krånglet för företagarna. En 

förenklad deklaration införs. Alla som vill och inte har näringsförbud skall få 

F-skattsedel. Inbetalning av sociala avgifter och skatt bör kunna ske utifrån 

den lön som faktiskt har tagits ut. Servicecheckar gör det enkelt för privat-

personer att betala för tjänster i hushållet (yrkande 10). En klimatstrategi bör 

bl.a. innebära att EU:s beslut ändras så att beslut om miljöskatter kan fattas 

med majoritet (yrkande 18). En jämställdhetsreform bör bl.a. innebära att 

skattesystemet förändras så att det i högre grad gynnar kvinnor. När restids-

vinst och behov av bil bedöms bör tiden för hämtning och lämning av barn på 

dagis få räknas in. Sambeskattningen av förmögenhet bör avskaffas (yrkande 

21). 

Utskottets ställningstagande 

Enligt utskottets mening är skattesystemets främsta uppgift att på ett varaktigt 

och stabilt sätt finansiera olika gemensamma åtaganden. En varaktig finansie-

ring förutsätter bl.a. att skatteuttaget baseras på uthålliga och därmed kon-

trollerbara skattebaser i en värld där ekonomierna i allt större utsträckning 

integreras med varandra. En stabil finansiering handlar om att skatteuttaget 

skall utformas så att det bidrar till samhällsekonomisk balans och till balans i 

de offentliga finanserna. 
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Det totala skatteuttaget har i grunden att göra med den avvägning medbor-

garna via det politiska systemet gör mellan offentligt och privat finansierad 

välfärd. Skatter har därmed inget egenvärde samtidigt som utrymmet för 

skattesänkningar hela tiden måste bedömas mot bakgrund av medborgarnas 

önskemål om en offentligt finansierad välfärd och de uppsatta budgetpolitiska 

målen.  

I förhållande till omvärlden har Sverige höga skatter som en följd av större 

och mer generellt utformade, offentligt finansierade välfärdssystem. Samti-

digt blir den svenska ekonomin alltmer öppen i förhållande till omvärlden. 

Sedan lång tid tillbaka gäller detta varumarknaden men under senare decen-

nier även tjänste-, arbets- och kapitalmarknaderna. Denna integration påver-

kar de underliggande skattebaserna. Utvecklingen kommer att förstärkas 

under de närmaste decennierna, och detta innebär en utmaning för skattepoli-

tiken.  

Ett problem i sammanhanget är att det inte finns något enkelt sätt jämföra 

skattesystem i olika länder för att på det sättet få en exakt beskrivning av de 

anpassningskrav som den ökade internationella rörligheten medför. Som 

regeringen redovisar i propositionen ger jämförelser av skatteuttaget ställt i 

relation till BNP ingen större vägledning, eftersom länderna har utformat sina 

transfererings- och skattesystem efter olika principer. Också mer grundläg-

gande skillnader i förutsättningarna som olika åldersstruktur kan göra det 

svårt att göra rimliga jämförelser. Även efter korrigering för sådana faktorer 

finns det dock kvar en skillnad mellan Sverige och andra länder, och den 

utmaning som Sverige ställs inför kvarstår därför. Frågan är hur den svenska 

skattestrukturen skall utformas i en värld med internationaliserade marknader 

för varor, tjänster och produktionsfaktorer samtidigt som de välfärdspolitiska 

ambitionerna bevaras på dagens nivå. För att analysera dessa frågor arbetar 

sedan hösten 2000 den s.k. Skattebasutredningen (dir. 2000:51). Utredningen 

kommer bl.a. att analysera förskjutningar och rörlighet hos de svenska skatte-

baserna under de senaste decennierna. Man har även engagerat ett antal ut-

ländska experter för att få underlag för en framtidsinriktad bedömning. Ut-

redningen beräknas vara klar under första kvartalet 2002.  

Utskottet anser i likhet med regeringen att internationaliseringen och de 

krav som den ställer på det svenska skattesystemet bör ses som en utmaning 

och att inriktningen bör vara att den svenska skattestrukturen skall utformas 

på ett sätt som gör det möjligt att bevara de välfärdspolitiska ambitionerna på 

dagens nivå. Utskottet ser därför positivt på att en utredning med denna in-

riktning tillsatts. Utskottet är inte berett att, som flera motionärer, direkt dra 

slutsatsen att olika skatter så snabbt som möjligt bör slopas eller sänkas kraf-

tigt. 

När det gäller beskattningen av förvärvsinkomster innebär den inkomst-

skattereform som inleddes år 2000 en gradvis utbyggd kompensation för 

allmän pensionsavgift och en minskning av antalet skattskyldiga som betalar 

statlig skatt på förvärvsinkomster. Fullt genomförd kommer reformen att 

innebära att 85 % av de skattskyldiga med förvärvsinkomster enbart kommer 
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att betala kommunalskatt medan resterande del därutöver betalar statlig in-

komstskatt på inkomster över en viss gräns. Den genomsnittliga kommunal-

skatten motsvarar ungefär skattesatsen för kapitalinkomster, vilket var ett 

uttalat önskemål för 1990 års skattereform. 

Kompensationen för allmän pensionsavgift innebär att marginalskatter och 

genomsnittsskatter sänks på ett förhållandevis likformigt sätt för personer 

med inkomster under taket för uttag av allmän pensionsavgift, vilket som 

regeringen framhåller ger ett tillfredsställande fördelningspolitiskt utfall. 

Uppflyttningen av den nedre skiktgränsen för statlig inkomstskatt bidrar till 

att sänka marginaleffekterna i det berörda inkomstskiktet. De sänkta margi-

nalskatterna förstärker även arbetslinjen och förbättrar, tillsammans med 

maxtaxereformen, förutsättningarna för arbetsutbudet. Detta är angeläget inte 

minst i nuvarande situation på arbetsmarknaden. Efter en fullt genomförd 

inkomstskattereform kommer de skattemässiga villkoren för arbete att vara 

bättre än för tio år sedan. Reformens effekter på arbetsutbudet är en av de 

faktorer som skall beaktas när regeringen i höst tar ställning till inkomst-

skattereformens fortsättning. Liksom tidigare gäller att fortsatta steg också 

blir beroende av utvecklingen av de offentliga finanserna och den allmänna 

ekonomiska utvecklingen. 

Det framtida skatteuttaget på arbete kommer också att påverkas av det 

fortsatta genomförandet av den i budgetpropositionen för år 2001 presente-

rade strategin för grön skatteväxling som skall genomföras under den kom-

mande tioårsperioden. Riksdagen har redan fattat beslut om två steg i denna 

skatteväxling, senast finansierades en höjning av grundavdraget för alla med 

1 200 kr genom höjda energiskatter. 

Enligt utskottets mening bör den påbörjade reformeringen av inkomst-

beskattningen fortsätta om utvecklingen av statsfinanserna medger det. 

Flera motionärer föreslår att skatten på aktieutdelning slopas. När det gäl-

ler den svenska bolagsbeskattningen är denna internationellt sett konkur-

renskraftig genom kombinationen av låg skattesats och förhållandevis gene-

rösa reserveringsregler. Den del av skatten på kapitalinkomster som tas ut av 

individerna bygger på en uttalad likformighetsprincip. Det är angeläget att ha 

samma skatteuttag för olika slag av kapitalinkomster: räntor, utdelningar och 

kapitalvinster. Ett oenhetligt skatteuttag skapar risker för inkomstomvandling 

av det slag som var mycket frekvent före 1990 års skattereform. I detta per-

spektiv skulle en isolerad lättnad i beskattningen av avkastningen på aktiepla-

ceringar ï exempelvis genom skattefrihet för utdelningsinkomster och genom 

partiell skattelättnad för kapitalvinster av det slag som gällde 1994 ï innebära 

en subventionering av visst slag av sparande. För den lilla öppna ekonomin 

skulle detta ske med högst begränsade effekter på investeringar och syssel-

sättning.  

När det gäller fastighetsskatten har motionärerna i allmänhet begärt att den 

frysning av taxeringsvärden som gällde fram till årsskiftet skall återställas. 

Enligt utskottets mening är det viktigt att fastighetsskatten baseras på taxe-

ringsvärden som speglar fastigheternas marknadsvärden. Det omräkningsför-
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farande som infördes år 1996 syftade till att uppnå en mer kontinuerlig an-

passning av taxeringsvärdena till förändringar i fastigheternas marknads-

värden. Delvis i avvaktan på de förslag som Fastighetstaxeringsutredningen 

och Fastighetsbeskattningskommittén skulle komma att lägga fram har detta 

förfarande inte tillämpats och detta har lett till att taxeringsvärdena alltmer 

kommit att avvika från marknadsvärdena. I budgetpropositionen för 2001 

ansåg därför regeringen att frysningen av taxeringsvärdena borde upphöra 

fr.o.m. år 2001. Eftersom taxeringsvärdena har varit oförändrade under flera 

år resulterar detta i kraftiga höjningar av taxeringsvärdena på många håll. För 

att begränsa effekterna av dessa höjningar av skatteuttaget föreslog rege-

ringen en sänkning av fastighetsskatten fr.o.m. år 2001 för både småhus och 

hyreshus. Därtill föreslogs höjningar av fribeloppet i förmögenhetsbeskatt-

ningen.  

Uttaget av fastighetsskatt kan ge upphov till problem för vissa fastighets-

ägare. Det gäller framför allt en mindre grupp hushåll som trots låga inkoms-

ter äger och är bosatta i småhus med höga taxeringsvärden. I Finansdeparte-

mentet har utarbetats en promemoria med ett förslag till en begränsningsregel 

för fastighetsskatten genom skattereduktion som innebär att hushåll med 

normal inkomst och förmögenhet inte skall betala mer än 5 % av inkomsten i 

fastighetsskatt för sin permanentbostad. Avsikten är att en begränsningsregel 

skall gälla retroaktivt fr.o.m. den 1 januari 2001.  

Enligt utskottets mening är det väsentligt att taxeringsvärdena nu åter 

speglar fastigheternas marknadsvärden, och utskottet anser att en begräns-

ningsregel med lämplig utformning har förutsättningar att skapa en grund för 

ett rimligt utfall även för fastighetsägare med låga inkomster som bor i attrak-

tiva områden.  

Den skatteväxlingsstrategi som utskottet nämnt och som riksdagen lagt fast 

under hösten 2000 skall genomföras under en period av tio år och kräver att 

ställning tas till olika gränsdragningsfrågor. Som en del av strategin ï och 

som en viktig förutsättning för dess fulla genomförande ï sker därför en 

översyn av systemet för energi- och koldioxidskatten utifrån den principskiss 

som presenterades av Skatteväxlingskommittén. Ett antal utredningar kommer 

också att börja ett arbete, bl.a. med alternativa former av nedsättningar av 

skatteuttaget. För Sveriges framtida möjligheter att tillämpa differentierade 

system kommer utvecklingen inom EU att bli betydelsefull. I avvaktan på det 

utredningsarbete som har aviserats om en fortsatt skatteväxling kommer rege-

ringen att återkomma i budgetpropositionen för 2002 till frågan om omfatt-

ningen av och inriktning på åtgärder för 2002.  

Av det anförda framgår att utskottet ställer sig bakom de riktlinjer som re-

geringen redovisat för skattepolitiken och att utskottet inte är berett att till-

styrka de förslag som läggs fram av motionärerna. Utskottet tillstyrker därför 

propositionen i denna del och avstyrker de aktuella motionsyrkandena. 
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Preliminära ramar för utgiftsområde 3 Skatte-

förvaltning och uppbörd åren 2002ï2004 

Utskottets förslag i korthet  

Riksdagen godkänner de av regeringen redovisade preliminära ra-

marna för utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd som rikt-

linje för regeringens budgetarbete och avslår motionsförslagen om 

högre respektive lägre ramar.  

 

De förslag till ramar för utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd som 

läggs fram i propositionen och i Moderata samlingspartiets, Kristdemokrater-

nas och Folkpartiet liberalernas partimotioner framgår av följande tabell. 

 

Preliminära ramar 2002ï2004 (miljoner kronor) 

  Utfall 

2000 

Anslag 

2001 

Prognos 

2001 

Ram 

2002 

Ram 

2003 

Ram 

2004 

Prop. 6 170 6 207 6 529 6 635  (+297) 6 765  (+282) 6 902 

(m)    -35 -35 -35 

(kd)    +110 +110 +110 

(fp)    +75 +75 +75 

 

Propositionen 

I propositionen föreslår regeringen att de i tabellen redovisade preliminära 

ramarna för utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd godkänns som 

riktlinje för regeringens budgetarbete (yrkande 4 delvis). 

Regeringen anför att skattekontrollen är viktig för att beskattningen skall 

vara effektiv och likformig. Den skall förebygga och åtgärda fel och fusk och 

den skall åstadkomma en preventiv effekt så att individens förtroende för 

skattesystemet upprätthålls. En av utgångspunkterna bör vara att de flesta 

skattebetalare vill göra rätt för sig. Den frivilliga medverkan skall understöd-

jas av väl utbyggd service och information.  

Den kontrollpolicy som tillämpas inom skatteförvaltningen bygger enligt 

vad regeringen anför på dessa principer. Om nivån på skattekontrollen sjun-

ker minskar ofrånkomligen den preventiva effekten och lojaliteten mot skatte-

systemet. Det leder i sin tur till att behovet av kontroll blir större. Detta i 

kombination med ökade krav på alltmer avancerade kontroller gör att kon-

sekvenserna kan bli förödande. Undersökningar visar att en mycket stor del 

av de skattskyldiga är villiga att betala sin skatt så länge som de vet att nästan 

alla andra också gör det. Om detta grundläggande förtroende rubbas finns 
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risker för betydande och successivt ökande skadeverkningar på betalnings-

viljan. Förtroendet blir sedan svårt att återställa. Därför är nedgången i skatte-

kontrollen, bl.a. vad avser antalet utförda revisioner, allvarlig. Alltfler skatt-

skyldiga blir ekonomiskt aktiva och de internationella transaktionerna ökar. 

Revisorernas utredningar blir alltmer avancerade samt mer omfattande och 

tidskrävande. För att kunna möta detta bör skatteförvaltningen ligga steget 

före både när det gäller kunskap och teknik. Behovet av en mer avancerad 

kontrollfunktion ställer också högre krav på personalen. Det är av särskild 

vikt att kunna utöka kontrollen inom branscher där ungdomar verkar för att på 

sikt få den bästa preventiva effekten och för att bibehålla lojaliteten mot skat-

tesystemet. Undersökningar tyder på att inställningen till att arbeta svart är 

mera tolerant bland yngre personer än bland äldre. En intensifiering av kon-

trollen mot svartarbeten ligger väl i linje med regeringens övriga satsningar 

för att motverka svartarbeten. 

Riksskatteverket har nyligen i en rapport (RSV Rapport 2001:1) uppmärk-

sammat hur skattebetalare genom att utnyttja luckor i skattekontrollen försö-

ker få igenom avdrag som de inte har rätt till. Riksskatteverket har utvärderat 

möjligheten till avdrag för övriga kostnader under inkomstslaget tjänst, hur 

skattebetalarna beter sig och hur framgångsrikt skatteförvaltningen kontrolle-

rar. Undersökningen tyder på att det är framför allt de yngre som är mest 

benªgna att testa grªnserna fºr vad som g¬r att hªnfºra till begreppet òºvriga 

kostnaderò. Det ªr dªrfºr enligt vad som anfºrs i propositionen av stor vikt att 

kontrollnivån inte fortsätter sjunka och att den preventiva effekten upprätt-

hålls. Kapitalskatteområdet är ett annat område där satsningar behöver göras 

bl.a. med inriktning på internationella transaktioner. Kontrollen av kapital-

vinster vid avyttring av fastigheter samt av delägarrätter och fordringsrätter 

behöver också intensifieras. Även på mervärdesskatteområdet är ökningen av 

internationella transaktioner märkbar och där behövs ytterligare kontroll-

insatser. Inom EU-arbetet ges uttryck för en allmän oro hos medlemsstaterna 

över de angrepp som systemen för indirekta skatter är utsatta för. Den s.k. 

karusellhandeln inom EU är ett exempel på detta.  

Regeringen anför att det tidigare konstaterats att det krävs resurstillskott 

till skatteförvaltningen för att upprätthålla kontrollintensiteten på önskvärd 

nivå och för att skapa ett visst utrymme för särskilda satsningar när läget så 

kräver. De resurser som har tillförts skatteförvaltningen har bidragit till att 

förbättra situationen. Utöver allmänna resurstillskott har Riksskatteverket 

under de senaste åren erhållit 15,5 miljoner kronor inom ramen för regering-

ens särskilda kontrollsatsning (Kontrollprojektet).  

Regeringen räknar fr.o.m. år 2002 med en ökning av resurserna med 297 

miljoner kronor i jämförelse med den ram som beräknats för år 2002 (6 338 

mkr) i budgetpropositionen för 2001. Förändringen består dels av en ökning 

med 175 miljoner kronor i syfte att återställa skattekontrollen till 1997 års 

nivå, dels en ökning med 10 miljoner kronor i syfte att höja effektiviteten 

inom tullverksamheten. Från år 2002 ökar de beräknade resurserna för utgifts-
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området vidare med 112 miljoner kronor till följd av ny pris- och löneomräk-

ning. 

Motionerna 

I partimotioner från Moderata samlingspartiet, Kristdemokraterna och Folk-

partiet liberalerna begärs godkännande av de alternativa preliminära ramar 

som framgår av tabellen. 

I Moderata samlingspartiets partimotion Fi17 yrkande 5 av Bo Lundgren 

m.fl. (m) anförs att de förslag om förändringar på skatteområdet som läggs 

fram i motionen medför att skatteförvaltningens verksamhet kan rationali-

seras. Anslaget för skatteförvaltningen minskas därför med 75 miljoner kro-

nor. När det gäller tullen bör dock anslaget enligt vad motionärerna anför 

ökas med 40 miljoner kronor eftersom smugglingen av cigaretter, alkohol, 

narkotika och vapen ökat kraftigt de senaste åren. 

I Kristdemokraternas partimotion Fi18 yrkande 7 av Alf Svensson m.fl. 

(kd) anförs att den svarta marknadens utbredning allvarligt skadar den 

svenska ekonomin och att anslaget för skattekontroll därför bör ökas med 70 

miljoner kronor. Motionärerna konstaterar att erfarenheten visar att satsningar 

på detta område ger minst sex gånger pengarna tillbaka. Även tullens anslag 

bör enligt motionärerna ökas för att förstärka kontroll och spaning kring ille-

gal införsel av narkotika, vapen, alkohol och tobak. De föreslår en höjning 

med 40 miljoner kronor. 

Folkpartiet liberalerna anför i motion Fi20 yrkande 4 av Lars Leijonborg 

m.fl. (fp) att skattemyndigheterna bör få ökade resurser för ett intensivare 

granskningsarbete och att tullen bör få större möjligheter till insatser mot den 

illegala införseln av alkohol och narkotika. Sammantaget föreslås en höjning 

av ramen med 75 miljoner kronor.  

Utskottets ställningstagande 

Utskottet har under senare år oroats över att skatteförvaltningen inte förmått 

upprätthålla skattekontrollverksamheten på en tillräckligt hög nivå. Antalet 

revisioner har minskat sedan 1997 och minskningen uppgår till ca 28 %.  

Redan under innevarande budgetår har dock ett varaktigt resurstillskott på 

125 miljoner kronor lämnats för att ge möjlighet att höja kontrollnivån i rikt-

ning mot 1997 års nivå. Som framgår följer regeringen utvecklingen och 

resultatet av detta tillskott.  

Ytterligare tillskott är enligt utskottets mening nödvändiga om 1997 års 

nivå skall kunna återställas, och utskottet ser därför positivt på regeringens 

förslag om en höjning av ramen med ytterligare 175 miljoner kronor fr.o.m. 

2002.  

När det gäller Tullverket är utvecklings- och effektiviseringsarbetet inom 

tullverksamheten viktig. Arbetet omfattar utveckling av nya arbetsmetoder, 

IT-utveckling, förenklingsarbete, information m.m. Inom gränsskyddets kon-

trollverksamhet har narkotikakontrollen fortsatt högsta prioritet. Hög prioritet 
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ges åt kontroller mot storskalig illegal införsel av alkohol och tobak. Tull-

verket har under innevarande budgetår tillförts ett varaktigt resurstillskott på 

10 miljoner kronor fr.o.m. 2001 till följd av merkostnader i samband med 

Öresundsbrons öppnande. Tullen har vidare kompenserats med 10 miljoner 

kronor med anledning av en engångsneddragning år 2000. På tilläggsbudget 

har tullen slutligen fr.o.m. den 1 juli 2000 bemyndigats att uppbära vissa av 

de avgifter som tas ut i verkets verksamhet. Detta tillskott beräknades uppgå 

till 25 miljoner kronor. 

De ökade krav som tullen möter till följd av förändringar i utrikeshandeln 

och ökat resande har kunnat mötas genom att tullen blir effektivare och för-

nyar sitt sätt att arbeta. Investeringar görs i ny teknik och kompetensutveck-

ling, och inom gränsskyddet pågår ett metodutvecklingsarbete för att möta 

den ökande trafiken och de nya hotbilderna och samtidigt utveckla och effek-

tivisera gränsskyddsverksamheten. Enligt utskottets mening finns det som 

regeringen föreslår skäl att öka effektiviteten inom tullverksamheten genom 

ett tillskott på 10 miljoner kronor fr.o.m. år 2002. 

Med det anförda tillstyrker utskottet att regeringens förslag om ramar för 

åren 2002ï2004 godkänns som riktlinjer för budgetarbetet. Utskottet tillstyr-

ker propositionen yrkande 4 delvis och avstyrker de aktuella motionsyrkan-

dena. 

Stockholm den 15 maj 2001 

På skatteutskottets vägnar 

Arne Kjörnsberg 

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Arne Kjörnsberg (s), Carl Fredrik 
Graf (m), Per Rosengren (v), Helena Höij (kd), Carl Erik Hedlund (m), Per 
Erik Granström (s), Ulla Wester (s), Lena Sandlin-Hedman (s), Marie 
Engström (v), Kenneth Lantz (kd), Catharina Hagen (m), Matz Hammarström 
(mp), Rolf Kenneryd (c), Per-Olof Svensson (s), Lennart Axelsson (s), Stefan 
Hagfeldt (m) och Staffan Werme (fp). 
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Avvikande meningar 

1. Skattepolitikens inriktning och utgiftsramar för Skatte-

förvaltning och uppbörd ï m 

Carl Fredrik Graf (m), Carl Erik Hedlund (m), Catharina Hagen (m) och 

Stefan Hagfeldt (m) anför:  

Ställningstagande 

Skattepolitikens inriktning 

I Sverige uppgår skattetrycket till över 50 % av BNP. Det innebär att över 

hälften av vad vi arbetar ihop betalas till den politiska sektorn. Genom denna 

ordning får politiker ett dominerande inflytande över våra produktionsresul-

tat, och vi får ett stelbent och byråkratiskt samhälle med kollektiva beslut och 

kollektiva lösningar. Medborgarnas egna prioriteringar begränsas och det blir 

svårare att finna effektiva lösningar på angelägna uppgifter. 

Skattetrycket måste sänkas. Skälen är både mänskliga och ekonomiska. 

Människor måste ha en chans att kunna leva på sin lön och i större utsträck-

ning genom eget arbete kunna påverka sin inkomst. Skattesystemets utform-

ning måste också bidra till en ökad ekonomisk tillväxt och till att Sveriges 

konkurrenskraft förbättras. Det får inte lägger hinder i vägen för företag och 

företagande, utbildning och ansvarstagande, investeringar och risktagande.  

Internationaliseringen ställer krav på hur skatter och välfärdssystem skall 

se ut för att vara effektiva. Sverige har ett i förhållande till omvärlden högt 

generellt skattetryck och till skillnad från flera konkurrentländer mer generellt 

utformade och i högre utsträckning offentligt finansierade välfärdstjänster. 

Välfärdstjänsterna följer inte individen i samma utsträckning som i ett avgifts-

finansierat system, och skattesystemet omfördelar i stor utsträckning inkoms-

terna under en människas livstid. Detta kan leda till att människor söker sig 

till lågskatteländer under sin högproduktiva tid medan incitamentet är större 

att bosätta sig i Sverige under perioder när man har fördel av det svenska 

skatte- och välfärdssystemet. Att bibehålla fördelningspolitiskt motiverade 

skatter som förmögenhetsskatten, den statliga inkomstskatten och kapitalin-

komstskatten kan förvärra läget eftersom dessa skatter kan undvikas av re-

sursstarka personer. Finansiellt kapital, välutbildad arbetskraft samt vissa 

varor och tjänster är speciellt lättrörliga och om inget görs riskerar Sverige att 

få en nettoutflöde av sådana tillgånger och en utflyttning av välutbildade, 

driftiga människor. Detta skulle skada tillväxtbetingelserna i Sverige. 

Det är viktigt att sänka inkomstskatten, särskilt för dem som har låga in-

komster, och beskattningen måste utformas så att arbetskraftsutbudet ökar och 

att arbete alltid lönar sig. Det är viktigt att utbildning premieras. Den som 

utbildar sig skall alltid veta att en bra utbildning också skall löna sig och inte 

bestraffas genom hög beskattning. Den som under en del av sitt liv är beredd 
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att göra en extra arbetsinsats för att kunna få ihop ett kapital för att satsa i ett 

eget fºretag, m¬ste f¬ mºjlighet att gºra det. D¬ minskar behovet av òstarta-

eget-bidragò eller beroendet av externa finansiªrer, fºr dem som vill ta ett 

första steg till att starta ett mindre företag. För dem som vill köpa ett eget hus 

är det också viktigt att kunna ha en hög andel eget kapital som grundplåt. För 

att göra det möjligt att kunna leva på sin lön lägger vi fram en rad förslag och 

bl.a. en inkomstskattereform som genomförs i flera steg. 

¶ Det långsiktiga målet är att de första 50 000 kronorna man tjänar skall 

vara skattefria genom ett höjt grundavdrag. Därtill kommer ett förvärvs-

avdrag på 15 %, som stimulerar till arbete. Den statliga skatten avvecklas 

successivt, vilket gör att det lönar sig bättre att utbilda sig. För att in-

komstskatten bättre skall svara mot försörjningsbördan införs ett extra 

grundavdrag med 15 000 kr per barn och år. 

¶ Det är vår ambition att under åren 2002ï2004 lägga fram förslag som 

successivt banar väg för denna reform. Vi börjar med att öka grund-

avdraget till som mest 36 000 kr, samtidigt som ett förvärvsavdrag på 

10 % införs, liksom barnavdrag på 15 000 kr per barn och år. Värn-

skatten slopas. Den statliga inkomstskatten sänks från 20 % till 15 % och 

gränsen för uttaget höjs. 

¶ Möjligheten att spara till sin egen pension förstärks genom att avdraget 

för sparande i pensionsförsäkring höjs till ett basbelopp. 

¶ Som ett led i en familjepolitisk valfrihetsreform införs en avdragsrätt för 

styrkta barnomsorgskostnader upp till 50 000 kr. 

¶ En skattereduktion på 50 % för hushållstjänster underlättar för yrkes-

arbetande att ägna sin fritid åt familj och barn.  

¶ Bensin- och dieselskatten sänks med 70 öre per liter inklusive moms för 

att underlätta för alla som är beroende av bilen, och reseavdraget höjs till 

20 kr per mil. 

Företagsbeskattningen måste utformas så att företagande och investeringar i 

Sverige stimuleras. Det måste löna sig att äga och driva företag, att investera 

och att ta risker. 

De svenska skattereglerna för sparande är ogynnsamma. Speciellt ogynn-

samt är enskilt ägande av företag i form av aktier, som beskattas högre än 

såväl svenskt institutionellt ägande som utländskt ägande. På ett sparande i 

aktier kan svenska hushåll få betala 62 % i skatt, medan svenska pensions-

fonder betalar 37 % och utländska ägare 28 % på samma investering (Hen-

reksson/Jakobsson mars 2001). En genomsnittlig enskild svensk aktieägare 

betalar mer än dubbelt så hög ägarskatt som en som lever inom övriga EU 

eller OECD.  

Nuvarande höga kapitalinkomstskatter medför att riskkapitalet minskar 

och därmed hotas tillväxten. Kapitaltillförseln till små och medelstora företag 

blir mindre än vad den annars skulle ha varit. Nya företag som startas kring 

nya affärsidéer får svårt att växa sig stora i Sverige jämfört med många andra 
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länder. I stället köps företagen upp av utländska investerare, som kan räkna 

hem affären betydligt lättare än svenska intressenter beroende på olika skatte-

nivåer. På detta sätt drivs ägandet av svenska företag ut ur landet. Entrepre-

nörer med goda affärsidéer har flyttat utomlands på grund av skattetrycket, 

vilket är i högsta grad negativt för det svenska folkhushållet. Ett antal skatter 

som snedvrider konkurrensen för svenska företag sänks eller slopas och be-

skattningen av ägande och kapital minskas. 

¶ Dubbelbeskattningen av bolags vinstutdelningar slopas. 

¶ Förmögenhetsskatten avvecklas successivt. 

¶ Skatterna sänks på jordbrukets produktionsmedel.  

¶ Skatten på kärnkraftsel sänks med 0,5 öre per kWh. 

¶ Beskattningen av royalty sänks. 

¶ Slopad reklamskatt växlas mot höjd moms på tidningar. 

¶ De s.k. 3:12-reglerna som diskriminerar fåmansbolagsägare slopas. 

Fastighetsskatten är en skatt på en fiktiv avkastning på husets taxeringsvärde 

utan någon koppling till en verklig inkomst. Skatten drabbar alla boende-

former i Sverige. Bostadsrättsföreningar betalar skatt på värdet av fastigheten. 

För hyresrätter gäller i regel att cirka en månadshyra per år utgörs av fastig-

hetsskatt. Fastighetsskatten för småhus varierar starkt och skattens storlek 

beror i hög grad på var fastigheten är belägen.  

Skattesystemet skall vara begripligt för den som betalar skatt och det skall 

vara stabilt så att inte plötsliga förändringar skakar sönder enskildas och 

familjers ekonomi. Dagens system för uttag av fastighetsskatt uppfyller inte 

dessa grundläggande krav. Skulle dessutom en s.k. begränsningsregel införas 

blir systemet än mer komplicerat, oöverskådligt och godtyckligt.  

När taxeringsvärdena, som i princip varit frysta sedan 1997, höjs år 2001 

innebär detta att många boende drabbas av rejält höjda taxeringsvärden och 

därmed också kraftigt höjd fastighetsskatt. Många fler boende än i dag kom-

mer att hamna över den gräns där förmögenhetsskatt tas ut. Dessa för-

hållanden kommer i särskilt hög grad att drabba de boende i tillväxtområdena 

samt boende med låga inkomster och färdigbetalda lån, dvs. många pensio-

närer. Denna utveckling är dock bara början. Taxeringsvärdena kommer att 

fortsätta öka inte minst i tillväxtområden. Fastighetsskatten kan därmed sägas 

ha blivit en specialskatt på tillväxt. Fastighetsskatten skall avskaffas.  

¶ För att folk skall ha råd att bo kvar måste som ett första steg 1997 års 

taxeringsvärden även fortsättningsvis gälla för beskattningen. I de områ-

den där prisutvecklingen lett till sänkta taxeringsvärden skall dock dessa 

lägre värden gälla. Procentsatsen för fastighetsskatten sänks sedan suc-

cessivt. För 2001 sätts den till 1,0 % för småhus och 0,7 % för fler-

bostadshus. För att minska de regionala skillnaderna används endast 

halva markvärdet som grund för beskattning. 
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¶ Förmögenhetsskatten skall också avvecklas. Ett första steg tas genom att 

sambeskattningen slopas omedelbart, samtidigt som fribeloppet per per-

son höjs till 1,5 miljoner kronor. 

Genom att såväl fastighetsskatten som förmögenhetsskatten successivt av-

vecklas ges de boende betydligt bättre ekonomiska förutsättningar för sitt 

boende. Detta är en betydligt bättre väg att gå än att lappa och laga i ett skat-

tesystem som bygger på felaktig och orättvis grund. Det behövs därför inga 

särskilda begränsningsregler eller motsvarande. 

Utöver redovisade förslag är det angeläget att gå vidare med skattesänk-

ningar inom flera andra delar av skattepolitiken. Skatten på kapitalinkomster 

bör successivt sänkas till en internationellt godtagbar nivå. Vidare bör lättna-

der införas i beskattningen av optioner. 

Mervärdesskatten bör enligt vår mening ses över i syfte att se till att den 

blir konkurrensneutral inom Sverige och internationellt. De krav på sänkt 

moms på olika varor som ständigt framställs kan ofta framstå som berättigade 

ur konkurrensneutralitetssynpunkt. 

Den svenska energibeskattningen är i dag ett lapptäcke med undantag och 

nedsättningsregler, och ett nytt energiskattesystem behöver utarbetas. Som 

riktlinjer för arbetet bör gälla att energibeskattningen skall vara energineutral 

under det att miljöskatterna skall spegla miljöbelastningen. Energiskatt skall 

tas ut i konsumentledet och miljöskatter i produktionsledet. Slutligen måste 

regelverket och principerna för detta samordnas på EU-nivå. 

Införselkvoterna för alkohol och tobak bör anpassas till EU:s regler i 

snabbare takt än hittills. Anpassningen gör det nödvändigt att kraftigt sänka 

de höga svenska alkoholskattesatserna. 

Vi föreslår att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad som 

anförts om inriktning av skattepolitiken och tillstyrker därmed motionerna 

Fi17 yrkandena 6, 7, 9 och 15, Fi26 och Fi33 i denna del samt avstyrker pro-

position 100 yrkande 1 i denna del. 

Utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd 

De förslag om förändringar på skatteområdet som läggs fram i våra motioner 

öppnar en möjlighet att rationalisera skatteförvaltningens verksamhet. Ansla-

get för skatteförvaltningen kan därför minskas med 75 miljoner kronor.  

När det gäller tullen bör anslaget ökas med 40 miljoner kronor eftersom 

smugglingen av cigaretter, alkohol, narkotika och vapen ökat kraftigt de 

senaste åren. 

Vi tillstyrker med det anförda motion Fi17 yrkande 5 i nu aktuell del. 
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2. Skattepolitikens inriktning och utgiftsramar för Skatte -

förvaltning och uppbörd ï kd 

Helena Höij (kd) och Kenneth Lantz (kd) anför:  

Ställningstagande 

Skattepolitikens inriktning 

Vi ser det som en viktig och prioriterad uppgift att skapa en skattestruktur 

som gör att fler kan klara sig på sin egen lön och inte tvingas vara beroende 

av bidrag för att få hushållsekonomin att gå ihop. Detta är inte ett rimligt 

system. Sänkta inkomstskatter för låginkomsttagare är en fråga om värdighet 

och respekt för enskilda personer. Det är också helt avgörande för att bryta 

det bidragsberoende som alltför många människor har fastnat i. Med sänkta 

inkomstskatter kommer framför allt fler låginkomsttagare få möjlighet att 

påverka och få kontroll över sin egen ekonomiska situation. Vi föreslår en rad 

åtgärder som gör att inkomsttagare får behålla en större del av sin egen lön 

och därmed får möjlighet att påverka och få kontroll över sin egen ekono-

miska situation. 

¶ Grundavdraget höjs kraftigt vid beräkningen av den kommunala och 

statliga inkomstskatten. Inkomstskatten sänks för alla med sammanlagt 

15,2 miljarder kronor nästa år genom att ett rakt grundavdrag på 20 000 

kr införs.  

¶ En skattereduktion för låginkomsttagare på totalt 3 600 kr per person och 

år på pensionsgrundande inkomster (300 kr per månad). Liksom för den 

särskilda skattereduktion som finns i dag föreslår vi full reduktion för 

personer med inkomster upp till 135 000 kr och en avtrappning så att re-

duktionen upphör vid inkomster på 245 000 kr.  

¶ En generell statlig skattereduktion (förvärvsavdrag) mot kommunal-

skatten på inkomster av anställning eller näringsverksamhet motsvarande 

6,4 % av inkomsten år 2002, 7 % år 2003 och 10 % år 2004. Förutom att 

ge hushållen ett ökat ekonomiskt utrymme minskas därigenom marginal-

effekterna.  

¶ Regeringens värnskatt avskaffas. Den är ett brott mot de principer Soci-

aldemokraterna själva var med om att lägga fast i skattereformen 

1990/91 om att ingen skall betala mer än 50 % av en inkomstökning i 

skatt. Viktiga motiv för att inte ha extra hög statlig skatt på högre in-

komster är också att utbildning med medföljande studieskulder måste 

löna sig. Om svenska studenter utbildar sig i Sverige, bör inte skatte-

systemet leda till att de sedan flyttar utomlands. Det är en framtidsinvest-

ering att ha ett skattesystem som gör att utbildning lönar sig. 
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¶ De skattemässiga fördelarna för hushållen att spara förbättras genom en 

successivt höjning av avdragsrätten för pensionssparande till ett bas-

belopp.  

¶ En avdragsrätt för insättningar på individuella utbildningskonton införs 

från halvårsskiftet år 2002.  

¶ Vi sänker boendeskatterna genom en varaktig återgång till, och frysning 

av, taxeringsvärdena på 2000 års nivå. Skatten beräknas enbart på en 

tredjedel av markvärdet överstigande 150 000 kr för att avskaffa de orim-

liga effekter som exempelvis drabbat dem som bor i skärgårdsområden. 

Sammantaget sänks fastighetsskatteuttaget på flerfamiljshus (hyreshus 

och bostadsrätter) och egnahem (villor) med drygt 5 miljarder kronor. 

¶ Gränsen för reseavdraget för resor till och från jobbet sänks från 7 000 

till 5 000 kr. Det innebär att resekostnader på ytterligare 2 000 kr blir av-

dragsgilla jämfört med i dag. 

¶ En avdragsrätt för styrkta barnomsorgskostnader på maximalt 50 000 kr 

per år införs. Avdragsrätten gäller alla barn mellan 1 och 6 år. 

¶ En statlig skattereduktion införs för varje barn upp till 16 år. År 2003 

föreslås den uppgå till 75 kr per barn och månad och år 2004 höjs den till 

125 kr per barn och månad. 

Grundbulten i kristdemokratisk ekonomisk politik är att ge stabila och goda 

villkor för fler och växande företag och därigenom öka sysselsättningen, 

minska arbetslösheten och trygga välfärden. Detta åstadkoms genom en ba-

lanserad finanspolitik för sunda statsfinanser i kombination med strukturella 

åtgärder som förbättrar ekonomins funktionssätt och avlägsnar de seglivade 

bromsmekanismer som i mer än 30 år underminerat den svenska ekonomins 

utvecklingskraft och bäddat för dagens höga totala arbetslöshet och brister i 

välfärden.  

De senaste årens utveckling har visat på svårigheterna att bibehålla förmö-

genhetsbeskattningen. Anledningen står främst att finna i den ökande interna-

tionaliseringen som gör det omöjligt för Sverige att i det långa loppet bibe-

hålla ett skattetryck som avsevärt överstiger omvärldens. Förmögenhets-

beskattningen som tidigare kunnat motiveras av fördelningspolitiska skäl får i 

dag helt andra effekter än de tänkta. Detta har tydliggjorts bl.a. genom att 

regeringen befriat huvudägarna i aktiebolag från förmögenhetsskatt medan 

t.ex. normalinkomsttagare som råkar ha sitt egnahem beläget i ett attraktivt 

område till följd av de kraftigt höjda taxeringsvärdena tvingas betala förmö-

genhetsskatt. Förmögenhetsbeskattningen bygger ofta på fiktiva värden, vil-

ket kan ge fördelningspolitiskt orimliga effekter. Till exempel tvingas många 

småhusägare att utöver den höga fastighetsskatten betala förmögenhetsskatt. 

Detta trots att den förmögenhet som är bunden i fastigheten inte går att om-

sätta till inkomster med mindre än att bostaden säljs. 

Utformningen av dagens förmögenhetsskatt är orimlig också i andra avse-

enden. För den händelse att ett gift par tillsammans har en förmögenhet som 

överstiger 1,5 miljoner kronor skall förmögenhetsskatt betalas. Om ett sam-
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manboende par har motsvarande förmögenhet skall de däremot inte sambe-

skattas, eftersom de var och en kan ha nettotillgångar på 1 miljon kronor 

innan skatten börjar tas ut. Detta innebär alltså att äktenskapet i detta avse-

ende ekonomiskt straffbeskattas i förhållande till ett samboförhållande.  

Vi anser att en omläggning snarast behöver genomföras av egendoms- och 

kapitalbeskattningen. Förmögenhetsskatten bör fasas ut ur det svenska skatte-

systemet liksom dubbelbeskattningen på investeringar och risksparande. För 

att delvis finansiera detta föreslås en något höjd bolagsskatt, dvs. skatten på 

företagens faktiska vinster. Vi gör bedömningen att den nuvarande förmögen-

hetsskatten i kombination med nuvarande dubbelbeskattning är väsentligt mer 

skadlig för ekonomin och utvecklingskraften i vårt land än den höjning av 

bolagsskatten som vi föreslår. Höjningen innebär att bolagsskatten, som jämte 

den i Finland är Europas lägsta, ökar från 28 till 30 % av nettovinsten. På så 

sätt sker beskattningen på faktiska intäkter, inte på fiktiva värden som vid för-

mögenhetsbeskattningen.  

De flesta av de förslag till förändringar i skattesystemet som föreslås har 

viktiga strukturella effekter för att förbättra den svenska ekonomins funk-

tionssätt. 

¶ Dubbelbeskattningen på utdelningsinkomster från risksparande (aktier) 

avvecklas. 

¶ Förmögenhetsskatten avvecklas i tre steg. År 2002 avskaffas sambe-

skattning av förmögenhet, år 2003 sänks förmögenhetsskattesatsen till 

0,5 % och 2004 avvecklas den helt. Den återgång till 2000 års fastighets-

taxeringsvärden som också föreslås i motionen innebär en ytterligare 

sänkning av förmögenhetsskatteuttaget. För att finansiera detta föreslås 

höjd bolagsskatt till 30 %. 

¶ Arbetsgivaravgifterna sänks med 10 procentenheter på lönesummor upp 

till vissa belopp. 

¶ Tjänstesektorn ges helt nya möjligheter att växa genom en femtiopro-

centig skattereduktion för de privata hushållens köp av tjänster i det egna 

hemmet. Förslaget kan beskrivas som att det av Socialdemokraterna av-

vecklade ROT-systemet i stället permanentas och utvidgas rejält, så att 

det vita priset vid hushållens köp av tjänster i hemmet halveras direkt vid 

köpet. Tjänster för upp till 50 000 kr per år kan köpas med en femtiopro-

centig skattereduktion, som då alltså uppgår till maximalt 25 000 kr per 

hushåll och år. 

¶ En kraftfull satsning görs för att skapa rimliga och rättvisa konkurrens-

villkor för jordbruksnäringen. Utgångspunkten för de förändringar som 

föreslås är den statliga utredningen En livsmedelsstrategi för Sverige 

(SOU 1997:167). Hela jordbrukets s.k. skatteryggsäck lyfts av genom de 

förslag som Kristdemokraterna presenterar. 

¶ Konkurrensvillkoren för åkeri- och transportsektorn föreslås också för-

bättras genom gynnsammare skatteregler i form av sänkt dieselskatt. 
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¶ Royaltyinkomster från patenterade uppfinningar skattebefrias under två 

år och beskattas därefter som inkomst av kapital.  

¶ Bokmomsen sänks till 6 %, fordonsskatten sänks och skatten på miljö-

vänlig alkylatbensin sänks. 

Insikten har funnits länge om att skattesystemet tillsammans med behovsprö-

vade bidrag och inkomstprövade avgifter skapar orimliga marginaleffekter för 

stora grupper. Vi anser att de partier som tillsammans genomfört den om-

fattande pensionsreformen också gemensamt bör söka finna en bred och lång-

siktigt hållbar lösning på de skadliga marginaleffekterna i skatte- och social-

försäkringssystemet. På kort sikt förbättras läget genom de åtgärder som vi 

föreslår. Höjningen av grundavdraget till minst 20 000 kr kan eventuellt inle-

das med en upptrappning. En sådan upptrappning skulle kunna reducera mar-

ginaleffekten för taxerade inkomster mellan 0 och 100 000 kr med ca 

3 procentenheter. Vårt förvärvsavdrag uppgår till 10 % av inkomsten och 

minskar marginalskatten för alla förvärvsaktiva låg- och medelinkomsttagare 

med lika mycket. En avskaffad värnskatt reducerar marginaleffekten med 5 

procentenheter för inkomster över den högre brytpunkten. Vårt förslag om en 

skattereduktion på 50 % för hushållens köp av tjänster eliminerar nästan hela 

den extra skattekil som uppstår när extern arbetskraft anlitas med redan skat-

tade pengar. Samtidigt kan den svarta sektorn trängas tillbaka, när det blir 

möjligt att både köpa och sälja privata hushållstjänster både vitt och lagligt. 

Vi föreslår att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad som 

anförts om en inriktning av skattepolitiken och tillstyrker därmed motion Fi18 

yrkandena 2 och 5 samt avstyrker proposition 100 yrkande 1 i denna del. 

Utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd 

Vi anser att den svarta marknadens utbredning allvarligt skadar den svenska 

ekonomin och att anslaget för skattekontroll därför bör ökas med 70 miljoner 

kronor. Erfarenheten visar att satsningar på detta område ger minst sex gånger 

pengarna tillbaka. Även tullens anslag bör ökas för att förstärka kontroll och 

spaning kring illegal införsel av narkotika, vapen, alkohol och tobak. Tullens 

anslag bör höjas med 40 miljoner kronor. 

Vi tillstyrker med det anförda motion Fi18 yrkande 7 i nu aktuell del. 

3. Skattepolitikens inriktning ï c 

Rolf Kenneryd (c) anför:  

Ställningstagande 

Skattepolitikens inriktning 

Centerpartiets politik syftar till att låta var och en växa som människa och ha 

möjlighet att förverkliga sina drömmar. Det förutsätter att människor såväl 
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har frihet som känner trygghet, att man både är fri att pröva sina vingar och 

vågar göra det utan att riskera allt. Det övergripande målet för de tre år som 

vårbudgeten omfattar måste vara att ge människor förutsättningar att utveckla 

sig själva och sin bygd så att den sociala och regionala klyvningen av landet 

kan brytas. Det förutsätter en socialt, ekonomiskt och ekologiskt hållbar ut-

veckling, där alla är delaktiga och skapar resurserna. Genom delaktighet 

fördelas också överskottet och resurser skapas för att värna dem som bäst 

behöver det. 

Centerpartiets alternativ till regeringens vårbudget innehåller en genom-

gripande skattereform där den viktigaste delen är sänkt skatt för människor 

med låga och normala inkomster. Till år 2004 frigör vi ett utrymme om totalt 

65 miljarder kronor för sänkta skatter. Till detta har vi en lång rad förslag 

med inriktning på en långsiktigt uthållig tillväxt: 

Företagande måste uppmuntras. Främst småföretagare måste ges enklare 

regler och sänkta arbetsgivaravgifter. Centerpartiet vill underlätta kapitalbild-

ningen genom sänkt, och sedan avskaffad, förmögenhetsskatt samt genom att 

stimulera regionala riskkapitalbolag. Sänkt skatt på arbete stimulerar tjänste-

företag. Miljö skall vara en tillväxtfaktor genom satsningar på teknisk förny-

else och export av miljövänlig teknik. 

Inkomstskatterna bör sänkas så att fler kan leva på sin lön. Centerpartiet 

vill sänka inkomstskatten underifrån för att bryta bidragsberoende, minska 

marginaleffekter i låga inkomstskikt och göra det lönsamt att arbeta. Vi före-

slår fortsatt sänkt fastighetsskatt så att människor har råd att bo. 

Mot bakgrund av osäkerheten i de prognoser som regeringens vårbudget 

bygger på avstår vi från att i denna budget ställa ut preciserade löften om 

skattesänkningar. Förutsatt att prognoserna håller innebär vårt budgetförslag 

att utrymme skapas för skattesänkningar om minst 27,1, 53,4 respektive 67,9 

miljarder under perioden 2002 till 2004. Vi återkommer till detaljredovis-

ningen av våra skatteförslag i budgetpropositionen för 2002. För oss handlar 

det om att ta ansvar och kunna stå för vad vi lovar. 

Sverige har både höga skatter och höga offentliga utgifter, vilket har däm-

pat såväl ekonomisk tillväxt som välfärdsutvecklingen under de senaste tre 

decennierna. Höga skatter och omfattande transfereringar gör de svenska 

statsfinanserna väldigt konjunkturkänsliga, men framför allt innebär det att 

människor i hög grad blir beroende av olika former av bidrag för att klara sin 

ekonomi. Centerpartiets inriktning är att långsiktigt sänka skattetrycket och 

utgifternas andel av BNP ned till samma nivåer som jämförbara OECD-länder 

har. Med hjälp av tillväxten i ekonomin och återhållsamhet i statens utgifts-

åtaganden kan vi sänka skattetrycket och utgiftskvoten, men ändå låta statens 

utgifter vara realt oförändrade. Det är dock nödvändigt att skattesänkningen 

sker på ett sådant sätt och i en sådan takt att de offentliga finanserna fort-

farande förmår garantera vår gemensamma välfärd. Skattesänkningen måste 

också uppfattas som rättvis genom att människor med låga inkomster får 

störst sänkning.  
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Centerpartiet anser att vi bör lämna den svenska modellen med världens 

högsta skatter och offentliga utgifter och i stället låta Sverige bli ett land i det 

nordeuropeiska välfärdsbältet. Det innebär fortsatt trygghet och offentlig väl-

färd genom lägre skatter och lägre offentliga utgifter, men också att det ges ett 

större utrymme för människor och företag att växa och utvecklas. Vi vill i den 

fortsatta processen med skattesänkningar jämföra oss med och dra lärdom av 

nordeuropeiska välfärdsländer som Danmark, Norge, Finland, Belgien och 

Holland, som alla har ett skattetryck på mellan 40 och 50 % av BNP. 

Både skattetryck och fördelning av skatter vid ett visst skatteuttag har stor 

betydelse i såväl politiken som i praktiken. Det samlade skatteintaget är avgö-

rande för hur stor den offentliga sektorn kan vara, men ett högt skattetryck 

kan också hämma den ekonomiska tillväxten. Ekonomins utveckling är dy-

namisk och politiska beslut kan därför inte bara se på skattesystemet, offentlig 

sektor och ekonomin i ett statiskt perspektiv. Ett lägre skattetryck, där skatte-

systemet är utformat för att stimulera arbete och kunskap samt stärka männi-

skors ställning på arbetsmarknaden, ökar såväl människors självbestämmande 

som tillväxten i ekonomin. Det innebär att både den materiella välfärden och 

människors välbefinnande i övrigt ökar. Ett viktigt syfte med Centerpartiets 

olika skatteförslag är därför att öka människors självbestämmande. Att kunna 

överblicka och påverka, att ha så stor kontroll som möjligt över sin egen 

tillvaro är en förutsättning för välbefinnande, kreativitet, trygghet och livs-

kvalitet.  

Det går att hitta goda skäl till att sänka så gott som alla skatter i det 

svenska skattesystemet. På samma sätt som det går att hitta goda skäl att inte 

sänka alla skatter, åtminstone inte på samma gång. Kort sagt kräver en an-

svarsfull ekonomisk politik prioriteringar. Centerpartiet har aktivt medverkat 

till att sanera den svenska ekonomin. Det var ett tung period för de människor 

som fick vara med och bära bördorna under saneringen. Vi vill inte gå igenom 

en sådan period igen och kommer därför inte att medverka till vare sig utgift-

sökningar eller skattesänkningar som underminerar de offentliga finanserna. 

Den nödvändiga sänkningen av skattetrycket måste ske på ett sådant sätt att 

de offentliga finanserna förmår garantera vår gemensamma välfärd, samtidigt 

som tillväxten i ekonomin stimuleras och människors självbestämmande ökar. 

Centerpartiet har valt att prioritera de skattesänkningar vi föreslår efter de 

behov vi ser, inte efter den röststyrka som intresseorganisationer framför 

olika skattesänkningsförslag med.  

Centerpartiet anser att den mest omfattande och betydelsefulla skattesänk-

ning som bör genomföras är att sänka inkomstskatten, framför allt för låg- 

och medelinkomsttagare. Vårt förslag till inkomstskattereform har som 

främsta syfte att minska de höga marginaleffekterna som finns för låg- och 

medelinkomsttagare med dagens skatte- och bidragssystem. Därmed kan fler 

försörja sig själva och sin familj på egna inkomster och på så sätt öka sitt 

självbestämmande.  

¶ Förslaget innebär fullt genomfört 2003 en skatterabatt på 10 000 kr, lika 

för alla, samt en extra skatterabatt för arbetsinkomster, en förvärvsrabatt, 
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om maximalt 10 800 kr. Grundavdraget slopas helt och egenavgifterna 

till pensionssystemet kompenseras inte enligt regeringens modell. Egen-

avgifterna skall i stället vara avdragsgilla. 

¶ Centerpartiet har tidigare aktivt medverkat till att sänka arbetsgivar-

avgifterna. För att stimulera framför allt små företag att utvecklas och 

upprätthålla och öka sysselsättningen föreslår Centerpartiet att nuvarande 

nedsättning av arbetsgivaravgifterna utökas. Nedsättningen bör vara 10 

procentenheter på lönesummor upp till 2 miljoner. Nedsättningen skall 

gälla även egenföretagare upp till en lönesumma på 300 000 kr.  

¶ Skatten på boende bör sänkas genom att beslutet att slopa frysningen av 

taxeringsvärdena för småhus och bostadshyreshus rivs upp samtidigt som 

skattesatserna sätts till 1,2 % för småhus och till 1,1 % för flerbostads-

hus. Fastighetsskatten bör sedan fortsätta att sänkas successivt. För att 

lindra effekterna av höga marknadsvärden i områden attraktiva för fri-

tidsboende, t.ex. skärgården, bör man skilja på fastighetstaxeringen för 

permanentboende och fritidsboende.  

Därutöver avser Centerpartiet att aktualisera följande skattesänkningar: 

¶ Förmögenhetsskatten bör stegvis slopas. Första steget är att snarast slopa 

sambeskattningen.  

¶ Slopa återstående fåmansföretagsregler. 

¶ Inför en skattereduktion på hushållsnära tjänster. 

¶ Slopa den uttagsskatt fastighetsförvaltare betalar på egen arbetskraft. 

¶ Lyft av den ryggsäck som jordbrukets energiskatter utgör. 

¶ Fortsatt skattebefrielse för biobränslen. 

¶ Höjt reseavdrag till 20 kr per mil.  

Det är vidare viktigt att de resurser som avsatts för ett kompetenskonto snar-

ast sätts i arbete genom ett fungerande system. Det bör vara individuella 

kompetenskonton där insättningar gynnas skattemässigt. Staten bör ikläda sig 

en utjämnande roll genom att tillskjuta medel för personer som har låga löner 

och saknar möjlighet att göra avsättningar. Kontona bör vara öppna för egen-

företagare genom speciella regler. 

Ett gott företagsklimat kräver enkla regler och arbetet inom Simplex-

enhetens verksamhet måste enligt min mening intensifieras och klara målsätt-

ningar sättas upp. Att enbart hindra tillflödet av nya regler är inte tillräckligt. 

En tydlig målsättning bör vara att befintligt regelverk skall minska med 25 % 

till 2004. 

En ny familjepolitik innebär bl.a. en avdragsrätt för styrkta barnomsorgs-

kostnader om max 50 000 kr. 

Jag föreslår att riksdagen ger regeringen till känna vad som anförts om en 

inriktning av skattepolitiken som överensstämmer med de förslag som lagts 

fram i Centerpartiets partimotion. Jag tillstyrker därmed motion Fi19 yrkan-
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dena 5, 7 i denna del, 9 i denna del och 13 i denna del samt avstyrker propo-

sition 100 yrkande 1 i denna del. 

4. Skattepolitikens inriktning och utgiftsramar för Skatte -

förvaltning och uppbörd ï fp 

Staffan Werme (fp) anför:  

Ställningstagande 

Skattepolitikens inriktning 

Dagens svenska skattetryck är inte förenligt med en dynamisk och växande 

ekonomi och måste därför sänkas. Den tilltagande internationaliseringen ökar 

kraven på konkurrenskraftiga villkor för företag och människor och hänsyn 

måste vid jämförelser tas inte bara till skattenivån utan också till vad medbor-

garna får ut av skatterna. För den svenska politiken är naturligtvis skatte- och 

utgiftsnivåerna i övriga EU av särskilt stor betydelse och det är härvid ett 

faktum att Sverige på område efter område toppar listan över skattesatser och 

att detta summerar till ett skattetryck som klart överstiger det i andra länder i 

vår omgivning. 

I Sverige måste därför både skatte- och utgiftstrycket minska, liksom an-

strängningarna öka att se till att medborgarna får mer valuta för skatte-

pengarna. Under innevarande mandatperiod skall skattetrycket klart under-

stiga 50 % av BNP. Därefter skall både skatte- och utgiftstrycket fortsätta att 

minska. Skatteinkomsternas storlek bestäms inte bara av skattesatser. Bety-

dande energi måste läggas på att skapa ett skattesystem som gynnar en väx-

ande och dynamisk ekonomi. I grunden är det nämligen detsamma som en 

ekonomi med växande skattebaser. Med breda skattebaser kan gemensamma 

åtaganden finansieras med lägre beskattning. 

Den demografiska utvecklingen i kombination med internationaliseringen 

innebär att vi står inför stora utmaningar. Hur födelsetal, medellivslängd och 

folkhälsa kommer att utvecklas framöver vet vi inte, men de faktorerna är 

mycket avgörande för välfärdsutvecklingen. Så mycket är klart att de demo-

grafiska utmaningarna inte kan lösas med skattehöjningar. Internationalise-

ring skulle i flera fall behöva mötas med skattesänkningar, men för ett parti 

som Folkpartiet med långtgående ambitioner på en god utbildning och vård 

finns naturligtvis restriktioner. Desto viktigare blir då att se till att människor 

verkligen upplever att skattesystemet har en god utformning och att de får 

valuta för sina skattepengar genom kvalitet och valfrihet i de offentligt finan-

sierade verksamheterna. 

Vi tycker att det är bra att man sänker inkomstskatterna men att man har 

valt en form som inte tillräckligt tar itu med de strukturella problemen med 

marginalskatterna. Dessutom innebär förändringen att avdragsrätten för pens-

ionsavgifterna successivt tas bort. För såväl egenavgiften som arbets-

givaravgiften gäller att skatt inte tas ut på avgiften när den erläggs utan att det 
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är den framtida pensionen som skattebeläggs. Regeringens begränsning av 

denna avdragsrätt är i sak ett brott mot denna princip, och dessutom är det 

anmärkningsvärt att detta steg tas utan att samråd med partierna bakom pens-

ionsreformen har skett. Folkpartiet anser att regeringens argumentation om 

òkompensation fºr egenavgifternaò ªr mªrklig. Vi tycker det ªr bra att vi f¬tt 

ett system med synliga försäkringsavgifter i stället för anonyma skatter. Det 

lºntagarna ska òkompenserasò fºr ªr ju att skatterna ªr fºr hºga. Det ªr bra 

med inkomstskattesänkningar. Metoden majoriteten valt är dock inte bra. Vi 

återför därför dessa och lägger ett annat förslag till en omfattande reform vars 

huvuddrag för de närmaste tre åren är följande. 

Vi föreslår att de grundläggande principerna för 1990/91 års skattereform, 

nªmligen òhªlften kvarò, och att de allra flesta bara skall betala kommunal-

skatt, återupprättas. Vi vill koncentrera skatteförändringarna på de för tillväxt 

och jobb mest skadliga inslagen, nämligen marginalskatterna, och vill uppnå 

den grundläggande principen ï att de flesta bara skall betala 30 % i skatt, och 

att de med höga inkomster skall betala 50 % på de högre inkomstdelarna. 

Marginaleffekterna minskas såväl genom inkomstskattesänkningar som ge-

nom växling av inkomstprövat bostadsbidrag mot generellt barnstöd. 

¶ Brytpunkten bör höjas upp till gränsen för egenavgifterna (308 200) för 

att undvika att, som i dag sker, personer som betalar både statlig skatt 

och egenavgifter får marginaleffekter om ca 55 %.  

¶ Den s.k. LO-puckeln bör avskaffas. I inkomstlägen mellan ca 150 000 

och 200 000 kr finns en marginaleffekt genom att grundavdraget avtrap-

pas. Denna avtrappning bör successivt avskaffas vilket leder till en mar-

ginalskattesänkning för betydande grupper.  

¶ Den s.k. värnskatten avskaffas. Den är ett brott mot skattereformen. Vår 

förändring sänker marginalskatten med 5 procentenheter i de aktuella in-

komstskikten. 

¶ Förvärvsavdrag om 5 % av inkomsten införs, vilket sänker skatten och 

gör det mera lönsamt att arbeta även vid lägre inkomster. 

¶ En skattereduktion, lika för alla, skall införas för att garantera att alla får 

del av en skattesänkning. Denna skattereduktion bör till en början vara 

3 000 kr per person. Denna tillfaller då även pensionärer. 

¶ Försäkringsavgifterna till a-kassan blir avdragsgilla, avdragsrätten för 

pensionsavgiften återställs. 

För att betona att barnstödet skall innebära att hänsyn i beskattningen tas till 

den extra försörjningsbörda föräldrar har, vill vi att utökningen av barnstödet 

sker i form av skattereduktion.  

¶ Detta föreslås utgå med 1 200 kr per år för 2002 för att successivt öka till 

2 400 kr 2004, kombinerat med att den del av bostadsbidraget som i 

praktiken utgör ett rent inkomstprövat barnbidrag trappas ned med först 

50 och sedan 100 kr per barn och månad. Genom denna förändring 

kommer bortåt 20 000 bidragsmottagare ut ur fattigdomsfällan och slip-
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per 20 % extra marginaleffekt, detta i de inkomstlägen där maxtaxan inte 

får någon större betydelse. 

¶ Avdragsrätt för styrkta barnomsorgskostnader upp till ett belopp av 

50 000 kr införs. Detta sänker kostnaden för barnomsorg med 1/3 och 

gör det lättare att vitt och hederligt komplettera med andra former av 

barntillsyn. 

¶ En rejäl skattelättnad för hushållstjänster införs och innebär att det vita 

priset på hushållstjänster kan halveras. Med detta förslag kan tjänsterna 

bli tillgängliga också för hushåll med normala inkomster och svarta jobb, 

som tyvärr är vanligt förekommande, bli vita. 

¶ Förmögenhetsskatten måste sänkas för att på sikt helt slopas. I en inter-

nationaliserad värld ter sig denna skatt alltmer omöjlig. I dag är det van-

liga sm¬husªgare och aktiesparare som betalar denna specialskatt fºr òde 

rikaò, medan 17 av 18 bºrsmiljardªrer f¬r kraftig nedsªttning av skatten. 

Vi föreslår nu avskaffad sambeskattning och höjt fribelopp till 2,1 miljo-

ner kronor. 

¶ Fastighetsskatten sänks. För många människor är det huvudsakliga spa-

randet lagt i boendet. Fastighetsskatt och i många fall förmögenhetsskatt 

gör att detta blir orimligt högt beskattat och boendekostnaderna oöver-

komliga. Dagens beskattningsform är oacceptabel. Folkpartiet anser att 

sänkningen av fastighetsbeskattningen skall ske stegvis och inledas om-

gående. Den nuvarande fastighetsskatten avskaffas, likformighet mellan 

boendeformer upprättas och avdragsrätten för låneräntor bibehålls. 

¶ Riksdagens majoritet beslutade i höstas att släppa frysningen av taxe-

ringsvärdena. Detta kommer att leda till en fastighetsskattechock i stora 

delar av landet för boende i både småhus och lägenheter. Detta är oac-

ceptabelt. I avvaktan på en grundläggande reformering bör taxerings-

värdena fortsatt vara frysta vid skattesatserna 1,2 % för enfamiljshus och 

0,7 % för flerfamiljshus. Detta betyder att 5,5 miljarder kronor avsätts för 

fastighetsskattesänkning. 

¶ Höj avdragsrätten för privat pensionssparande. Privat sparande ger trygg-

het åt individen och är en viktig förutsättning för en väl fungerande risk-

kapitalmarknad. Med ett ökande behov av återkommande kompe-

tensutveckling är ett sparande som kan användas bl.a. för detta ändamål 

viktigt. Vi anser att avdragsrätten för pensionssparande bör höjas från 

nuvarande ½ till 1½ basbelopp. 

Dubbelskatten på aktiesparande måste slopas. Det är en av de viktigaste åt-

gärderna för att långsiktigt förbättra tillgången på riskvilligt kapital för småfö-

retagen. På senare tid har utbudet av riskkapital ökat, särskilt för företag inom 

IT- och telekombranscherna, något som för många visat sig lättflyktigt. Det 

gäller att långsiktigt säkra tillgången till riskkapital och det även i mindre 

företag.  

¶ Vi föreslår en successiv avveckling av dubbelskatten på aktieutdelningar. 
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¶ Fåmansbolagsreglerna (de s.k. 3:12-reglerna) måste förenklas. Det är 

otillfredsställande att frågan begravts i en utredning som knappast kan 

leda till någon förändring förrän år 2003. Vi föreslår att fåmansbolags-

reglerna reformeras så att ett belopp motsvarande medelinkomsten i 

branschen beskattas som arbetsinkomst, resterande som inkomst av kapi-

tal. 

¶ Slopa sociala avgifter på vinstandelar. I Folkpartiet ser vi positivt på 

systemen med andel i vinst. Vi tror att det ökar förståelsen för företagan-

dets villkor och höjer motivationen och trivseln på arbetsplatserna. I ett 

läge där stressen på arbetsmarknaden tycks öka är det angeläget med åt-

gärder som ökar medarbetarnas medinflytande. 

¶ Många moderna företags största kapitaltillgång ligger i de anställdas 

kunnande. För att företaget skall kunna behålla denna tillgång är det en 

väg att bereda dem ägande i företaget, t.ex. genom personaloptioner. I 

konsekvens med vår syn på vinstandelar bör optionsbeskattningen ses 

över med sikte på att en skattelättnad skall kunna ges. 

¶ Arbetsgivaravgiften sänks med 2, 4 respektive 5 procentenheter i tjänste-

sektorn under treårsperioden. Vårt långsiktiga mål är att helt ta bort ar-

betsgivaravgifternas skattedel. Vi prioriterar att börja sänkningen i den 

del av näringslivet som är mest känslig för arbetskraftskostnader och 

som därigenom kan få störst betydelse för ett växande småföretagande, 

särskilt i de branscher där många kvinnor är verksamma och genom våra 

förslag till att bryta de offentliga monopolen kan gynna deras före-

tagande. Genom att det blir lägre arbetskostnad i arbetsintensiva tjänste-

sektorer får fler arbete i privata företag. 

I Sverige behöver en blivande företagare kontakta ett stort antal myndigheter. 

Rader av blanketter skall fyllas i och ofta får företagaren ringa till myndighe-

ten på rätt telefontid för att försöka hitta personen som kan förtydliga blanket-

ten. För att minska krånglet för företagarna kan bl.a. följande åtgärder genom-

föras omgående.  

¶ En förenklad deklaration för företagare införs.  

¶ Alla som vill och inte har näringsförbud skall få F-skattsedel.  

¶ F-skattsedeln bör kunna förenklas så att inbetalning av sociala avgifter 

och skatt kan ske utifrån den lön som faktiskt har tagits ut.  

¶ Servicecheckar gör det enkelt för privatpersoner att betala för tjänster i 

hushållet. 

Ytterligare förslag som är viktiga som en del i ett samlat reformarbete för ett 

bättre företagsklimat och fler småföretagare är avskaffade skattetillägg vid 

periodiseringsfel i momsredovisningen, en återgång till möjligheten att betala 

in skatt på skattekonto på förfallodagen och generösare möjligheter till avdrag 

för företagare med hemmet som arbetsplats. 

I övrigt bör mervärdesskatten på böcker sänkas stegvis till 6 % och en mil-

jöskatt på sopförbränning införs. 
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Jag föreslår att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad som 

anförts om inriktningen av skattepolitiken. Jag tillstyrker därmed motion Fi20 

yrkandena 6ï8, 10 i denna del, 18 i denna del och 21 i denna del samt avstyr-

ker proposition 100 yrkande 1 i denna del. 

Utgiftsområde 3 Skatteförvaltning och uppbörd 

Jag anser att skattemyndigheterna bör få ökade resurser för ett intensivare 

granskningsarbete och tullen bör enligt min mening få större möjligheter till 

insatser mot den illegala införseln av alkohol och narkotika. Sammantaget 

föreslår jag en höjning av ramen med 75 miljoner kronor. 

Jag tillstyrker med det anförda motion Fi20 yrkande 4 i nu aktuell del. 
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BILAGA 6 

Justitieutskottets yttrande 

2000/01:JuU3y 

Vårpropositionen 

 

Till finansutskottet 

Inledning 

Finansutskottet har berett riksdagens utskott tillfälle att avge yttrande över 

proposition 2000/01:100 2001 års ekonomiska vårproposition med förslag till 

riktlinjer för den ekonomiska politiken, utgiftstak, ändrade anslag för budget-

året 2001, m.m. jämte motioner i de delar som berör respektive utskotts be-

redningsområde.  

Med anledning av propositionen har motionerna 2000/01:Fi17ïFi33 

väckts. 

Utskottet avgränsar sitt yttrande till att avse frågor som rör utgiftsområde 4 

Rättsväsendet. Tilläggsbudgeten för år 2001 i de delar som berör justitieut-

skottet behandlas i ett separat yttrande (2000/01:JuU4y). 

I propositionens yrkande 4 föreslår regeringen att riksdagen godkänner den 

preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï2004 

enligt tabell 6.5 som riktlinje för regeringens budgetarbete. 

I motion 2000/01:Fi17 av Bo Lundgren m.fl. (m) yrkande 5 föreslås att 

riksdagen godkänner den preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsom-

råden för åren 2002ï2004 i enlighet med vad som anförts i motionen. 

 I motion 2000/01:Fi18 av Alf Svensson m.fl. (kd) yrkande 5 föreslås att 

riksdagen godkänner de prioriterade områden för budgetpolitiken som anges i 

motionen som riktlinje för regeringens budgetarbete (avsnitt 8.1ï8.7). I 

samma motion yrkande 7 föreslås att riksdagen godkänner den preliminära 

fördelningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï2004 enligt tabell 

11.1 som riktlinje för regeringens budgetarbete. 

I motion 2000/01:Fi19 av Agne Hansson m.fl. (c) yrkande 4 föreslås att 

riksdagen godkänner den preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsom-

råden för åren 2002ï2004 enligt avsnitt 5.2. I samma motion yrkande 14 

begärs att riksdagen som sin mening ger regeringen till känna vad i motionen 

anförts om rättstrygghet (avsnitt 4.2.9). 

I motion 2000/01:Fi20 av Lars Leijonborg m.fl. (fp) yrkande 4 föreslås att 

riksdagen godkänner den preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsom-

råden för åren 2002ï2004 som redovisas i motionen som riktlinjer för rege-

ringens budgetarbete (tabell A). 
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Ärendet föranleder följande yttrande från justitieutskottet. 

Utskottet 

Propositionen 

I propositionen lägger regeringen fram förslag till riktlinjer för den ekono-

miska politiken. Regeringen föreslår ett utgiftstak för staten på 877 miljarder 

kronor för år 2004 samt sätter upp mål för det finansiella sparandet i offentlig 

sektor. Regeringen aviserar inom ramen för budgetmålen en politik för ut-

veckling och rättvisa. Regeringen redovisar även sin bedömning av kommun-

sektorns ekonomiska utveckling m.m. samt lämnar förslag till tilläggsbudget 

för budgetåret 2001.  

Utgiftsområde 4 Rättsväsendet omfattar bl.a. anslag till polisväsendet, 

åklagarväsendet, domstolsväsendet, kriminalvården, utsökningsväsendet, 

Brottsförebyggande rådet (BRÅ) och Brottsoffermyndigheten. Ramen för 

utgiftsområdet uppgår för innevarande år till knappt 24 miljarder kronor. 

Härav avser utgifterna för polisväsendet drygt hälften.  

Riksdagen godkände i sitt budgetbeslut hösten 2000 den preliminära för-

delningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002 och 2003 som riktlin-

jer för regeringens budgetarbete (se bet. 2000/01:FiU1). Utgiftsområde 4 

bestämdes därvid preliminärt till 25 082 miljoner kronor för år 2002 och 

25 726 miljoner kronor för år 2003.  

För år 2004 föreslår regeringen nu en utgiftsram på 26 620 miljoner kro-

nor. Förslaget innebär att Rättsväsendet tillförs ytterligare 600 miljoner kro-

nor. Samtidigt justeras de tidigare besluten avseende budgetåren 2002 och 

2003 till 24 905 respektive 25 494 miljoner kronor, beroende på en ny pris- 

och löneomräkning, där hänsyn bl.a. tagits till en tidigare felaktigt beräknad 

lokalomkostnadsberäkning (se 2000/01:JuU4y). Det kan anmärkas att effek-

ten av regeringens i propositionen framlagda förslag om att överföra anslaget 

Kronofogdemyndigheterna till utgiftsområde 3 inte beaktats här. Om riksda-

gen bifaller det förslaget, vilket utskottet inte har några invändningar mot, 

innebär det att ramen för utgiftsområde 4 för 2002 kommer att minskas med 1 

395 miljoner kronor. 

Tidigare anslagsbeslut för innevarande budgetår, tidigare preliminära ram-

beslut för åren 2002 och 2003 och preliminära ramförslag för åren 2002ï2004 

i den nu aktuella propositionen framgår av nedanstående tabell. Beloppen 

avser miljoner kronor. 
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 2001 2002 2003 2004 

Anslag 23 973    

Preliminärt rambeslut (2000/01:FiU1)  25 082 25 726  

Preliminärt ramförslag (prop. 2000/01:100)  24 905 25 494 26 620 

Motionerna 

I propositionen föreslår regeringen alltså preliminära utgiftsramar för åren 

2002ï2004. Ramarna skall ligga till grund för regeringens budgetarbete. I 

fyra motioner föreslås ändringar av utgiftsramen avseende utgiftsområde 4. 

Regeringens förslag och ändringsförslagen framgår av nedanstående tabell. 

Beloppen avser miljoner kronor. 

 

 
 2002 2003 2004 

Regeringens förslag 24 905 25 494 26 620 

    

Ändringsförslag:    

Fi17 yrkande 5 (m) + 1 113 + 1 242 + 622 

Fi18 yrkandena 5 och 7 (kd) + 1 000 + 1 000 + 1 000 

Fi19 yrkande 4 och 14 (c) + 320 + 510 + 410 

Fi20 yrkande 4 (fp) + 482 + 482 + 282 

 

I motion Fi17 (m) begärs ökningar av ramen för utgiftsområdet med 1 113, 

1 242 respektive 622 miljoner kronor för budgetåren 2002ï2004 jämfört med 

regeringens förslag. De ytterligare medlen behövs enligt motionärerna för att 

klara uppdämda behov av personalförstärkningar, utbildning och andra kom-

petenshöjande åtgärder samt teknikstöd inom rättsväsendets myndigheter, 

främst polisen. Också kriminalvården anses vara i behov av ytterligare resur-

ser. 

I motion Fi18 (kd) begärs ökningar av ramen för utgiftsområdet med 1 000 

miljoner kronor för ett vart av budgetåren 2002ï2004 jämfört med regering-

ens förslag. De ytterligare medlen behövs enligt motionärerna i första hand 

för att säkerställa och utveckla polisens verksamhet och öka antalet poliser, 

stärka åklagarverksamheten, förstärka domstolsväsendet och öka målavverk-

ningen vid kammarrätterna och i Regeringsrätten, förbättra verksamheten i 

kriminalvården och stärka det brottsförebyggande arbetet. 

I motion Fi19 (c) begärs ökningar av ramen för utgiftsområdet med 320, 

510 respektive 410 miljoner kronor för budgetåren 2002ï2004 jämfört med 

regeringens förslag. De ytterligare medlen behövs enligt motionärerna för att i 

första hand förstärka polisens och kriminalvårdens verksamhet och för att 

bevara de små tingsrätterna. 

I motion Fi20 (fp) begärs ökningar av ramen för utgiftsområdet med 482, 

482 respektive 282 miljoner kronor för budgetåren 2002ï2004 jämfört med 

regeringens förslag. De ytterligare medlen behövs enligt motionärerna i första 

hand för att öka antalet utbildningsplatser för poliser och stärka åklagarväsen-

det och domstolarna samt ge ökat stöd till brottsofferjourerna. 
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I motionerna Fi18 (kd) och Fi19 (c) föreslås också tillkännagivanden som 

ytterligare förtydligar respektive partis ovan angivna ståndpunkter. 

Överväganden 

Riksdagen har tidigare fastställt utgiftstaket för staten för budgetåren 2002 

och 2003 till 814 respektive 844 miljarder kronor. I detta ärende föreslår 

regeringen att utgiftstaket för 2004 bestäms till 877 miljarder kronor. Rege-

ringen begär vidare att riksdagen skall fastställa den preliminära fördelningen 

på utgiftsområden för åren 2002ï2004. Denna skall sedan tjäna som riktlinje 

för regeringens budgetarbete. 

Justitieutskottet har att yttra sig till finansutskottet över storleken på den 

utgiftsram som föreslås för utgiftsområde 4 Rättsväsendet. Finansutskottet 

kommer sedan, efter att ha inhämtat yttranden från samtliga berörda utskott, 

att göra en samlad bedömning och lägga fram ett förslag för riksdagen. 

Till grund för de i ärendet aktuella motionsyrkandena ligger önskemål om 

förstärkningar till olika delar av rättsväsendet. Också regeringens förslag 

utgår från behovet av sådana förstärkningar. Regeringen understryker särskilt 

behovet av satsningar på polisen, men också åklagarverksamheten, domsto-

larna och kriminalvården har behov som behöver tillgodoses. 

Utskottet kommer att återkomma till frågan om anslagsförändringar i höst 

när beslut skall fattas om anslag för budgetåret 2002. Vad det nu främst hand-

lar om är den övergripande prioriteringen mellan olika utgiftsområden. I den 

delen vill utskottet inledningsvis, liksom tidigare, slå fast att den centrala 

uppgiften för rättsväsendets myndigheter är att värna den enskildes rättssä-

kerhet och rättstrygghet. Detta ger verksamheten en särställning i den statliga 

verksamheten. Det måste också understrykas att verksamheten inom rättsvä-

sendet är en förutsättning för ett fritt och demokratiskt samhälle. Detta ställer 

naturligtvis särskilda krav.  

Utskottet anser i likhet med regeringen (se prop. s. 120) att mål och priori-

teringar inom rättsväsendet bör ligga fast. Arbetet med att reformera och 

utveckla rättsväsendet skall fortsätta. Det skall leda till ett rationellt strukture-

rat rättsväsende som utifrån en helhetssyn på myndigheternas verksamhet 

uppfyller medborgarnas berättigade krav på rättssäkerhet, hög kvalitet och 

snabbhet. Rättsväsendets förmåga att förebygga och bekämpa såväl mängd-

brottslighet som grov kriminalitet skall förbättras. Reformarbetet inom åkla-

garväsendet skall konsolideras och motsvarande arbete inom domstols-

väsendet fullföljas. Kriminalvården måste ges ökade förutsättningar att möta 

ett ökat platsbehov och fortsätta att utveckla innehållet i straffverkställighet-

en. Denna höga ambitionsnivå förutsätter olika åtgärder, bl.a. för att öka 

kompetensen inom hela rättsväsendet. 

Särskilda insatser krävs inom polisväsendet för att säkerställa att fler poli-

ser kan anställas och målen för polisväsendets utveckling uppnås. Härvidlag 

är satsningen på närpolisen och utvecklingen av det kunskapsbaserade polis-

arbetet väsentliga inslag. Vidare måste kvaliteten i brottsutredningarna höjas. 

Det är också nödvändigt att utöka intagningen till polisutbildningen. Det är 
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därför glädjande att Polishögskolan i Växjö kan starta sin verksamhet redan 

till hösten. Utskottet har här, mot bakgrund av i detta ärende behandlade 

motionsyrkanden, anledning att särskilt understryka att polisyrket är krävande 

och maktpåliggande. Utskottet är för sin del inte berett att ge avkall på de 

höga kvalitetskrav som ovillkorligen måste ställas på polisutbildningen för att 

snabbare kunna öka intagningen till polishögskolorna. Utbyggnaden av polis-

utbildningen måste, enligt utskottets mening, gå hand i hand med bibehållen 

utbildningskvalitet. 

När utskottet behandlade frågor om utgiftsramen för rättsväsendet i sam-

band med budgetpropositionen för innevarande år anförde utskottet i sitt 

yttrande till finansutskottet bl.a. att regeringens förslag, som senare bifölls av 

riksdagen, innebar en betydande förstärkning av rättsväsendet. Det handlade 

om en miljard kronor för innevarande budgetår och 1,5 respektive 1,6 miljar-

der för budgetåren 2002 och 2003. Ändå ansåg utskottet att det fanns risk att 

den ansträngda ekonomiska situationen inom rättsväsendet gjorde att utgifter-

na kunde komma att överstiga anslagsramarna under budgetperioden. Utskot-

tet erinrade om att utskottet i likhet med regeringen ansåg att förändrings- och 

rationaliseringsarbetet inom rättsväsendet skulle fortsätta. Slutligen påpekade 

utskottet att den kraftfulla satsning på polisen, som förslaget i budgetproposit-

ionen innebar, borde komma att få effekt på de efterföljande myndigheterna i 

rättskedjan under planeringsperioden. Sammantaget var det inte lätt att förutse 

det framtida medelsbehovet för rättsväsendet. Regeringen hade, som utskottet 

såg det, dragit samma slutsats när den anförde i budgetpropositionen att den 

avsåg att noga följa rättsväsendets verksamhet och resultat och återkomma till 

riksdagen med de ytterligare insatser som erfordrades för att fullfölja stats-

makternas intentioner för utvecklingen av rättsväsendet (yttr. 

2000/01:JuU1y).  

Utskottet kan nu konstatera att utgiftsprognosen för år 2001 pekar på en 

stabilisering av den ekonomiska situationen. Det är främst polisen som 

alltjämt har mer betydande problem. Utskottet har därför i dag i ett annat 

ärende tillstyrkt att anslaget till polisen tillförs 770 miljoner kronor på till-

läggsbudget för i år, vilket efter avräkning för en budgetteknisk justering 

innebär en anslagsförstärkning med 600 miljoner kronor (se 2000/01:JuU4y). 

Utskottet ser därför också med tillfredsställelse att regeringens förslag till 

utgiftsram för år 2004 innebär ett ytterligare tillskott på 600 miljoner kronor 

som, efter vad som framgår av vårpropositionen, avses komma polisen till 

del. Enligt utskottets mening är det också som redan framgått nödvändigt att 

polisen prioriteras i budgetsammanhang.  

När det gäller utgiftsramen för nästa budgetår vill utskottet avslutningsvis 

anmärka att regeringen anför att det fortfarande finns vissa oklarheter när det 

gäller pris- och löneomräkningen. Regeringen kommer därför att återkomma 

med en slutlig bedömning av resursnivån i samband med budgetproposition-

en. Regeringen understryker också sin avsikt att även i fortsättningen följa 

utvecklingen inom rättsväsendet och återkomma till riksdagen om de ytterli-

gare insatser som kan erfordras för att fullfölja statsmakternas intentioner. 

Sammantaget känner utskottet alltså ingen oro för att rättsväsendets behov 
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inte skulle komma att tillgodoses under planeringsperioden. Utskottet tillstyr-

ker alltså regeringens förslag och avstyrker i detta ärende behandlade delar av 

motionerna Fi17, Fi18, Fi19 och Fi20.  

 

 

Stockholm den 15 maj 2001  

På justitieutskottets vägnar 

Fredrik Reinfeldt  

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Fredrik Reinfeldt (m), Ingvar 
Johnsson (s), Märta Johansson (s), Margareta Sandgren (s), Alice Åström (v), 
Ingemar Vänerlöv (kd), Anders G Högmark (m), Maud Ekendahl (m), Helena 
Zakariasén (s), Morgan Johansson (s), Yvonne Oscarsson (v), Ragnwi 
Marcelind (kd), Jeppe Johnsson (m), Kia Andreasson (mp), Gunnel Wallin 
(c), Göran Norlander (s) och Staffan Werme (fp). 
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Avvikande meningar 

1. Fredrik Reinfeldt (m), Anders G Högmark (m), Maud Ekendahl (m) och 

Jeppe Johnsson (m) anför: 

Staten har till uppgift att skydda medborgarna mot brottsliga angrepp och att 

garantera en hög grad av rättssäkerhet. Brottsligheten blir allt grövre och mer 

välorganiserad samtidigt som den har internationella förgreningar. Denna 

utveckling måste brytas. Nya typer av svårutredd brottslighet ställer stora 

krav på polisens förmåga att effektivt bekämpa och klara upp brott. Det krävs 

därför att rättsväsendet får ökade resurser. Det handlar i första hand om att 

förstärka polisen med t.ex. personal, modern teknik och bättre utrustning men 

också kriminalvården behöver ytterligare resurser. 

Polisen är i behov av omedelbara permanenta resurstillskott för att de av 

statsmakterna ålagda verksamhetsmålen skall kunna uppnås.  

Vi anser alltså att en omfattande satsning på ytterligare 3 miljarder kronor 

bör göras på rättsväsendet den kommande treårsperioden. Samtidigt som det 

då blir möjligt att tillgodose de behov som nämnts ovan skall kraven på ett 

effektivt resursutnyttjande, resultatuppföljning och ledarskap inom rättsvä-

sendets alla myndigheter upprätthållas. 

Mot bakgrund av vad vi nu har anfört anser vi att justitieutskottet borde ha 

uppmanat finansutskottet att föreslå riksdagen att, med anledning av motion 

Fi17 i behandlade delar och med avslag på övriga motioner, fastställa utgifts-

ramarna för rättsväsendet för budgetåren 2002ï2004 till ett 1 113, 1 242 

respektive 622 miljoner kronor högre belopp än regeringen föreslagit. 

 

2. Ingemar Vänerlöv (kd) och Ragnwi Marcelind (kd) anför: 

Vi har tidigare motsatt oss de nedskärningar som skett inom rättsväsendet och 

anser att ytterligare resurser nu måste tillföras. Polisen måste förstärkas så att 

ytterligare poliser kan arbeta ute på fältet. Bland annat måste antalet platser 

på polisutbildningen utökas kraftigt och arbetet vid närpoliskontoren utveck-

las. Även åklagarväsendet och domstolsväsendet måste förstärkas. Antalet 

platser för nya åklagare måste öka liksom fortbildningen och kompetensut-

vecklingen inom åklagarväsendet och det behövs en beredskap för den ökade 

ärendetillströmning som bör bli en följd av en förbättrad personalsituation 

inom polisen. Inom domstolsväsendet behövs extra resurser både hos de 

allmänna domstolarna och de allmänna förvaltningsdomstolarna, och sär-

skilda åtgärder krävs för att minska balanserna i överinstanserna inom för-

valtningsdomstolarna. Inom kriminalvården behövs förstärkningar bl.a. för att 

utveckla programverksamheten och för att förbättra utslussningen ur fängel-

serna och det behövs mer resurser för att stödja det lokala brottsförebyggande 

arbetet.  

Mot bakgrund av vad vi nu har anfört anser vi att justitieutskottet borde ha 

uppmanat finansutskottet att föreslå riksdagen att, med anledning av motion 
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Fi18 i behandlade delar och med avslag på övriga motioner, fastställa utgifts-

ramarna för rättsväsendet för budgetåren 2002ï2004 till ett för varje budgetår 

1 000 miljoner kronor högre belopp än regeringen föreslagit. 

 

3. Gunnel Wallin (c) anför: 

Jag anser att trygghet är en förutsättning för en god livskvalitet. För att alla 

skall känna trygghet krävs att brottsligheten minskar. Ett decentraliserat sam-

hälle erbjuder särskilt goda förutsättningar för att åstadkomma detta. Det 

brottsförebyggande arbetet måste ta sin utgångspunkt i familjens ansvar för de 

värderingar som förmedlas till barnen. Också i samhället i stort måste en 

dialog föras om de grundläggande värderingarna. Det civila samhället och 

särskilt det ideella föreningslivet är en omistlig brottsförebyggande resurs. 

För att lyckas med det brottsförebyggande arbetet krävs fler poliser som 

rör sig ute i samhället, och det måste finnas poliser i tjänst hela dygnet i lan-

dets alla kommuner. Det krävs också att domstolarna har resurser att avgöra 

mål rättssäkert och snabbt; då behövs en decentraliserad tingsrättsorganisat-

ion. Kriminalvården måste ges förutsättningar att lyckas med sitt behand-

lingsarbete för att förhindra återfall i brott, och antalet anstalts- och häktes-

platser måste vara tillräckligt. 

Mot bakgrund av vad jag nu har anfört anser jag att justitieutskottet borde 

ha uppmanat finansutskottet att föreslå riksdagen att, med anledning av mot-

ion Fi19 i behandlade delar och med avslag på övriga motioner, fastställa 

utgiftsramarna för rättsväsendet för budgetåren 2002ï2004 till ett 320, 510 

respektive 410 miljoner kronor högre belopp än regeringen föreslagit. 

 

4. Staffan Werme (fp) anför: 

Jag anser att rättsstaten måste ges tillräckliga resurser för att kunna upprätt-

hålla rättssäkerheten och rättstryggheten på ett tillfredsställande sätt. Rättsvä-

sendet behöver en permanent förstärkning. 

Framför allt är det nödvändigt att öka antalet poliser på gatorna. Genom en 

omedelbar resursförstärkning kan antalet civilanställda öka och avlasta poli-

sen t.ex. administrativa arbetsuppgifter så att polisen kan koncentrera sig på 

sina viktigaste uppgifter, att förebygga brott och utreda kriminalitet. Genom 

inrättandet av ytterligare en polishögskola kommer antalet poliser på sikt att 

öka. 

Det är emellertid inte tillräckligt att öka polisens resurser. Det krävs för-

stärkningar även av åklagarverksamheten och domstolsväsendet. Slutligen 

måste brottsoffrens situation förbättras, och därför bör bidragen till brottsof-

ferjourerna och olika vittnesstödprojekt utökas. Också anslaget till rättshjälp 

behöver förstärkas för att ge ett bättre skydd för människor med behov av 

juridisk hjälp. 

Mot bakgrund av vad jag nu har anfört anser jag att justitieutskottet borde 

ha uppmanat finansutskottet att föreslå riksdagen att, med anledning av mot-

ion Fi20 i behandlade delar och med avslag på övriga motioner, fastställa 
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utgiftsramarna för rättsväsendet för budgetåren 2002ï2004 till ett 482, 482 

respektive 282 miljoner kronor högre belopp än regeringen föreslagit. 
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BILAGA 7 

Utrikesutskottets yttrande 

2000/01:UU2y 

Preliminära ramar för utgiftsområde 5 

Utrikesförvaltning och internationell samverkan  

samt utgiftsområde 7 Internationellt bistånd åren 

2002ï2004 

 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har genom beslut den 19 april 2001 (prot. 2000/01:23, 6 § och 

9 §) berett bl.a. utrikesutskottet tillfälle att avge yttrande över 2001 års eko-

nomiska vårproposition (2000/01:100) om den ekonomiska politiken och 

utgiftstaket m.m. (yrkandena 1ï5) samt över regeringens skrivelse 

2000/01:101 Årsredovisning för staten 2000 jämte eventuella motioner, allt i 

de delar som berör utskottets beredningsområde. 

Utrikesutskottet väljer att i det följande yttra sig över propositionens yrkanden 

1 och 4 (båda delvis), över regeringens skrivelse samt över motionerna 

2000/01:Fi17 (m), 2000/01:Fi18 (kd), 2000/01:Fi19 (c), 2000/01:Fi20 (fp) 

och 2000/01:Fi34 (v), allt i de delar som berör utrikesutskottets berednings-

område. 

1 Propositionen  

1.1 Yrkandena 

I propositionens yrkande 1 föreslås att riksdagen såvitt avser den ekonomiska 

politiken och utgiftstaket godkänner de allmänna riktlinjer för den ekono-

miska politiken som regeringen förordar (propositionens kapitel 1).  

I yrkande 4 föreslås att riksdagen såvitt avser den ekonomiska politiken 

och utgiftstaket godkänner den preliminära fördelningen av utgifterna på 

utgiftsområden för åren 2002ï2004 enligt tabell 6.5 i propositionen som 

riktlinje för regeringens budgetarbete. 

1.2 Sammanfattning av propositionen  

Regeringen framhåller i det avsnitt i propositionens kapitel 1 som berör utri-

kesutskottets beredningsområde (yrkande 1 delvis) att den har ambitionen att 
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Sverige åter skall uppnå enprocentsmålet för biståndet när de statsfinansiella 

förutsättningarna för detta föreligger.  

I år ökar biståndet med 1,6 miljarder kronor. Nästa år höjs biståndet med 

ytterligare 0,7 miljarder kronor. År 2002 ökar biståndets andel av bruttonat-

ionalinkomsten (BNI) från 0,73 % till 0,74 %. År 2003 ökar andelen ytterli-

gare till 0,81 %. 

I propositionen föreslås att biståndet år 2004 skall höjas till 0,86 % av 

BNI, därutöver tillförs biståndet 200 miljoner kronor. Därmed tas, enligt 

regeringen, ännu ett betydande steg mot enprocentsmålet. Den beskrivna 

utvecklingen framgår av följande tabell. 

Miljarder kronor 

 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 

Procent av 

BNI 0,7 0,7 0,705 0,72 0,73 0,74 0,81 0,861 

Bistånds-

ramen  12 12  13 14  16 17 19 21 
1 Därutöver tillförs 200 miljoner kronor. 

 

Regeringen föreslår även att samarbetsprogrammet med Central- och Östeu-

ropa permanentas från 2004 på en nivå om 400 miljoner kronor per år. Sam-

arbetet med Central- och Östeuropa har pågått sedan 1989 i form av treåriga 

tidsbegränsade program och har varit framgångsrikt. 

Vad gäller den preliminära fördelningen av utgifterna på utgiftsområden 

för åren 2002ï2004 föreslås som riktlinje för regeringens budgetarbete för 

utgiftsområdena 5 och 7 (yrkande 4 delvis) belopp enligt nedanstående tabell. 

 

Utdrag ur propositionens tabell 6.5 Preliminär fördelning på utgiftsområ-
den 2002ï2004 

Miljoner kronor 

    Differens mot  
budgetproposit-
ionen för 2001 

Utgiftsområden 2002 2003 2004 2002 2003 

5 Utrikesförvaltning 

och internationell 

samverkan 2 901 2 941 2 984 19 15 

7 Internationellt bi-

stånd 15 375 18 037 19 780 -195 -147 
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I motivtexten anges bl.a. följande. 

Utgiftsområde 5:Utrikesförvaltning och internationell samverkan 

Miljoner kronor 

Utfall Anslag Prognos Beräknat 

2000 2001 2001 2002 2003 2004 

2 984 2 908 2 989 2 901 2 941 2 984 

 

Utgiftsområdet omfattar politikområdet Utrikes- och säkerhetspolitik och det 

avser bidrag till vissa internationella organisationer, fredsfrämjande verksam-

het, information om Sverige i utlandet, nedrustnings- och säkerhetspolitiska 

frågor samt Europainformation. 

För 2002 ökas beräknade resurser för utgiftsområdet med 20 miljoner kro-

nor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpropositionen för 2001. 

Ökningen förklaras främst av ny pris- och löneomräkning.  

Regeringen föreslår att anslaget för utrikesförvaltningen flyttas från utgifts-

område 5 till utgiftsområde 1. Regeringen kommer i samband med budget-

propositionen att återkomma med förslag till ändringar av ramen för utgifts-

området till följd av den nu föreslagna förändringen.  

Under förutsättning att riksdagen godkänner detta förslag innebär det att den 

beräknade ramen för utgiftsområde 5 minskar med 1 814 miljoner kronor för 

2002 och att utgiftsområde 1 ökar med motsvarande belopp. (Utrikesutskottet 

behandlar denna fråga i sitt yttrande 2000/01:UU5y till konstitutionsutskot-

tet.) 
 

Utgiftsområde 7: Internationellt bistånd 

Miljoner kronor 

Utfall Anslag Prognos Beräknat 

2000 2001 2001 2002 2003 2004 

15 317 14 966 16 483 15 375 18 037 19 780 

 

Utgiftsområdet omfattar politikområdena Internationellt utvecklingssamarbete 

samt Samarbete med Central- och Östeuropa.  

Biståndsramen för 2002 uppgår till 0,74 % av BNI, vilket med nuvarande 

BNI-prognos beräknas till 16,6 miljarder kronor. Ramen för 2003 uppgår till 

0,81 % av BNI. Regeringen föreslår nu att biståndet 2004 skall höjas till  

0,86 % av BNI, därutöver tillförs biståndet 200 miljoner kronor. Därmed tas, 

enligt regeringens uppfattning, ännu ett betydande steg mot enprocentsmålet. 
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Regeringen har ambitionen att Sverige åter skall uppnå enprocentsmålet för 

biståndet när de statsfinansiella förutsättningarna för detta föreligger. 

Från biståndsramen avräknas vissa asylkostnader, medel för EU:s gemen-

samma bistånd, vissa FN-bidrag samt administration. För 2002 uppgår de 

totala anslagen enligt statsbudgeten till 15,4 miljarder kronor, varav 14,8 

miljarder kronor till Internationellt utvecklingssamarbete och 0,6 miljarder 

kronor till Samarbete med Central- och Östeuropa. 

År 2002 minskas beräknade resurser för utgiftsområdet med 195 miljoner 

kronor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpropositionen för 

2001. Detta beror på att avräkningarna från biståndsramen har ökat med 195 

miljoner kronor, vilket minskar biståndsanslaget i motsvarande mån. 

I en proposition om samarbetet med Central- och Östeuropa som redan 

lämnats till riksdagen föreslås ett nytt program för perioden 2002ï2003. För 

2002 beräknas 600 miljoner kronor och för 2003 beräknas 900 miljoner 

kronor. Därefter övergår programmet i ett permanent anslag på en nivå av 400 

miljoner kronor för 2004. 

2 Motionerna 

I samtliga nedan aktuella partimotioner yrkas en fördelning av medel som på 

någon punkt avviker från regeringens förslag. Förslagen finns sammanfattade 

i tabeller i bilagan till detta yttrande. 

Moderaterna föreslår i sin partimotion Fi17 (m) yrkande 5 (delvis) en preli-

minär fördelning av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï2004 som 

framgår av nämnda tabeller. 

Beträffande utgiftsområde 5 förespråkas svensk diplomatisk närvaro i 

princip i hela Europa och Medelhavsområdet samt i de utomeuropeiska indu-

striländerna. Ambassaderna i Beirut, Lima, Tunis och vid Heliga Stolen bör, 

enligt motionärerna, inte läggas ned. 

I sitt budgetunderlag för utgiftsområde 7 anger Moderaterna att svenskt bi-

stånd skall fokuseras på låginkomstländer i Afrika. Utbildning, hälsovård och 

rättsstat är grundläggande för att bryta fattigdomen. Ansvarsfulla skuldav-

skrivningar ges ökat stöd. Inom budgetområdet bör skapas en samlad post för 

Sveriges fredsbevarande verksamhet. Anslagen Fredsfrämjande verksamhet 

(utgiftsområde 5) och Fredsfrämjande truppinsatser (utgiftsområde 6) bör 

därför föras över till utgiftsområde 7. Den s.k. Östersjömiljarden har, enligt 

motionärerna, försvårat en samordnad strategi för stödinsatserna till Central- 

och Östeuropa. Den bör därför upplösas och medlen tillföras det ordinarie 

anslaget för samarbete med Central- och Östeuropa. 

I Kristdemokraternas partimotion Fi18 (kd) yrkande 7 (delvis) framhålls 

beträffande utgiftsområde 5 att partiet motsätter sig att anslaget för utrikes-

förvaltningen flyttas från utgiftsområde 5 till utgiftsområde 1. Vidare föreslås 

att utgiftsområdet tilldelas 35 miljoner kronor årligen utöver regeringens 

förslag. Dessa medel är avsedda att finansiera ambassaderna i Tunis, Lima, 
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Beirut och Kuwait samt vid Heliga Stolen, liksom att skapa möjlighet att 

upprätta fler beskickningar i Öst- och Centraleuropa. På utgiftsområde 7 

förespråkar partiet en snabbare ökning än regeringen och föreslår inom den 

här aktuella perioden  successiva höjningar upp till 0,92 % av BNI år 2004. 

Centerpartiets förslag i partimotion Fi19 (c) yrkande 4 (delvis) överensstäm-

mer med regeringens vad avser utgiftsområde 5. Beträffande medlens utnytt-

jande gör Centern den bedömningen att det inom ramen borde vara möjligt att 

genom omprioriteringar finansiera de utlandsmyndigheter som regeringen 

föreslår skall läggas ned. I motionen pekas också på möjligheterna att effekti-

visera inom utrikesförvaltningen. 

Centerpartiet anser (utgiftsområde 7) att biståndsmålet på 1 % av BNI skall 

återupprättas i en jämnare takt än vad regeringen föreslår. 

Folkpartiet beräknar i motion Fi20 (fp) yrkande 4 (delvis) ramen för utgifts-

område 5 så (25 miljoner kronor utöver regeringens förslag för vart och ett av 

åren 2002ï2004) att de fyra nedläggningshotade ambassaderna skulle kunna 

räddas. Partiets förslag vad avser utgiftsområde 7 är anpassat på ett sätt så att 

enprocentsmålet kan uppnås under en femårsperiod. Inledningsvis innebär 

detta att 0,81 % uppnås 2002, 0,85 % 2003 och 0,92 % 2004. 

I yrkande 15 begärs att riksdagen godkänner vad som i motionen sägs om 

en globaliseringsreform. Enligt motionärerna skulle en sådan innehålla ele-

ment av frihandel (yrkande 16), bistånd samt en utveckling av det europeiska 

samarbetet. 

3 Utskottets överväganden  

3.1 Fördelningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï

2004, biståndsramen m.m. 

Utskottet har vid ett flertal tidigare tillfällen som sin uppfattning uttryckt att 

Sverige skall återgå till enprocentsnivån för biståndet så snart som de statsfi-

nansiella förutsättningarna för detta föreligger. Med regeringens förslag i 

årets vårproposition (yrkande 1 delvis) tas ett stort steg i denna riktning. 

I år ökar biståndet, enligt förslaget, med 1,6 miljarder kronor. Nästa år höjs 

biståndet med ytterligare 0,7 miljarder kronor. År 2002 ökar biståndets andel 

av bruttonationalinkomsten (BNI) från 0,73 % till 0,74 %. År 2003 ökar ande-

len ytterligare till 0,81 %. Regeringen föreslår nu att biståndet år 2004 skall 

höjas till 0,86 % av BNI, därutöver tillförs biståndet 200 miljoner kronor.  

Mot bakgrund av sin tidigare uttryckta uppfattning välkomnar utskottet detta 

förslag och menar att propositionen i berörd del (yrkande 1 delvis) bör till-

styrkas. 

I konsekvens härmed menar utskottet att de från propositionen avvikande 

förslagen, vilka framgår av bilagan till detta yttrande, bör avvisas. 

Regeringen föreslår även (yrkande 1 delvis) att samarbetsprogrammet med 

Central- och Östeuropa permanentas från 2004 på en nivå om 400 miljoner 
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kronor per år. Samarbetet med Central- och Östeuropa har pågått sedan 1989 i 

form av treåriga tidsbegränsade program. 

Utskottet, som på basis av proposition 2000/01:119 Utvecklingssamarbetet 

med Central- och Östeuropa för närvarande bereder det föreslagna samarbets-

programmet mera i detalj, kommer att utveckla sina synpunkter i frågan i ett 

särskilt betänkande. I enlighet med propositionens yrkande önskar utskottet i 

detta sammanhang dock framhålla att samarbetsprogrammet bör ingå som en 

komponent i den ekonomiska politiken som regeringen förordar. Utskottet 

menar därför att propositionen i detta avseende (yrkande 1 delvis) bör tillstyr-

kas. 

Med de i propositionen angivna förutsättningarna anser utskottet att den av 

regeringen föreslagna fördelningen av utgifter på utgiftsområden för åren 

2002ï2004 är lämplig och väl avvägd vad avser utgiftsområdena 5 och 7, 

varför propositionens yrkande 4 delvis bör tillstyrkas. Utskottet delar inte de 

motionsvis framförda förslagen om omfördelningar mellan utgiftsområdena 5 

och 7 samt om en överföring av medlen från den s.k. Östersjömiljarden till 

utgiftsområde 7. Utskottet anser därför att de från propositionen avvikande 

beloppsförslagen som framläggs i motionerna Fi17 (m) yrkande 5 (delvis), 

Fi18 (kd) yrkande 7 (delvis), Fi19 (c) yrkande 4 (delvis) och Fi20 (fp) yr-

kande 4 (delvis) bör avstyrkas. 

I nämnda motioner förespråkas vissa prioriteringar inför det kommande bud-

getarbetet. Utskottet vill med anledning härav understryka att den nu aktuella 

delen av budgetprocessen avser en preliminär fördelning av utgifterna på 

utgiftsområden avsedd att utgöra riktlinjer för regeringens budgetarbete. Det 

beslutsunderlag riksdagen får genom den ekonomiska vårpropositionen är 

anpassat till denna ambitionsnivå. Enligt utskottets uppfattning är det mot 

denna bakgrund inte möjligt, annat än i undantagsfall, att uttala sig om av-

vägningar eller enskildheter inom respektive utgiftsområde. Utskottet önskar 

också betona att det, beroende på eventuellt beslut om en överföring av ansla-

get 5:1 Utrikesförvaltningen från utgiftsområde 5 till utgiftsområde 1, kan 

komma att finnas anledning att särskilt återkomma till frågan om ramarna för 

utgiftsområde 5 i samband med behandlingen av budgetpropositionen för år 

2002. 

I ett flertal motioner framförs synpunkter på var Sverige skall vara repre-

senterat utomlands med ambassader. Utskottet vill med anledning härav an-

föra följande. 

Utskottet uttalade i betänkande 1997/98:UU23, beträffande riksdagens roll 

i samband med upprättande och nedläggning av utlandsmyndigheter, att en 

informell konsultationsprocess vore att föredra framför formella riksdagsbe-

slut, t.ex. i samband med budgetprocessen. 

Mot denna bakgrund inleddes våren 2001 överläggningar mellan Utrikes-

departementet och företrädare för riksdagspartierna om principerna för den 

svenska utrikesrepresentationen, vilka ledde till en samsyn beträffande över-

gripande frågor. I enlighet med den valda uppläggningen ankom det därefter 
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på regeringen att dra slutsatser utifrån de förda diskussionerna och fatta beslut 

i de enskilda fallen. 

Från Utrikesdepartementets sida har anförts att fortsatta samtal om princi-

perna för den svenska utrikesrepresentationen kan komma att aktualiseras 

inför budgetarbetet för år 2002 och att detta bör kunna ske i form av en tidig 

dialog. 

Utskottet menar att den etablerade mekanismen i huvudsak tjänat avsett 

syfte men vill betona vikten av att konsultationer inleds i tillräckligt god tid. 

 I motion Fi20 (fp) yrkande 15 begärs att riksdagen godkänner vad som i 

motionen sägs om en globaliseringsreform. Enligt motionärerna skulle en 

sådan innehålla element av frihandel (yrkande 16), bistånd samt en utveckling 

av det europeiska samarbetet. 

Utskottet vill med anledning härav erinra om att dessa frågor återkom-

mande behandlats av riksdagen. Senast skedde detta i finansutskottets betän-

kande 2000/01:FiU25 Global skatt på valutamarknaderna, s.k. Tobinskatt, 

vilket delvis var baserat på utrikesutskottets yttrande 2000/01:UU3y.  

Utskottet önskar också framhålla att globaliseringsfrågorna för närvarande 

behandlas av en arbetsgrupp under statsrådets Pagrotskys ledning. I samman-

hanget bör även uppmärksammas den parlamentariska utredning om Sveriges 

politik för global utveckling (Globkom), som under år 2001 skall lämna ett 

samlat förslag till regeringen om hur politiken bör utformas på viktiga områ-

den utifrån det övergripande målet om fattigdomsbekämpning och de nya 

förutsättningar som globaliseringen skapar. Syftet med översynen är att uti-

från en vision om solidaritet i globaliseringens tid föreslå åtgärder för att 

vidareutveckla en sammanhållen politik för att främja en globalt ekonomiskt, 

socialt och ekologiskt hållbar utveckling och avskaffa fattigdomen. Utskottet 

vill även framhålla betydelsen av aktivt svenskt deltagande i förberedelsear-

betet inför den FN-konferens som skall hållas år 2002 under temat Finansie-

ring av utveckling, där såväl handels- som finansministrar tillsammans med 

företrädare för bl.a. Världsbanken, FN, WTO och IMF skall mötas för att 

diskutera behovet av utvecklingsfinansiering. 

Utskottet behandlade utförligt frågor om frihandelns roll och betydelse i 

sitt betänkande 1998/99:UU12 Utrikeshandel och internationella investering-

ar. Utskottet vidhåller de uppfattningar som därvid framfördes. 

Enligt utskottets uppfattning kan motion Fi20 (fp) yrkandena 15 och 16 bes-

varas med ovanstående. 

3.2 Vissa frågor rörande Årsredovisning för staten 2000 samt 

uppföljning i övrigt 

Utskottet har med anledning av finansutskottets remiss granskat regeringens 

skrivelse 2000/01:101 Årsredovisning för staten 2000. Granskningen föranle-

der följande synpunkter. 

Enligt utskottets uppfattning är skrivelsen ett värdefullt underlag för riks-

dagsutskottens arbete med uppföljning och utvärdering, särskilt i de delar som 
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har att göra med mål och resultatstyrning. Det är därför angeläget att uppfyl-

landet av de mål som riksdagen fastlägger inom ramen för budgetprocessen 

avspeglas i skrivelsen. Utskottet har tidigare i sitt yttrande 1999/2000:UU6y 

till finansutskottet tagit upp denna aspekt vad avser måluppfyllelsen av det 

s.k. procentmålet inom utgiftsområde 7. Utskottet anförde därvid följande: 

En central fråga inom utgiftsområde 7 är den s.k. biståndsramen för internat-
ionellt utvecklingssamarbete, vars omfattning (uttryckt i procent av progno-
sticerad BNI), efter yrkande i budgetpropositionen, årligen fastställs av riks-
dagen. Detta faktum jämte den politiska vikt som fästs vid frågan gör att det 
vore önskvärt att regeringen i årsredovisning för staten redovisade utfallet 
beträffande biståndsramen. Av intresse att erfara vore biståndsramens utfall i 
absoluta tal, i procent av prognosticerad BNI och i procent av verklig BNI. 

Såvitt utskottet kan finna redovisas de av utskottet efterfrågade uppgifterna 

inte i här aktuell skrivelse. Utskottet finner därför anledning att upprepa sina 

tidigare synpunkter. 

Inom ramen för sitt arbete med uppföljning och utvärdering har utskottet 

inlett en granskning av statens garantiåtaganden inom Sidas område. Utskottet 

har därvid bl.a. funnit att regeringens information till riksdagen om statliga 

garantier kunde förbättras. I budgetpropositionen för 1997 (prop. 1996/97:1), 

dªr den ònyaò garantimodellen (jfr hªr aktuell skrivelse s. 85) beskrivs tämli-

gen detaljerat, fºresl¬s att òinformation skall lªmnas i budgetpropositionen 

omfattande garantiramar, garantiutfästelser, garanterad kapitalskuld, antal 

garantier, utgifter och inkomster. Vidare skall information lämnas om verk-

samhetens intäkter och kostnader, garantireservens storlek och förändring 

samt förväntade kostnader och riskbedömningar. I vårpropositionen bör läm-

nas information om förändringar avseende riskbedömningar och garantireser-

vens storlek.ò  

Enligt utskottets uppfattning bör motsvarande uppgifter också, i tillämpliga 

delar, återfinnas i årsredovisningen för staten. Med tanke på statsbudgetens 

konstruktion och riksdagens arbetsformer bör också redovisningen vara ner-

bruten så, att garantiverksamheten vid var och en av de garantigivande myn-

digheterna ï Riksgäldskontoret, Statens bostadskreditnämnd, Exportkredit-

nämnden, Sida och Insättningsgarantinämnden ï går att följa. 

Utskottet kan finna anledning att i annat sammanhang återkomma även be-

träffande andra aspekter av statens garantiåtaganden inom Sidas område. 

Med anledning av skrivelsen har en motion, 2000/01:Fi34 (v), om köns- 

uppdelad statistik, redovisning av jämställdhetsarbete m.m. väckts. Utskottet 

vill med anledning av denna som sin allmänna mening anföra att det är ange-

läget att köns- och jämställdhetsaspekter, där så är meningsfullt, beaktas 

också i redovisningssammanhang. De sakområden som berörs i motionen 

ligger i allt väsentligt utanför utrikesutskottets beredningsområde. Utskottet, 

som tidigare genomfört uppföljning och utvärdering beträffande jämställd-

hetsfrågor inom sitt område, vill emellertid, utan att ta ställning i formfrågan, 

understryka vikten av att riksdagen på lämpligt sätt får del av hur jämställd- 

hetsarbetet utvecklas. 
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Utskottet noterar avslutningsvis att årets ekonomiska vårproposition, syn-

barligen till följd av det pågående svenska ordförandeskapet i EU, inte inne-

håller någon redovisning av Europeiska revisionsrättens rapporter. Enligt 

utskottets uppfattning vore det önskvärt att motsvarande redovisning i stället 

görs i den budgetproposition som skall avlämnas till hösten. 

 

Stockholm den 15 maj 2001 

På utrikesutskottets vägnar 

Viola Furubjelke 

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Viola Furubjelke (s), Sören 
Lekberg (s), Berndt Ekholm (s), Lars Ohly (v), Holger Gustafsson (kd), Bertil 
Persson (m), Carina Hägg (s), Agneta Brendt (s), Murad Artin (v), Sten 
Tolgfors (m), Marianne Samuelsson (mp), Marianne Andersson (c), Karl-
Göran Biörsmark (fp), Birgitta Ahlqvist (s), Karin Enström (m), Fanny Rizell 
(kd) och Roy Hansson (m). 
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Avvikande meningar 

1. Ramarna för utgiftsområdena 5 och 7 

Bertil Persson, Sten Tolgfors, Karin Enström och Roy Hansson (alla m) an-

för: 

Utskottet förordar den preliminära fördelning av utgifterna för utgiftsområ-

dena 5 och 7 för åren 2002ï2004 som framgår av kolumnen markerad (m) 

under rubriken Vårbudgeten 2001: Förslag till preliminär fördelning på ut-

giftsområden m.m. Absoluta tal i bilagan till föreliggande yttrande med de 

motiveringar som framgår av motion 2000/01:Fi17 (m) yrkande 5 (delvis). 

2. Ramarna för utgiftsområdena 5 och 7 

Holger Gustafsson och Fanny Rizell (båda kd) anför: 

Utskottet förordar den preliminära fördelning av utgifterna för utgiftsområ-

dena 5 och 7 för åren 2002ï2004 som framgår av kolumnen markerad (kd) 

under rubriken Vårbudgeten 2001: Förslag till preliminär fördelning på ut-

giftsområden m.m. Absoluta tal i bilagan till föreliggande yttrande med de 

motiveringar som framgår av motion 2000/01:Fi18 (kd) yrkande 7 (delvis). 

3. Ramarna för utgiftsområde 7 

Marianne Andersson (c) anför: 

Utskottet förordar den preliminära fördelning av utgifterna för utgiftsområde 

7 för åren 2002ï2004 som framgår av kolumnen markerad (c) under rubriken 

Vårbudgeten 2001: Förslag till preliminär fördelning på utgiftsområden m.m. 

Absoluta tal i bilagan till föreliggande yttrande med de motiveringar som 

framgår av motion 2000/01:Fi19 (c) yrkande 4 (delvis). 

4. Ramarna för utgiftsområdena 5 och 7 

Karl-Göran Biörsmark (fp) anför: 

Utskottet förordar den preliminära fördelning av utgifterna för utgiftsområ-

dena 5 och 7 för åren 2002ï2004 som framgår av kolumnen markerad (fp) 

under rubriken Vårbudgeten 2001: Förslag till preliminär fördelning på ut-

giftsområden m.m. Absoluta tal i bilagan till föreliggande yttrande med de 

motiveringar som framgår av motion 2000/01:Fi20 (fp) yrkande 4 (delvis). 
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Särskilda yttranden 

1. Utrikesrepresentationen 

Bertil Persson, Sten Tolgfors, Karin Enström, Roy Hansson (alla m), Holger 

Gustafsson, Fanny Rizell (båda kd), Marianne Andersson (c) och Karl-Göran 

Biörsmark (fp) anför: 

Under våren 2001 förde Utrikesdepartementet och utrikesutskottet samtal om 

vilka principer som skall gälla för den svenska utrikesrepresentationen. I 

samtalen rådde bred enighet om att Sverige bör vara representerat i länder 

som är av central betydelse för svenska  utrikes- och säkerhetspolitiska intres-

sen samt länder som är viktiga för svenskt näringsliv. Vidare bör Sverige vara 

representerat i länder som är partner i utvecklingssamarbetet eller som spelar 

en viktig regional roll. Slutligen bör Sverige också ha diplomatisk närvaro i 

länder  där våra ambassader har omfattande konsulära uppgifter samt  en stor 

volym utlänningsärenden. 

Trots dessa principer har regeringen ändå beslutat att lägga ned Sveriges 

ambassader i Beirut, Heliga Stolen, Kuwait, Lima och Tunis. Beslutet är 

märkligt av flera skäl. För det första borde det finns en bredare parlamentarisk 

samsyn än enbart regeringen med dess stödpartier för så viktiga utrikespoli-

tiska beslut som berör avgörande relationer mellan Sverige och andra länder. 

Att lägga ned en ambassad uppfattas mycket negativt  i värdlandet. Konse- 

kvenserna av de nu aviserade nedläggningarna blir kännbara långt in i framti-

den och för kommande regeringar.  

För det andra ligger samtliga ambassader  i länder som är strategiskt vik-

tiga för Sverige. Libanon utgör något av knutpunkt i Mellanöstern. Att Sve-

rige som ordförandeland i EU väljer att stänga ambassaden mitt under en akut 

kris i Mellanöstern är både okänsligt och oansvarigt. Heliga Stolen har ett 

världsomfattande kontakt- och informationsnät och spelar en betydande roll 

vad gäller konfliktförebyggande, konfliktlösning och i kampen för de mänsk-

liga rättigheterna. Tunisien är det land i Nordafrika som under senare tid gjort 

de största politiska och ekonomiska framstegen och borde följaktligen upp-

muntras, inte straffas för detta. Peru är en stor regional aktör och är viktigt att 

bevaka utrikes- och handelspolitiskt.  

För det tredje är det relativt små belopp som de berörda ambassaderna kos-

tar varje år. Det vore väl märkligt om inte regeringen kunde avsätta erforder-

liga resurser för att bevara Sveriges ambassader i så strategiskt och politiskt 

viktiga länder.  

I tider av globalisering och ökad internationalisering stryper Sverige vik-

tiga utrikespolitiska och strategiska internationella kontaktytor och vänskaps-

band. Detta anser vi är både orimligt och oförsvarbart.  
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2. Utrikesrepresentationen 

Lars Ohly och Murad Artin (båda v) anför: 

Så sent som 1998 tillkännagav riksdagen att regeringen skulle fatta beslut i 

frågor om utlandsrepresentation först efter ingående överläggningar med 

utrikesutskottet.  När utskottet krävde överläggning i samband med aviserade 

stängningar av ett antal ambassader tillsattes en arbetsgrupp för att lägga fram 

förslag på vilka kriterier som skall gälla för utrikesrepresentationen framöver.  

Denna grupp arbetade under en månads tid och argument för och emot de 

aktuella förslagen lades fram.  Från Vänsterpartiets sida framfördes förslag 

om andra besparingar. Vid överläggning den 18 april återkom UD med be-

skedet att ingen ändring sker på någon punkt.  

Beslutet om nedläggningar var inte nödvändigt. Det skulle ha gått att spara 

på andra sätt än de regeringen beslutade om.  

Beslutet att lägga ned ambassaderna i Beirut, Lima och Tunis var dåligt 

genomtänkt och strider mot de principer för utlandsrepresentationen som alla 

partier säger sig stå bakom. Alla tre ambassaderna ligger utanför Europa, på 

strategiskt viktiga platser där svensk representation kan spela en viktig roll.  

Libanon befinner sig i en paradoxal situation. Samtidigt som yttrandefri-

heten är stor och politiska grupper av olika slag kan mötas och föra en öppen 

diskussion om Mellanöstern är Libanon i militärt avseende behärskat av Sy-

rien. En  stängning av ambassaden i Beirut upplevs som ett stöd för Syrien. 

Svenska  ambassaden i Lima har under Fujimoris korrupta diktatur funge-

rat som stöd för mänskliga rättigheter och demokrati. Sedan hösten 2000 har 

en politisk explosion ägt rum i Peru. Den ena skandalen efter den andra rullas 

upp för öppen ridå och ansvariga ställs till svar. Den sittande övergångsrege-

ringen har på ett neutralt och opartiskt sätt organiserat fria val den 8 april och 

går nu mot en andra valomgång i månadsskiftet maj/juni. Allt tyder på att 

valen kommer att kunna bedömas som fria och rättvisa och markera över-

gången till demokratiskt styre. Politisk anständighet och respekt för mänsk-

liga rättigheter håller på att återupprättas. Men läget är känsligt och i den 

processen ses Sverige som en betydelsefull part och stöd.  

Tunisien var under många år ett viktigt svenskt biståndsland. I dag har re-

lationerna utvecklats till att omfatta viktiga politiska förbindelser och han-

delsförbindelser. Tunisien har en nyckelroll i Nordafrika, som ett modernt 

muslimskt land utan fundamentalism. Det fungerar som en länk till andra 

muslimska länder i regionen. Tanken att kontakterna med Tunisien skulle 

kunna föras via Algeriet eller Marocko är inte verklighetsförankrad. 

Alla tre ambassaderna spelar en viktig roll i sin världsdel. Totalt kostar 

driften för dessa tre ambassader ca 20 miljoner kronor om året. I Lima skulle 

ambassadens lokalkostnader kunna minskas med ca 2 miljoner kronor per år 

genom att delar av det rymliga residenset görs om till kontor.  Andra bespa-

ringar skulle kunna göras genom personalminskningar på ambassaderna i 
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Norden och EU. Prioriteringarna är politiska och det skulle ha varit möjligt att 

hitta mer konstruktiva vägar. 

Ett förslag till ny ambassad som Vänsterpartiet och utrikesutskottet stött är 

Minsk i Vitryssland. Det är bra att en sådan nu blir verklighet. Men det är 

märkligt att nedläggningen av ambassaderna i Beirut, Lima och Tunis sker 

samtidigt som nya representationer öppnas i Abu Dhabi och Kaliningrad.  

Det mest anmärkningsvärda är kanske att svensk representation i tredje 

världen skall konkurrera om samma pengar som EU-representationen. Repre-

sentationen i Bryssel är den som vuxit snabbast de senaste åren, och den har 

egentligen mycket lite med svensk utrikespolitik att göra. 

Regeringens syfte med överläggningarna med utrikesutskottet inför rege-

ringsbeslutet om ambassadnedläggningar var uppenbarligen inte att lyssna till 

argument och försöka komma överens. Syftet var att ge sken av medbestäm-

mande. Det framstod dock som klart att resultatet skulle ha blivit detsamma 

oavsett vilka argument som fördes fram i överläggningarna. Den typen av 

samråd har Vänsterpartiet inte mycket till övers för. 

3. Frihandel 

Karl-Göran Biörsmark (fp) anför: 

Fattigdomen och svälten i dagens värld beror inte på marknadsekonomi och 

frihandel utan på socialistiska diktaturer, protektionism och bristande solidari-

tet från de rika länderna. Sverige skall därför verka för ökad frihandel, större 

satsningar på bistånd med tydlig demokratiinriktning samt skuldavskrivning-

ar. Det är sådana åtgärder som kan utrota fattigdomen i världen och minska 

klyftorna mellan den rika och fattiga delen av världen. Handel befrämjar inte 

bara välstånd utan också fred och kulturell utveckling.  

Det sägs ibland i debatten att klyftorna i världen växer och att fattigdomen 

ökar. Detta är dock inte hela sanningen. Fattigdomen har enligt tillgänglig 

statistik knappast ökat i världen. Antalet fattiga i absolut mening har minskat. 

En undersökning från Norges utrikespolitiska institut visar t.ex. att inkomst-

skillnaderna mellan länder har minskat kontinuerligt sedan slutet av 1960-

talet, och särskilt snabbt under åren 1993ï1998, då globaliseringen tagit fart 

världen över. I Ostasien sjönk exempelvis antalet människor som lever på 

mindre än en dollar per dag från 420 miljoner 1987 till 280 miljoner 1998.  

Hundratals miljoner människor lever dock fortfarande under oacceptabla 

villkor. Situationen i flera av de fattigaste länderna kan även sägas ha försäm-

rats. Men ingenting tyder på att det är den ökande världshandeln som lett till 

den utvecklingen ï allt tyder på motsatsen, nämligen att dessa länder haft en 

bättre situation om deras handel ökat mera. En genomgång av dessa länder 

bekräftar snarare bilden att det är brist på demokrati, brist på ekonomiska 

reformer och marknadsekonomi, brist på fungerande rättsväsende och brist på 

utbildning som gör att dessa länder sitter fast i underutveckling. 
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Ett program för ökat ekonomiskt välstånd och minskad fattigdom bör således 

innehålla: 

¶ fortsatt frihandel,  

¶ raserande av handelshinder i de utvecklade ekonomierna för u-ländernas 

produkter, t.ex. på jordbruks- och textilområdet, 

¶ bistånd till de fattigaste länderna för att stärka deras förutsättningar att ta 

del av globaliseringens fördelar genom stärkande av demokratiska struk-

turer, bättre administration, fungerande rättsväsende och bättre utbild-

ning, 

¶ en skuldsanering, inte minst riktad mot de länder som kastat av sig sina 

diktatorer och därmed bör få chans att starta på nytt utan att behöva be-

tala notan för förtrycket en gång till, 

¶ ökad öppenhet på det finansiella området, inklusive införandet av en 

internationell finansinspektion, för att minska riskerna för kriser av det 

slag som för några år sedan inträffade i Asien.  
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BILAGA  

Vårbudgeten 2001: Förslag till preliminär fördelning 

på utgiftsområden m.m. 
(miljoner kronor, löpande priser; UO = utgiftsområde) 

Moderaternas förslag är baserat på en från regeringen och övriga partier avvi-

kande fördelning av anslagen mellan utgiftsområdena. 

Absoluta tal 

 Prop.1 (m) (kd)2 (c)3 (fp)4 

UO5 2002 2 901 2 789 2 936 2 901 2 926 

UO5 2003 2 941 2 826 2 976 2 941 2 966 

UO5 2004 2 984 2 869 3 019 2 984 3 009 

UO7 2002 15 375 14 083 15 975 16 325 16 945 

UO7 2003 18 037 14 363 18 737 18 262 18 975 

UO7 2004 19 780 15 091 21 180 19 780 21 006 

Relativt propositionen 

 Prop. (m) (kd) (c) (fp) 

UO5 2002 2 901 ï 112 +35 0 + 25 

UO5 2003 2 941 ï 115 +35 0 + 25 

UO5 2004 2 984 ï 115 +35 0 + 25 

UO7 2002 15 375 ï 1 292 +600 + 950 + 1 570 

UO7 2003 18 037 ï 3 674 +700 + 225 + 938 

UO7 2004 19 780 ï 4 689 +1 400 0 + 1 226 

 
1 Enligt propositionens förslag uppgår biståndsramen år 2004 till 0,86 % av BNI. 
2 Enligt (kd):s förslag uppgår biståndsramen år 2004 till 0,92 % av BNI. 
3 Enligt (c):s förslag uppgår biståndsramen år 2004 till 0,86 % av BNI. 
4 Enligt (fp):s förslag uppgår biståndsramen år 2004 till 0,92 % av BNI. 
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BILAGA 8 

Försvarsutskottets yttrande 

2000/01:FöU6y 

Preliminära ramar 2002ï2004 för Utgiftsområde 6 

Totalförsvar 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har berett bl.a. försvarsutskottet tillfälle att yttra sig över 

proposition 2000/01:100 samt skrivelse 2000/01:101 jämte motioner i de 

delar som rör försvarsutskottets beredningsområde. 

Regeringen 

Utgiftsområdet omfattar verksamheter inom det militära och det civila försva-

ret, Kustbevakningen, Statens räddningsverk, Sprängämnesinspektionen, 

nämnder samt stödverksamhet till det militära och det civila försvaret. I ut-

giftsområdet ingår även internationell fredsfrämjande verksamhet med svensk 

trupp utomlands. 

Hösten 2001 skall statsmakterna fatta det försvarspolitiska beslutet för åren 

2002ï2004. Detta kommer att göras med utgångspunkt i bl.a. Försvarsbered-

ningens, Sårbarhets- och säkerhetsutredningens samt andra utredningars 

förslag. Den nationella krishanteringens framtida utformning kommer i hu-

vudsak att redovisas i en proposition våren 2002. 

År 2003 skall EU:s krishanteringsförmåga vara fullt utbyggd. Försvarsut-

skottet har i betänkande 1999/2000:FöU2 utgått från att regeringen snarast 

återkommer med förslag till riksdagen efter vilka principer som utlandsinsat-

ser bör finansieras. Regeringen avser i budgetpropositionen för 2002 föreslå 

att de nuvarande anslagen 6:1 Förbandsverksamhet och beredskap m.m. och 

6:2 Fredsfrämjande truppinsatser slås samman till ett anslag. Härigenom 

skapas en större flexibilitet i planeringen och användningen av resurserna när 

avvägningar mellan internationella insatser och förbandsverksamhet skall 

göras.  



 

 

FÖRSVARSUTSKOTTETS YTTRANDE   B ILAGA 8      2000/01:FiU20 

 

67 

Regeringen föreslår följande preliminära fördelning till UO 6 Totalförsvar 

(miljarder kr) 

 

År 2002 År 2003 År 2004 

45,8 44,8 44,8 

Motionerna 

Moderata samlingspartiet framhåller i Fi17 att även moderat försvarspolitik 

innebär en omställning för försvaret. Den omfattande avvecklingen av kom-

petens och materiel måste hejdas i tid. Moderata samlingspartiet förordar att 

försvaret utvecklas på samma nivå som under de två senaste försvarsbesluten. 

En del moderna förband som nu successivt avvecklas bör i stället vidmakthål-

las för att efterhand ges nya uppgifter och med ny materiel. Förbandsverk-

samheten bör därför behållas på nuvarande nivå för att möjliggöra detta. Ny 

materiel anskaffas i takt med att det är ekonomiskt och praktiskt möjligt.  

Moderata samlingspartiet avvisar tanken på att slå samman anslagen 

Fredsfrämjande insatser och Förbandsverksamhet och beredskap m.m. vilket 

regeringen aviserat. Det är inte rimligt att utbildningen vid förbanden inom 

landet skall vara beroende av storleken på den internationella insatsen. Ansla-

get Fredsfrämjande insatser bör vidare föras över till utgiftsområde 7. 

Moderata samlingspartiets inriktning är att, utöver regeringens förslag, öka 

utgiftsramen för vart och ett av åren 2002ï2005 med tre, tre, fyra resp. fem 

miljarder. 

Kristdemokraterna avvisar i Fi18 tanken som förs fram av regeringen på att 

slå samman anslagen Förbandsverksamhet och beredskap m.m. och Freds-

främjande truppinsatser. Detta medför onödig konkurrens beträffande fördel-

ningen av medel till reguljär förbandsverksamhet och fredsfrämjande truppin-

satser.  

För att möta utökade krav på internationell verksamhet, gränskontroll och 

miljöskydd till sjöss bör Kustbevakningens resurser stärkas. Därför avsätter 

Kristdemokraterna 50 miljoner kronor mer än regeringen till utgiftsområdet. 

Centerpartiet framhåller i Fi19 att det gör samma bedömning av anslagsbe-

hovet som regeringen för utgiftsområdet. 

Folkpartiet liberalerna avviker i Fi20 inte från den av regeringen beräknade 

ramen för utgiftsområdet. 

Försvarsutskottets överväganden 

Vänsterpartiet, Centerpartiet, Folkpartiet liberalerna samt Miljöpartiet de 

gröna delar regeringens uppfattning om preliminära ramar för totalförsvarsut-

gifterna för åren 2002ï2004.  
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Nu gällande försvarsbeslutsperiod omfattar åren 1997ï2001. Redan i sam-

band med den säkerhetspolitiska kontrollstationen ï som genomfördes våren 

1999 ï beslutade riksdagen bl.a. om de ekonomiska riktlinjerna för utgiftsom-

rådet under perioden 2000ï2004. Utskottet konstaterar att regeringens förslag 

till preliminära ramar för de åren ligger i linje med riksdagens tidigare beslut. 

Någon omprövning av dessa riktlinjer är enligt utskottets mening inte motive-

rad. Regeringens förslag stöds av en bred majoritet av riksdagens partier.  

Utskottet tillstyrker sålunda regeringens förslag och avstyrker de utgifts-

ramar som förordas att Moderata samlingspartiet och Kristdemokraterna. 

År 2003 skall EU:s krishanteringsförmåga vara fullt utbyggd. Försvarsutskot-

tet har i betänkande 1999/2000:FöU2 utgått från att regeringen snarast åter-

kommer med förslag till riksdagen efter vilka principer som utlandsinsatser 

bör finansieras. Regeringen aviserar att den i budgetpropositionen för 2002 

avser föreslå att de nuvarande anslagen 6:1 Förbandsverksamhet och bered-

skap m.m. och 6:2 Fredsfrämjande truppinsatser slås samman till ett anslag. 

Härigenom skapas enligt regeringen en större flexibilitet i planeringen och 

användningen av resurserna när avvägningar mellan internationella insatser 

och förbandsverksamhet skall göras.  

Moderata samlingspartiet och Kristdemokraterna motsätter sig en sådan 

åtgärd. Moderata samlingspartiet anser för övrigt att dessa utgifter bör beräk-

nas under utgiftsområde 7 Internationellt bistånd. 

Utskottet anser att riksdagen inte nu bör ta ställning till på vilket sätt eller 

efter vilka eventuella nya principer utlandsinsatserna bör finansieras. Denna 

fråga bereds även av Försvarsberedningen. Till detta får riksdagen återkomma 

när regeringen slutligt redovisar sina överväganden och förslag i frågan.  

 

 

Stockholm den 15 maj 2001  

På försvarsutskottets vägnar 

Henrik Landerholm  

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Henrik Landerholm (m), Tone 
Tingsgård (s), Christer Skoog (s), Stig Sandström (v), Åke Carnerö (kd), Olle 
Lindström (m), Rolf Gunnarsson (m), Ola Rask (s), Berit Jóhannesson (v), 
Margareta Viklund (kd), Anna Lilliehöök (m), Lars Ångström (mp), Erik 
Arthur Egervärn (c), Runar Patriksson (fp) och Berndt Sköldestig (s). 
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Avvikande meningar 

Urskottets beredning av ärendet har föranlett följande avvikande meningar. 

1. Preliminära ramar 2002ï2004 för Utgiftsområde 6 Totalför-

svar (m) 

av Henrik Landerholm, Olle Lindström, Rolf Gunnarsson och Anna Lil-

liehöök (alla m). 

Försvarsbeslutet förra våren var dåligt förberett och illa underbyggt. Rege-

ringens förslag var inte kvalitetssäkrat. Det beslut som riksdagen fattade 

grundade sig snarare på förhoppningar än realiteter. Dessutom får vi ett för-

svar som saknar såväl säkerhetsmarginaler för oväntade händelseutvecklingar 

som tillräcklig förmåga att delta i fredsbevarande insatser. 

Försvarsbeslutet är underbalanserat. Detta leder till en reduktion av För-

svarsmaktens fasta kostnader, fortsatt nedläggning av fredsförband, minsk-

ning av personal och övningar samt som följd av detta en minskning av in-

satsorganisationen. Reduktionen är således inte en följd av väl avvägda beslut 

utan en reduktion inom de områden där det för varje tillfälle är möjligt. Mo-

derata samlingspartiet har i stället föreslagit oförändrade försvarsanslag under 

nästa försvarsbeslutsperiod (2002ï2004). Den nödvändiga omställningen av 

försvaret blir svår och smärtsam nog under sådana omständigheter, samtidigt 

som ambitionsnivån kan höjas. 

Moderata samlingspartiet förordar ett försvar med större säkerhetsmarginal 

för oväntade händelseutvecklingar i ett alltmer centraliserat och militariserat 

Ryssland och med större förmåga att säkra freden genom att delta i internat-

ionella insatser. Vi förordar en försvarspolitik som innebär en organisation 

som med olika grader av beredskap kan lösa uppgifter såväl i dag som för 

framtiden. Det allra viktigaste är att kunna utveckla ett försvar med hög kvali-

tet och beredskap, välövade förband utrustade med modern materiel samt en 

större andel anställda för att komplettera värnplikten. 

För att möjliggöra detta krävs ett försvarsbeslut där förbandsverksamhet 

och vidmakthållande är i balans med budgeten så att nödvändiga investeringar 

i nyutveckling och ny materiel kan genomföras rationellt och kostnadseffek-

tivt. Därför avvisar vi regeringens inriktning att slå samman anslagen 6:1 

Förbandsverksamhet och beredskap m.m. och 6:2 Fredsfrämjande truppin-

satser. En sådan sammanslagning leder till en anslagskonstruktion som alltid 

kommer att vara i obalans samtidigt som omfattningen av verkliga insatser 

utomlands är omvänt proportionella mot möjligheter till förbandsutbildningen 

inom landet. 

Inför höstens beslut finns chansen för regeringen att söka brett samarbete 

mellan riksdagens stora partier. Socialdemokraterna bör bredda samarbetet 

och driva försvarspolitik utan Miljöpartiets och Vänsterpartiets välsignelse. 
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Det finns ännu utrymme för en omprövning av den svenska försvarspolitiken 

vid höstens försvarsbeslut. Utgiftsramen för utgiftsområde 6 Totalförsvar bör 

för vart och ett av åren 2002, 2003, 2004 och 2005 öka med tre, tre, fyra resp. 

fem miljarder. 

Riksdagen bör därutöver avvisa regeringens inriktning att slå samman ram-

anslagen 6:1 Förbandsverksamhet och beredskap m.m. och 6:2 Fredsfräm-

jande truppinsatser. 

2. Preliminära ramar 2002ï2004 för Utgiftsområde 6 Totalför-

svar (kd) 

av Åke Carnerö (kd) och Margareta Viklund (kd). 

För att möta utökade krav på internationell verksamhet, gränskontroll och 

miljöskydd till sjöss bör Kustbevakningens resurser stärkas. Därför bör enligt 

Kristdemokraternas mening 50 miljoner kronor utöver regeringens tillföras 

utgiftsområdet. Utgiftsområde 6 Totalförsvar bör sålunda öka med 50 miljo-

ner kronor. 
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BILAGA 9 

Socialförsäkringsutskottets yttrande 

2000/01:SfU5y 

Preliminära ramar för utgiftsområdena 8, 10, 11 och 

12 samt ålderspensionssystemet vid sidan av 

statsbudgeten 

 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har den 19 april 2001 beslutat att bereda övriga utskott till-

fälle att yttra sig över 2001 års ekonomiska vårproposition (2000/01:100), i 

vad avser den ekonomiska politiken och utgiftstaket m.m. (yrkandena 1ï5) 

jämte de motioner som kan komma att väckas, allt i de delar som berör re-

spektive utskotts beredningsområde. Vårpropositionen är resultatet av ett 

samarbete mellan Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet. 

De delar av vårpropositionen som utskottet yttrar sig över är regeringens 

förslag till preliminär fördelning av statsbudgetens utgifter på utgiftsområ-

dena 8, 10, 11 och 12. Yttrandet omfattar också beräkningen av utgifter för 

ålderspensionssystemet vid sidan av statsbudgeten samt motionsyrkanden 

rörande socialavgifter. I detta sammanhang kan nämnas att utskottet har tagit 

del av Årsredovisning för staten 2000 (skr. 2000/01:101). 

Utskottet yttrar sig över följande motioner till den del de rör utskottets be-

redningsområde: 

Fi17 yrkandena 5, 13 och 15 av Bo Lundgren m.fl. (m), 

Fi18 yrkandena 5 och 7 av Alf Svensson m.fl. (kd),  

Fi19 yrkandena 4, 5 och 13  av Agne Hansson m.fl. (c),  

Fi20 yrkandena 4, 6, 11, 12, 20 och 23 av Lars Leijonborg m.fl. (fp),  

Fi33 av Bo Lundgren m.fl. (m). 

Inledning 

I propositionen redovisas förslag om ett statligt utgiftstak inklusive ålders-

pensionssystemet vid sidan av statsbudgeten för 2002 på 814 miljarder kro-

nor, för 2003 på 844 miljarder kronor och för 2004 på 877 miljarder kronor. 

Regeringen begär att riksdagen godkänner den preliminära fördelningen av 

utgifterna på utgiftsområden åren 2002ï2004 som riktlinje för regeringens 

budgetarbete. 
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Utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar 

Propositionen 

Utgiftsområdet omfattar politikområdena Migrationspolitik, Integrationspoli-

tik, Storstadspolitik och Minoritetspolitik. För 2001 uppgår de totala anslagen 

enligt statsbudgeten för utgiftsområdet till 4,9 miljarder kronor, varav 2,0 

miljarder kronor till migrationspolitiken och 2,4 miljarder kronor till integrat-

ionspolitiken.  

Regeringen föreslår en preliminär beräkning av ramen för utgiftsområdet 

för 2002 till 4 827 miljoner kronor, för 2003 till 4 850 miljoner kronor och för 

2004 till 4 330 miljoner kronor. 

Beräknade resurser för utgiftsområdet ökar med 144 miljoner kronor för 

2002 och med 133 miljoner kronor för 2003 jämfört med de beräknade ra-

marna i budgetpropositionen för 2001. Förändringen förklaras huvudsakligen 

av att regeringen har beräknat tillskott på 40 miljoner kronor 2002 och 50 

miljoner kronor 2003 för asylsökande barns tillgång till förskoleverksamhet, 

skolbarnsomsorg och utbildning på i huvudsak samma villkor som gäller för 

barn som är bosatta i landet. Vidare beräknar regeringen en ökning av utgifts-

områdesramen för 2002 med 32 miljoner kronor för Europeiska flyktingfon-

den. Fondens medel skall användas för projekt i syfte att underlätta för EU-

länderna att ta emot asylsökande och flyktingar. Anslagsbeloppet motsvarar 

EU:s finansiering av projekten.  

Enligt regeringen är det viktigt att stödja grupper och organisationer som 

har en tydlig målsättning att värna det demokratiska samhället mot rasism, 

främlingsfientlighet, homofobi och diskriminering. Från och med 2002 be-

räknas 10 miljoner kronor för att förstärka det antirasistiska arbetet. Vidare 

anför regeringen att en försöksverksamhet bör inledas med lokala och region-

ala diskrimineringsombud. För detta ändamål tillförs 4 miljoner kronor 

fr.o.m. 2002. 

År 2003 beräknar regeringen minska ramen för utgiftsområdet med 20 mil-

joner kronor och ytterligare med 310 miljoner kronor 2004 i syfte att finansi-

era förslag som innebär att ett äldreförsörjningsstöd inrättas för personer över 

65 år som inte uppfyller bosättningskravet i pensionssystemet. 

Vidare anförs att riksdagen har tillkännagivit att regeringen i samband med 

den ekonomiska vårpropositionen 2001 bör redovisa ett sätt att möjliggöra 

flexiblare utnyttjande av anslagen på migrationsområdet och då i första hand 

anslagen 12:1 Migrationsverket och 12:2 Mottagande av asylsökande (bet. 

2000/01:SfU2). Regeringen konstaterar att nuvarande anslagssystem är kon-

struerat så att flexibilitet finns inbyggd i systemet dels genom möjligheten till 

anslagskredit respektive anslagssparande, dels genom omprioritering i till-

läggsbudget. Vidare anser regeringen att det är en viktig princip att förvalt-

ningsanslag och sakanslag skall hållas åtskilda. Anslagsstrukturen inom mi-

grationsområdet är konstruerad så att myndigheternas förvaltningsutgifter och 
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övriga utgifter hålls isär. Därför anser regeringen att det nu inte finns behov 

av att lägga fram förslag till särskilda åtgärder med anledning av socialförsäk-

ringsutskottets initiativ. 

Motionerna 

Moderaterna 

I stället för att anslå budgetmedel till vissa utsatta bostadsområden i storstä-

derna vill Moderaterna pröva andra vägar som innebär en mindre belastning 

på statsbudgeten. Enligt motionärerna skulle en avreglering av den svenska 

arbets- och bostadsmarknaden öka den sociala och geografiska rörligheten i 

det svenska samhället och därmed få positiva effekter för integrationsarbetet. 

Vidare anförs att väntetiderna för de asylsökande är alltför långa, vilket moti-

verar att Migrationsverkets resurser bör öka med 50 miljoner kronor utöver 

regeringens förslag. Även Utlänningsnämndens budget bör förstärkas, medan 

Integrationsverket föreslås få minskat anslag. 

Moderaterna föreslår i motion Fi17 yrkande 5 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 130 miljoner kronor för 2002, 244 miljoner 

kronor för 2003 och med 14 miljoner kronor för 2004. 

Kristdemokraterna 

Kristdemokraterna har tidigare ställt sig bakom att statsbidrag lämnats till 

vissa kommuner i framför allt storstadsregionerna för att stimulera till insatser 

i utsatta bostadsområden. Motionärerna avvisar emellertid en förlängning av 

projektet, vilket motsvarar ett anslag om 230 miljoner kronor 2003. Kristde-

mokraterna anser vidare att Integrationsverket bör läggas ned från den 1 juni 

2002. Vissa uppgifter bör övertas av Migrationsverket, Ombudsmannen mot 

etnisk diskriminering och Riksförsäkringsverket. 

Kristdemokraterna föreslår i motion Fi18 yrkande 7 att ramen minskas i 

förhållande till regeringens förslag med 43 miljoner kronor för 2002, 297 

miljoner kronor för 2003 och med 69 miljoner kronor för 2004. 

Centerpartiet 

Centerpartiet anser att Sverige skall ha en öppen och generös flyktingpolitik 

samtidigt som asylproceduren måste förbättras och rättssäkerheten öka. Fort-

farande är väntetiderna alltför långa och flyktingmottagandet bör därför mo-

derniseras och effektiviseras. Enligt Centerpartiet är det uppenbart att det 

finns möjligheter att göra besparingar när det gäller Migrationsverkets admi-

nistration. Effektiviseringar tillsammans med ökade möjligheter för flykting-

ar att delta i arbetslivet kan ge besparingar på 100 miljoner kronor. Utlän-

ningsnämnden bör enligt Centerpartiet avvecklas och asylärendena överföras 

till förvaltningsdomstolarna.  
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Centerpartiet föreslår i motion Fi19 yrkande 4 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 450 miljoner kronor för 2002, 565 miljoner 

kronor för 2003 och med 335 miljoner kronor för 2004. 

Folkpartiet 

I Folkpartiets motion Fi20 yrkande 20 begärs ett tillkännagivande om behovet 

av ökad integration av invandrare. De nuvarande förhållandena, som lett till 

att invandrare inte kommit in på arbetsmarknaden, kritiseras. Enligt motion-

ärerna krävs en radikal politik för att främja arbete och företagande. 

Folkpartiet anser att ökade resurser bör läggas på ett bättre flyktingmotta-

gande. Om satsningar görs för att förbättra omhändertagande och handlägg-

ning kan kostnaderna för asylpolitiken minska jämfört med regeringens be-

räkning.  

Folkpartiet föreslår i motion Fi20 yrkande 4 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 490 miljoner kronor för 2002, 966 miljoner 

kronor för 2003 och med 1 183 miljoner kronor för 2004. 

Utskottet 

Förslag till preliminär ram för åren 2002, 2003 och 2004, miljoner kronor 

 

År Rege-

ringen 

m v kd c fp m

p 20

02 

4 827 - 130 ï -   43 - 450 -   

490 

ï 

20

03 

4 850 - 244 ï - 297 - 565 -   

966 

ï 

20

04 

4 330 -   14 ï -  69 - 335 - 1 

183 

ï 

 

Utskottet noterar att regeringen har beräknat vissa ökade resurser för ut-

giftsområdet för att täcka kostnader för asylsökande barns tillgång till försko-

leverksamhet, skolbarnsomsorg och utbildning på i stort sett samma villkor 

som gäller för barn bosatta i landet.  

I sammanhanget kan erinras om att utskottet vid behandling av budgetpro-

positionen för 2001, utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar, anfört att 

Migrationsverkets organiserade verksamhet för asylsökande barn skall hålla 

samma standard som den allmänna förskolan (bet. 2000/01:SfU2). Nyligen 

har regeringen lagt fram en proposition om asylsökande barns skolgång m.m. 

(prop. 2000/01:115), där bl.a. dessa frågor tas upp. Utskottet konstaterar att 

regeringen avser att ge Migrationsverket i uppdrag att i samverkan med Skol-

verket redovisa hur kvaliteten i Migrationsverkets familjebaserade barnverk-

samhet kan förbättras, i vilken omfattning asylsökande barn tas emot i kom-

munens förskola och vilka insatser som görs för dessa barn.       

Utskottet anser liksom tidigare att storstadspolitiken är en viktig del i arbe-

tet med att bryta segregationen och förbättra storstadsregionernas förutsätt-

ningar. Därför ser utskottet positivt på att utvecklingsarbetet i storstadsreg-

ionerna förlängs. Liksom föregående år (yttr. 1999/2000:SfU7y) förutsätter 
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utskottet att regeringen i budgetpropositionen för 2003 preciserar grunderna 

för arbetet och medelsfördelningen för den planerade förlängningen av stor-

stadssatsningen. I detta sammanhang kan nämnas att utskottet har tagit del av 

regeringens skrivelse (skr. 2000/01:102) om utvecklingen i den kommunala 

sektorn. Bland annat redovisas mål och måluppfyllelse inom integrationspoli-

tikens och storstadspolitikens områden. 

En stor del av utgifterna inom området avser handläggningen av asylären-

den och mottagande av asylsökande. Antalet asylsökande är naturligtvis av 

avgörande betydelse för kostnadernas utveckling. Prognosen för antalet asyl-

sökande är alltid mycket osäker, och olika händelser kan kraftigt påverka 

antalet ansökningar. De långa handläggningstiderna är dessutom kostsamma i 

asylärenden bl.a. på grund av att de sökande under tiden vistas i Migrations-

verkets mottagningssystem. Vid behandlingen av budgeten för 2001 ansåg 

utskottet (bet. 2000/01:SfU2) att den ansvariga myndigheten måste kunna 

utnyttja de samlade resurserna på bästa möjliga sätt i en verksamhet som kan 

fluktuera snabbt och där det är av stor vikt med tidiga insatser. Regeringen 

anser emellertid att det inte nu föreligger behov av några särskilda åtgärder. 

Eftersom ett flexiblare utnyttjande av medlen för detta område ryms inom den 

föreslagna utgiftsramen konstaterar utskottet att de närmare villkoren för 

anslagen 12:1 och 12:2 blir aktuella först i samband med budgeten för 2002. 

Utskottet vill redan nu understryka att prioriteringar inom andra områden 

också kan få betydelse för detta utgiftsområde. Av betydelse för budgeten kan 

också bli den granskning av handläggningstider, anslagsstruktur och budget-

arbete inom migrationspolitiken som för närvarande genomförs av Riksda-

gens revisorer.  

Utskottet tillstyrker regeringens förslag till preliminära ramar för budgetå-

ren 2002, 2003 och 2004 och avstyrker motionerna Fi17, Fi18, Fi19 och Fi20 

i aktuella delar. 

Utgiftsområde 10 Ekonomisk trygghet vid sjukdom 

och handikapp 

Propositionen 

Utgiftsområdet omfattar politikområdet Ersättning vid arbetsoförmåga. 

Regeringen beräknar ökade resurser för utgiftsområdet med ca 6 209 mil-

joner kronor för 2002 och 10 853 miljoner kronor för 2003 i jämförelse med 

de beräknade ramarna i budgetpropositionen för 2001. För 2001 visar progno-

sen att utgifterna inom utgiftsområdet ökar med 4 794 miljoner kronor, varav 

merparten av ökningen härrör från anslaget för sjukpenning och rehabilitering 

m.m. Ökningarna beror huvudsakligen på att antagandena om antalet sjuk-

skrivna och antalet förtidspensionärer har höjts. Prognosen för antalet netto-

dagar med sjukpenning har ökat med ca 13 % för innevarande år jämfört med 

bedömningen som gjordes i budgetpropositionen för 2001. För 2003 förklaras 
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knappt 3 miljarder kronor av ökningen sedan budgetpropositionen för 2001 av 

att det särskilda grundavdraget för folkpensionärer (SGA) slopas.  

Regeringen föreslår en preliminär beräkning av ramen för utgiftsområdet 

för 2002 till 110 711 miljoner kronor, för 2003 till 117 738 miljoner kronor 

samt för 2004 till 120 821 miljoner kronor. 

Av propositionen framgår att regeringen avser att föreslå riksdagen att ar-

betsskadeförsäkringen reformeras, vilket beräknas medföra utgiftsökningar 

med högst 500 miljoner kronor 2002 och en varaktig årlig utgiftsökning på 

högst 1 000 miljoner kronor fr.o.m. 2003. Regeringen har också för avsikt att 

föreslå att 100 miljoner kronor tillförs utgiftsområdet för försöksverksamhet 

för att motverka långtidssjukskrivningar.  

Av propositionen framgår vidare att allt fler förvärvsarbetande har inkoms-

ter över inkomsttaket i sjukförsäkringssystemet. Då det är angeläget att be-

vara och utveckla den generella välfärden avser regeringen att se över ersätt-

ningsnivåerna i socialförsäkringssystemen och återkomma till frågan i bud-

getpropositionen för 2002. 

Regeringen överlämnade den 22 mars 2001 proposition 2000/01:96 Sjuk-

ersättning och aktivitetsersättning i stället för förtidspension till riksdagen. I 

propositionen redovisar regeringen förslag till ett reformerat förtidspen-

sionssystem, vilket till stor del är en konsekvens av att ett nytt ålderspen-

sionssystem har införts. Det är i huvudsak fråga om nya beräkningsregler. 

Ändringarna avses träda i kraft den 1 januari 2003.  

Ett viktigt inslag i reformeringen av förtidspensionssystemet är att det sär-

skilda grundavdraget (SGA) avskaffas. För att försäkringens nettoersättningar 

skall vara oförändrade måste bruttobeloppen höjas. Bruttoutgifterna för an-

slaget Förtidspensioner har således ökats med ca 2,9 miljarder kronor fr.o.m. 

2003. Härigenom ökar det kommunala skatteunderlaget. Kommunsektorns 

ökade skatteinkomster innebär att det generella statsbidraget till kommuner 

och landsting inom utgiftsområde 25 reduceras med ca 2,8 miljarder kronor 

fr.o.m. 2003. Beloppet kan komma att revideras då den slutliga justeringen 

sker i budgetpropositionen för 2003. 

Motionerna 

Moderaterna 

Moderaterna anser att Sverige behöver en socialförsäkringsreform i pensions-

reformens fotspår. Målsättningen bör vara ett robust och oberoende socialför-

säkringssystem där förmåner och avgifter relaterar till varandra och inte på-

verkas av finansieringen av de offentliga finanserna. 

Som ett första steg i reformarbetet måste enligt Moderaterna sjukskriv-

ningarna handhas på ett medicinskt genomtänkt sätt och behovet härav måste 

bestämmas av medicinska överväganden och inte, som nu ofta är fallet, av 

patientens önskemål. En fördjupad samverkan mellan försäkringskassan, 

företagsläkaren och arbetsledningen kan vidare bidra till att minska använd-

ningen av sjukskrivningar. En genomtänkt användning av sjukskrivningen ger 
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även positiva effekter för de långtidssjuka eftersom deras rehabilitering då 

kan prioriteras. Moderaterna vill vidare tillföra resurser till försäkringskas-

sorna för att höja kvaliteten på verksamheten och komma till rätta med de 

köproblem som föreligger. Försäkringskassorna bör vidare ges större själv-

ständighet samt ett tydligt ekonomiskt och finansiellt ansvar för rehabilite-

ringsverksamheten. Moderaterna föreslår vidare att kompensationen i sjukför-

säkringen skall vara 75 % av den sjukpenninggrundande inkomsten (SGI). 

Vidare skall ytterligare en karensdag införas i sjukförsäkringen. 

Kostnader till följd av trafikolyckor skall enligt Moderaterna bekostas via 

den obligatoriska trafikförsäkringen. Vidare påverkas utgifterna av Modera-

ternas förslag om att arbetsskadeförsäkringen skall lyftas ut ur den offentliga 

försäkringen.  

Moderaterna föreslår i motion Fi17 yrkande 5 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 13 268 miljoner kronor för 2002, med 

19 639 miljoner kronor för 2003 samt med 24 570 miljoner kronor för 2004. 

I motion Fi17 yrkande 13 begär Moderaterna ett tillkännagivande om en 

socialförsäkringsreform. 

Kristdemokraterna 

Kristdemokraterna vill att den rehabiliteringsförsäkring som föreslås i betän-

kandet SOU 2000:78 i alla väsentliga huvuddrag genomförs från den 1 juli 

2002. Även om totalkostnaden ökar det första året leder reformen till en net-

tovinst i form av minskade utgifter för sjukpenning och förtidspension. 

Vidare föreslår Kristdemokraterna att SGI skall beräknas på snittinkoms-

ten under de senaste två åren samt att skattepliktiga förmåner och semesterer-

sättning skall vara SGI-grundande. Sjukförsäkringen skall innehålla två ka-

rensdagar med ett högriskskydd på tio dagar per år.  

Kristdemokraterna föreslår också en ny modell där samtliga personskade-

kostnader i samband med trafikolycksfall förs över till trafikförsäkringen. Ett 

sådant alternativ innebär minskade utgifter med ca 4 miljarder kronor.  

Kristdemokraterna föreslår i motion Fi18 yrkande 7 att ramen minskas i 

förhållande till regeringens förslag med 5 990 miljoner kronor för 2002, med 

7 285 miljoner kronor för 2003 samt med 9 475 miljoner kronor för 2004. 

Centerpartiet 

Centerpartiet vill ha en övergång från passivt stöd till aktiva åtgärder. Därför 

föreslås att 3,3 miljarder kronor överförs från sjukpenningen till rehabilite-

ringsersättning och rehabiliteringsstöd. I detta sammanhang bör den finansi-

ella samordningen påskyndas och utökas samt ske med utgångspunkt från de 

lokala förutsättningarna så att de olika organisationernas specifika erfarenhe-

ter tas till vara. Centerpartiet föreslår en växling av sjukpenning till rehabilite-

ringsstöd senast efter fyra månaders sjukskrivning. Förslaget medför enligt 

Rehabiliteringsutredningen sänkta kostnader för sjukpenningen med 2,5 mil-

jarder kronor för 2002. Centerpartiet föreslår vidare att SGI skall beräknas på 

historisk inkomst, varmed utgifterna minskar med 1 670 miljoner kronor 
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2002. En besparing inom Riksförsäkringsverkets administration minskar 

utgifterna med 70 miljoner kronor per år. 

Vidare föreslår Centerpartiet att sjuklöneperioden för arbetsgivare inom 

den offentliga sektorn förlängs till två månader. Härigenom måste arbetsgi-

varna ta ett större ansvar för arbetsmiljön och för att sjuktalen minskar. För-

slaget medför sänkta kostnader för sjukpenningen med drygt 3,6 miljarder 

kronor. En sänkning av arbetsgivaravgiften görs för att kompensera den 

ökade kostnaden.  

Centerpartiet föreslår i motion Fi19 yrkande 4 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 5 740 miljoner kronor för 2002, med 8 070 

miljoner kronor för 2003 samt med 9 900 miljoner kronor för 2004. 

Folkpartiet 

Folkpartiet förordar en stor socialförsäkringsreform. Dagens socialförsäkring 

(utom föräldraförsäkringen) bör utformas som tre från statsbudgeten fri-

stående försäkringar: en allmän pensionsförsäkring, en allmän sjukförsäkring 

(inklusive förtidspensionen) och en allmän arbetslöshetsförsäkring. Enligt 

Folkpartiet bör högsta nivån vid beräkning av SGI höjas till tio basbelopp. 

Folkpartiet föreslår ett stort antal åtgärder för att bekämpa den ökade långtids-

frånvaron, bl.a. kraftigt ökade resurser till rehabilitering, samverkan mellan 

aktörerna genom FINSAM, förstärkt företagshälsovård, samt rehabiliterings-

garanti innebärande att den sjukskrivne senast fyra veckor efter sjukskriv-

ningen skall få en rehabiliteringsutredning genom försäkringskassans försorg.  

Vidare föreslås att sjukförsäkringens kostnader för trafikolycksfall förs 

över till trafikförsäkringen. 

Folkpartiet föreslår i motion Fi20 yrkande 4 att ramen minskas i förhål-

lande till regeringens förslag med 3 910 miljoner kronor för 2002, med 8 095 

miljoner kronor för 2003 samt med 11 640 miljoner kronor för 2004.  

I motion Fi20 yrkande 11 begär Folkpartiet att riksdagen godkänner vad 

som anförts om en socialförsäkringsreform. Vidare framhåller Folkpartiet i 

motion Fi20 yrkande 12 (delvis) att basbeloppssystemet visserligen kompen-

serar för inflation men inte för reallöneökningar, varför en höjning av taket i 

bl.a. sjukförsäkringen till tio basbelopp bör genomföras. I motionen begärs ett 

tillkännagivande härom och framförs att höjningen av taket bör genomföras 

från 2002. 

Utskottet 

Förslag till preliminär ram för åren 2002, 2003 och 2004, miljoner kronor 
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Enligt propositionen visar aktuell beräkning för utgiftsområdet för 2001 att 

utgifterna kan förväntas uppgå till 106,7 miljarder kronor, vilket är ca 4,8 

miljarder kronor högre än vad som anvisades på statsbudgeten. Prognosen för  

utvecklingen under 2001 innebär en fortsatt ökning av sjukfrånvaron och en 

ökning av antalet förtidspensionerade. 

Utskottet noterar att vad gäller utgifterna för 2001 föreslår regeringen att 

anslaget 19:1 Sjukpenning och rehabilitering m.m. ökas med 3 miljarder 

kronor. Enligt tilläggsbudgeten är de prognoser som ligger till grund för be-

dömningen för 2001 osäkra varför de kan behöva justeras ytterligare. Rege-

ringen avser att noga följa utvecklingen för att bedöma huruvida den före-

slagna ökningen är tillräcklig. Kostnaderna för sjukförsäkringen har ökat 

under flera år och utskottet har tidigare redovisat sin syn på denna utveckling. 

Vid behandlingen av budgeten för 2001 noterade utskottet i betänkande 

2000/01:SfU1 att kostnaderna för sjukpenningen, exklusive ålderspensions-

avgiften, ökade med 30 % 1999 jämfört med 1998. Utgifterna hade fortsatt att 

stiga under 2000, dock i avtagande takt. Vidare noterades att antalet sjuk-

skrivna hade ökat kraftigt under de senaste åren. Utskottet delade regeringens 

bedömning att orsakssambanden är mycket komplexa och att det finns flera 

förklaringar till det rådande förhållandet med ökande sjukfrånvaro. Utskottet 

ansåg att det måste utformas en strategi för att komma till rätta med utveckl-

ingen av den arbetsbetingade ohälsan och för att åstadkomma en förnyelse av 

arbetsmiljöarbetet som ökar människors möjligheter att delta i arbetslivet. 

Detta bör ske genom förebyggande åtgärder, förbättrad arbetsmiljö, bättre 

rehabilitering och effektivare försäkringssystem. Beredningen av dessa frågor 

inom Regeringskansliet borde avvaktas och utskottet utgick från att regering-

en återkommer till riksdagen med ett samlat förslag så snart som möjligt.  

Utskottet kan nu åter konstatera att regeringen har inlett en omfattande 

översyn av orsakerna till den ökade ohälsan i arbetslivet. Arbetet avses resul-

tera i en handlingsplan för ökad hälsa i arbetslivet. Planen är under utarbe-

tande av en särskild utredare. Enligt uppgift avses en delredovisning av arbe-

tet att ske den 1 juni 2001 medan arbetet avses att slutredovisas den 15 de-

cember 2001. Med hänsyn härtill har utskottet inte anledning att ifrågasätta 

regeringens bedömning av utgifternas storlek. 

Utskottet välkomnar regeringens satsning under utgiftsområdet för att re-

formera arbetsskadeförsäkringen och för att bedriva försöksverksamhet för att 

motverka långtidssjukskrivningar. 

Utskottet har tidigare uttalat (bet. 2000/01:SfU1 s. 31) att det är viktigt att 

utformningen av intjänandetaket, även i de delar av socialförsäkringssystemet 

som inte rör det reformerade ålderspensionssystemet, inte leder till att allt fler 

försäkrade genom en normal löneutveckling delvis hamnar utanför försäk-

ringsskyddet. Utskottet uttalade i detta sammanhang även att en höjning av 

taket i socialförsäkringssystemen bör ske så snart utrymme finns.  

Utskottet ser mot denna bakgrund mycket positivt på att regeringen nu av 

samma skäl avser att se över ersättningsnivåerna i sjukförsäkringen.  
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När det gäller socialförsäkringsadministrationen kan nämnas att utskottet 

noga följer försäkringskassornas handläggning och arbetssituation. 

De partier som framställt yrkanden under utgiftsområdet har förslag som 

innebär kraftiga minskningar av ramen i förhållande till regeringens förslag. 

Vad gäller partiernas olika sakförslag har det stora flertalet av dessa tidigare 

behandlats och avvisats av utskottet (se främst bet. 2000/01:SfU1). Utskottet 

vill ändå kort kommentera några av förslagen. Att införa ytterligare en ka-

rensdag i sjukpenningförsäkringen skulle, i enlighet med vad utskottet tidi-

gare uttalat, innebära mycket svåra påfrestningar för redan utsatta gruppers 

försörjningssituation. I än högre grad gäller detta om det skulle kombineras 

med en sänkning av ersättningsnivån i sjukförsäkringen. Vad gäller frågan 

huruvida sjukdomsfall och skador till följd av trafiken skall överföras till 

trafikförsäkringen har utskottet uttalat att ett system där vissa skadetyper inte 

ryms inom den allmänna försäkringen knappast är tänkbart med hänsyn till 

försäkringskassans ansvar för samordning och tillsyn av rehabiliteringsverk-

samheten. Utskottet vidhåller denna uppfattning.  

Utskottet har, senast i betänkandet med anledning av regeringens förslag 

till anslag m.m. inom det aktuella utgiftsområdet (bet. 2000/01:SfU1 s. 51 f.), 

vartill hänvisas, utvecklat sin uppfattning vad gäller den arbetslivsinriktade 

rehabiliteringen och samarbetet mellan myndigheterna. I sammanhanget kan 

nämnas att Centerpartiet föreslår att sjuklöneperioden för offentliga arbetsgi-

vare skall förlängas till två månader. Utskottet vill här liksom tidigare peka på 

att ett av syftena med den lagstadgade sjuklönen är att öka arbetsgivarens 

ansvar för de anställdas arbetsmiljö och hälsa. Frågan om arbetsgivarens 

rehabiliteringsansvar omfattas för övrigt av den handlingsplan avseende ökad 

hälsa i arbetslivet som är under utarbetande. Utskottet anser inte att den avise-

rade handlingsplanen bör föregripas. 

Utskottet har tidigare avstyrkt motionsyrkanden från Folkpartiet av in-

nebörd att en ny socialförsäkring bör utformas som tre från statsbudgeten 

fristående försäkringar (se bl.a. bet. 2000/01:SfU1 och 2000/01:SfU15). Ut-

skottet har inte ändrat uppfattning i saken.  

Beräkningen av ramen för 2003 och 2004 utgår bl.a. från förslag om en re-

formering av förtidspensionssystemet som regeringen lagt fram i proposition 

2000/01:96, Sjukersättning och aktivitetsersättning i stället för förtidspension. 

Utskottet har denna dag tillstyrkt propositionen (bet. 2000/01:SfU15).  

Mot bakgrund av det anförda kan utskottet godta regeringens förslag till 

preliminär fördelning av utgifter för budgetåret 2002. Utskottet godtar även 

regeringens förslag till preliminär fördelning av utgifter för budgetåren 2003 

och 2004.  

Med det anförda tillstyrker utskottet regeringens förslag till preliminära 

ramar för budgetåren 2002, 2003 och 2004 och avstyrker motionerna Fi17, 

Fi18, Fi19 och Fi20 i dessa delar.  

Mot bakgrund av det redovisade anser utskottet att yrkande 12 (delvis) i 

motion Fi20 får anses i huvudsak tillgodosett. Yrkandet avstyrks därför. 

Utskottet avstyrker även motionerna Fi17 yrkande 13 och Fi20 yrkande 11.  



 

 

SOCIALFÖRSÄKRINGSUTSKOTTETS YTTRANDE   B ILAGA 9      2000/01:FiU20 

 

81 

Utgiftsområde 11 Ekonomisk trygghet vid ålderdom 

Propositionen 

Utgiftsområdet omfattar politikområdet Ekonomisk äldrepolitik.  

För 2002 ökas beräknade resurser för utgiftsområdet med 91 miljoner kro-

nor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpropositionen för 2001. 

Ökningen beror i huvudsak på att 160 miljoner kronor föreslås tillskjutas 

utgiftsområdet med anledning av ett förslag om en höjning av bostadstillägget 

till pensionärer. Denna utgiftsökning motverkas dock till viss del av nedrevi-

derade prognoser, varför nettoeffekten blir 91 miljoner kronor. 

Regeringen föreslår en preliminär beräkning av ramen för utgiftsområdet 

för 2002 till 33 241 miljoner kronor, för 2003 till 51 615 miljoner kronor samt 

för 2004 till 51 201 miljoner kronor. 

Enligt propositionen beror den kraftiga utgiftsökningen mellan åren 2002 

och 2003 dels på att utgifterna för den bosättningsbaserade folkpensionen till 

pensionärer som även uppbär ATP flyttas från ålderspensionssystemet vid 

sidan av statsbudgeten till utgiftsområde 11, dels på att det särskilda grundav-

draget (SGA) avskaffas 2003. Då SGA avskaffas omvandlas denna skatte-

förmån tillsammans med nuvarande bosättningsbaserade folkpension samt 

pensionstillskott till en beskattad garantipension på budgetens utgiftssida.  

I och med att SGA höjdes den 1 januari 2001 beräknas kostnaderna för ga-

rantipensionen bli ca 385 miljoner kronor högre för 2003 och framöver, jäm-

fört med vad som beräknades i budgetpropositionen för 2001.  

Regeringen avser vidare föreslå förbättringar inom bostadstillägget till 

pensionärer (BTP). I dag ersätter BTP boendekostnader upp till 4 500 kr med 

90 % av kostnaden. Regeringen avser att i budgetpropositionen för 2002 

föreslå att ersättningsnivån höjs till 91 %. Förändringen innebär en förbättring 

för pensionärer med BTP på i genomsnitt ca 400 kr per år och som mest med 

540 kr per år. 

Av propositionen framgår att regeringen avser att i en särskild proposition  

föreslå att ett äldreförsörjningsstöd (ÄFS) införs 2003 för bl.a. äldre invand-

rare som inte uppfyller bosättningskravet för svensk folkpension. Utgiftsom-

rådet tillförs 710 miljoner kronor fr.o.m. 2003 för att finansiera denna reform. 

En stor del av dessa ökade kostnader på utgiftsområdet motsvaras dock av 

minskade kostnader för socialbidrag till gruppen äldre invandrare. I bud-

getpropositionen för 2003 avser regeringen föreslå att ett nytt anslag anvisas 

för äldreförsörjningsstödet. 
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Motionerna 

Moderaterna 

Moderaterna anser att utformningen av BTP har verkat kostnadsdrivande på 

framför allt kommunernas hyressättning. De säger därför nej till en föreslagen 

höjning av bostadstillägget. Moderaterna föreslår i stället att den skäliga 

levnadsnivån i BTP höjs med 12 procentenheter. 

Vidare föreslår Moderaterna att folkpensionerna, för dem som var folkpen-

sionärer under perioden 1993ï1998, skall beräknas på två extra procent av 

basbeloppet under den kommande sexårsperioden. Detta är en kompensation 

för den lägre indexuppräkning som gjordes för den tidigare perioden.  

Moderaterna föreslår vidare att inkomstprövningen av änkepensionerna 

skall tas bort. 

Moderaterna föreslår i motion Fi17 yrkande 5 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 180 miljoner kronor för 2002, med 580 miljoner 

kronor för 2003 samt med 880 miljoner kronor för 2004. 

Kristdemokraterna 

Kristdemokraterna anser att omställningspensionen skall återställas till tolv 

månader i ett steg redan 2002. Vidare föreslås att inkomstprövningen vid 

beräkning av änkepension skall tas bort. Dessutom föreslås att innehav av 

fritidsfastighet inte skall räknas med i inkomsten vid beräkning av bostadstill-

lägg för pensionärer.  

För att förbättra de sämst ställda pensionärernas ekonomi föreslår Krist-

demokraterna ett höjt pensionstillskott med 200 kr per månad för 2002. 

Kristdemokraterna föreslår i motion Fi18 yrkande 7 att ramen ökas i för-

hållande till regeringens förslag med 1 920 miljoner kronor för 2002, med 

1 213 miljoner kronor för 2003 samt med 1 320 miljoner kronor för 2004. 

Centerpartiet 

I stället för regeringens förslag till ändringar av BPT föreslår Centerpartiet att 

bostadstillägget skall ersätta boendekostnader upp till 4 000 kr med 80 % av 

kostnaden. Centerpartiet föreslår vidare en generell höjning av pen-

sionstillskottet med 6 000 kr för 2002. Från och med 2003 när det nya pens-

ionssystemet träder i kraft föreslås dessutom att grundpensionen höjs med 

6 000 kr. 

Centerpartiet föreslår i motion Fi19 yrkande 4 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 790 miljoner kronor för 2002, med 380 miljoner 

kronor för 2003 samt med 380 miljoner kronor för 2004.  

Folkpartiet 

Folkpartiet anser att inkomstprövningen av änkepensionerna måste tas bort 

och att tiden för omställningspensionen bör förlängas till tolv månader. 
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Folkpartiet föreslår i motion Fi20 yrkande 4 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 970 miljoner kronor för 2002, med 1 210 mil-

joner kronor för 2003 samt med 1 350 miljoner kronor för 2004.  

Utskottet 

Förslag till preliminär ram för åren 2002, 2003 och 2004, miljoner kronor 
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Bland annat äldre invandrare som inte uppfyller bosättningskravet för svensk 

folkpension är som regeringen påpekar hänvisade till ekonomiskt bistånd för 

sin försörjning. Utskottet har efterlyst en lösning på problemet alltsedan 

1992/93 års riksmöte, då riksdagen gjorde ett tillkännagivande om att det 

fanns anledning för regeringen att närmare utreda de problem som fanns och 

kunde uppkomma i framtiden när det gällde försörjningen av dessa personer 

(bet. 1992/93:SfU4). Utskottet ser därför positivt på regeringens avsikt att nu 

i en särskild proposition föreslå att i Sverige bosatta personer som är 65 år 

eller äldre skall garanteras en viss lägsta levnadsnivå i form av ett äldreför-

sörjningsstöd.  

Utskottet välkomnar också regeringens förslag till ytterligare förbättringar 

inom bostadstillägget för pensionärer. 

När det gäller inkomstprövningen av änkepensioner vill utskottet peka på 

att regeringen i fjolårets ekonomiska vårproposition (prop. 1999/2000:100) 

uppgav att utgiftsområdet skulle tillföras 30 miljoner kronor för att göra in-

komstprövningen av dessa pensioner generösare och enklare. I budgetpropo-

sitionen för 2001 anges vidare att den närmare utformningen skall beredas i 

samband med arbetet om ett nytt system för bostadsstöd till pensionärer och 

förslag läggas fram under 2001. Vidare vill utskottet peka på att riksdagen 

tidigare har beslutat att omställningspensionen skall förlängas från sex till tio 

månader fr.o.m. 2003 och att regeringen har för avsikt att återkomma med 

förslag som förlänger omställningspensionen till tolv månader 2005 (prop. 

1999/2000:91, bet. 1999/2000:SfU13, rskr. 1999/2000:235). Vidare förutsät-

ter utskottet i betänkandet (s. 28) att regeringen återkommer med förslag till 

riksdagen om det visar sig ekonomiskt möjligt att tidigarelägga den aviserade 

förlängningen av den inledande omställningspensionen till tolv månader. 

Med det anförda tillstyrker utskottet regeringens förslag till preliminära 

ramar för budgetåren 2002, 2003 och 2004 och avstyrker motionerna Fi17, 

Fi18, Fi19 och Fi20 i dessa delar. 
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Utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet för familjer och 

barn 

Propositionen 

Utgiftsområdet omfattar politikområdet Ekonomisk familjepolitik. 

Beräknade resurser för utgiftsområdet ökar med 714 miljoner kronor för 

2002 och 862 miljoner kronor för 2003 i jämförelse med de beräknade ra-

marna i budgetpropositionen för 2001. Ökningarna förklaras till större delen 

av högre utgifter för föräldraförsäkringen, vilket framför allt beror på ett 

högre antagande om antalet födda barn och den höjning av garantiersätt-

ningen som regeringen föreslår i denna proposition.  

Regeringen föreslår en preliminär beräkning av ramen för utgiftsområdet 

för 2002 till 49 645 miljoner kronor, för 2003 till 51 619 miljoner kronor samt 

för 2004 till 52 529 miljoner kronor. 

Föräldrapenning enligt garantinivå utges till föräldrar som saknar inkomst, 

har låg inkomst eller inte uppfyller kvalifikationskraven inom föräldraförsäk-

ringen. Garantiersättningen har varit oförändrad sedan 1987 och uppgår till 

60 kr per dag. Om hänsyn tas till inflation skulle garantinivån i dag uppgå till 

ca 95 kr. Regeringen avser att höja garantinivån i föräldraförsäkringen med 

60 kr till 120 kr per dag fr.o.m. den 1 januari 2002. Vidare avser regeringen 

att höja garantinivån till 150 kr 2003 och till 180 kr per dag fr.o.m. 2004. 

Höjningen avser den del av försäkringen som utger ersättning motsvarande 

förälderns sjukpenninggrundande inkomst, dvs. 390 dagar fr.o.m. den 1 janu-

ari 2002. I ramen för utgiftsområdet har utgiftsökningar i föräldra-

försäkringen med anledning av höjningen av garantiersättningen beaktats med 

200 miljoner kronor 2002, 300 miljoner kronor 2003 och 400 miljoner kronor 

2004. 

I dag uppgår inkomsttaket i föräldraförsäkringen till 7,5 prisbasbelopp, vil-

ket motsvarar en månadslön på drygt 23 000 kr. Alltfler förvärvsarbetande har 

inkomster över inkomsttaket. Det är angeläget att bevara och utveckla den 

generella välfärden. Regeringen avser därför att se över ersättningsnivåerna i 

socialförsäkringssystemet och återkomma till frågan i budgetpropositionen 

för 2002. 

Motionerna 

Moderaterna 

Moderaterna vill öka möjligheten för föräldrar att mer fritt disponera de skat-

tepengar som i dag används för att stödja barnfamiljerna på olika sätt. Mode-

raterna föreslår därför att ett särskilt barnomsorgskonto inrättas för barn i 

förskoleåldern fr.o.m. den 1 januari 2002. Moderaterna föreslår vidare att en 
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avdragsrätt på 50 000 kr per barn och år införs vad beträffar styrkta barnom-

sorgskostnader. 

Moderaterna avvisar regeringens förslag till en extra månad i föräldraför-

säkringen. Förslaget att återinföra kontaktdagarna i skolan avvisas eftersom 

detta är en pekpinne för föräldrarnas disposition av ledighet. Moderaterna 

anser vidare att kompensationsnivån i föräldraförsäkringen skall vara 75 % 

och att taket skall indexeras genom inkomstbasbeloppet i stället för prisbas-

beloppet. Vidare föreslår Moderaterna att underhållsstödet ersätts med ett 

ensamståendestöd. Förslaget innebär att stödet behovsprövas i förhållande till 

både underhålls- och boförälderns inkomst. Vidare anser Moderaterna att 

bidraget för kostnader för internationella adoptioner skall höjas till maximalt 

55 000 kr.  

Moderaterna föreslår i motion Fi17 yrkande 5 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 158 miljoner kronor för 2002, och med 8 miljoner 

kronor för 2003 samt minskas med 92 miljoner kronor för 2004. 

I motion Fi17 yrkande 15 begärs ett tillkännagivande om behovet av en 

politik som gör det lättare att förena arbete och familj. 

I motion Fi33 begärs att riksdagen beslutar att arbetet genast inleds för att 

förändra familjepolitiken på ett sätt som är mera rättvist och inriktat på att 

stödja familjernas egna val. 

Kristdemokaraterna 

Kristdemokraterna betonar familjens rätt att avgöra barnomsorgsform inklu-

sive egen omsorg i hemmet och hänvisar till det alternativ till maxtaxereform 

som partiet lagt fram tillsammans med Moderaterna, Centerpartiet och Folk-

partiet. Kristdemokraterna föreslår att garantinivån i föräldraförsäkringen 

skall höjas i två steg till 200 kr per dag 2004. 

Kristdemokraterna välkomnar regeringens förslag att återinföra kontaktda-

garna i föräldraförsäkringen men anser att föräldrar från 2002 skall ges möj-

lighet att ta ut två kontaktdagar per barn och år för barn mellan fyra och tolv 

år. Från 2004 skall denna möjlighet ges vad beträffar barn mellan fyra och 

femton år. 

Vidare föreslår Kristdemokraterna att SGI skall beräknas på snittinkoms-

ten under de senaste två åren samt att skattepliktiga förmåner och semesterer-

sättning skall vara SGI-grundande.  

Kristdemokraterna föreslår i motion Fi18 yrkande 7 att ramen ökas i för-

hållande till regeringens förslag med 641 miljoner kronor för 2002, med 301 

miljoner kronor för 2003 samt med 451 miljoner kronor för 2004. 

Centerpartiet 

Centerpartiet vill förnya familjepolitiken så att den utgår från barnens och 

familjernas behov. Ett barnomsorgskonto i kombination med avdragsrätt för 

styrkta barnomsorgskostnader bör införas. Föräldrarna skall ges möjlighet att 

använda medlen för att kunna minska sin arbetstid, delta i förskolans aktivi-

teter, köpa barnomsorgstjänster m.m. 



 

 

2000/01:FiU20      B ILAGA 9   SOCIALFÖRSÄKRINGSUTSKOTTETS YTTRANDE 

 

86 

Centerpartiet vill höja garantinivån i föräldraförsäkringen från 60 till 200 

kr per dag under de första 390 dagarna. Vidare föreslår Centerpartiet att SGI 

skall beräknas på historisk inkomst, varmed utgifterna minskar med 710 

miljoner kronor. Slutligen avvisar Centerpartiet regeringens förslag om en 

extra mamma/pappamånad.  

Centerpartiet föreslår i motion Fi19 yrkande 4 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 1 520 miljoner kronor för 2002, med 1 410 miljo-

ner kronor för 2003 samt med 1 300 miljoner kronor för 2004. 

I motion Fi19 yrkande 13 begärs ett tillkännagivande om familjepolitiken. 

Folkpartiet 

Folkpartiet vill genomföra en familjepolitisk reform som ger mera makt och 

marginaler i barnfamiljernas vardag. Ett barnomsorgskonto med avdragsrätt 

för styrkta barnomsorgskostnader upp till 50 000 kronor bör införas. Etable-

ringsfrihet för privata alternativ i barnomsorgen (barnomsorgspeng) garante-

rar valfriheten mellan olika barnomsorgsformer med likvärdig kommunal 

subventionering. 

Folkpartiet föreslår vidare, för att öka jämställdheten och förbättra kvin-

nors position på arbetsmarknaden, att ersättning under 

mamma/pappamånaden skall utgå med 90 % av den sjukpenninggrundande 

inkomsten. Slutligen föreslår Folkpartiet att taket för ersättning i för-

äldraförsäkringen höjs till tio basbelopp.  

Folkpartiet begär i motion Fi20 yrkande 12 (delvis) ett tillkännagivande 

om höjda tak i bl.a. föräldraförsäkringen till tio basbelopp. 

Folkpartiet föreslår i motion Fi20 yrkande 4 att ramen ökas i förhållande 

till regeringens förslag med 2 400 miljoner kronor för 2002, med 1 945 miljo-

ner kronor för 2003 samt med 1 920 miljoner kronor för 2004. 

I motion Fi20 yrkande 23 begärs ett tillkännagivande om behovet av en re-

formerad familjepolitik. 

Utskottet 

Förslag till preliminär ram för åren 2002, 2003 och 2004, miljoner kronor 

 

År 

År 

Rege-

ringen 

m v kd c fp m

p 20

02 

49 645 + 158 ï + 641 + 1 

520 

+ 2 

400 

ï 

20

03 

51 619 +    8 ï + 301 + 1 

410 

+ 1 

945 

ï 

20

04 

52 529 -   92 ï + 451 + 1 

300 

+ 1 

920 

ï 

 

Under senare tid har riksdagen beslutat om flera förbättringar vad avser det 

ekonomiska stödet till barnfamiljer. Ersättningsnivån i föräldraförsäkringen 

har höjts från 75 % till 80 %. De allmänna barnbidragen har höjts och fler-

barnstillägget har återinförts. Vidare har föräldrapenningen förlängts med 30 

dagar fr.o.m. 2002 och nya förmåner tillkommit inom den tillfälliga föräldra-
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penningen (prop. 2000/01:44, bet. 2000/01:SfU10, rskr 2000/01:169). Rege-

ringen avser vidare som framgått att dels föreslå höjningar av garantinivån i 

föräldraförsäkringen, såvitt avser den del av försäkringen som utger ersättning 

motsvarande förälderns sjukpenninggrundande inkomst, dvs. 390 dagar 

fr.o.m. 2002, dels se över ersättningsnivåerna inom bl.a. föräldraförsäkringen 

och återkomma med förslag härom i budgetpropositionen för  2002.  

Vad gäller partiernas alternativa sakförslag har dessa även inom detta ut-

giftsområde tidigare behandlats av utskottet och avstyrkts (se bet. 

2000/01:SfU1). Utskottet finner dock skäl att uppehålla sig vid vad som där-

vid anfördes med anledning av motionsyrkanden gällande införande av ett 

barnomsorgskonto. Utskottet uttalade därvid att utskottet sammantaget ansåg 

att föreslagna och aviserade åtgärder (innefattande bl.a. införande av max- 

taxereformen) på familjepolitikens område skulle komma att innebära en 

påtaglig förbättring av barnfamiljernas ekonomi och gynnsammare förutsätt-

ningar för ett ökat barnafödande. Skäl att införa ett barnomsorgskonto sakna-

des enligt utskottets mening. Utskottet vidhåller denna uppfattning. 

Med det anförda tillstyrker utskottet regeringens förslag till preliminära 

ramar för utgiftsområdet för budgetåren 2002, 2003 och 2004 och avstyrker 

motionerna Fi17 yrkande 5, Fi18 yrkande 7, Fi19 yrkande 4 och Fi20 yrkande 

4.  

Mot bakgrund av vad som redovisats under utgiftsområde 10 om att ut-

skottet anser att en höjning av taket i socialförsäkringssystemet bör ske så 

snart utrymme finns anser utskottet att yrkande 12 (delvis) i motion Fi20 får 

anses i huvudsak tillgodosett. Yrkandet avstyrks därför. 

Utskottet avstyrker också motionerna Fi17 yrkande 15, Fi19 yrkande 13 

och Fi33.  

Ålderspensionssystemet vid sidan av statsbudgeten 

Propositionen 

Utgifterna omfattar ålderspension i form av allmän tilläggspension (ATP) och 

ålderspension i form av folkpension till pensionärer som även uppbär ATP. 

Vidare ingår fr.o.m. 2001 reformerad tilläggspension, inkomstpension och 

premiepension.  

I propositionen beräknas utgifterna för ålderspensionssystemet vid sidan 

av statsbudgeten till 150 486 miljoner kronor för budgetåret 2002, till 152 476 

miljoner kronor för budgetåret 2003 och till 160 474 miljoner kronor för 

budgetåret 2004. 

Enligt propositionen ökar utgifterna för ålderspensionerna årligen. Detta 

beror dels på att den genomsnittliga ATP-nivån trendmässigt stiger, dels på 

indexeringen av pensionerna som styrs av förändringar i prisbasbeloppet 

(t.o.m. 2001) respektive inkomstbasbeloppet (fr.o.m. 2002).  
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Av propositionen framgår att kostnaderna för den bosättningsbaserade 

folkpensionen till pensionärer som också uppbär ATP från 2003 överförs från 

ålderspensionssystemet till garantipensionsanslaget på utgiftsområde 11.  

Utskottet 

Utgifterna för ålderssystemet vid sidan av statsbudgeten skall rymmas inom 

det statliga utgiftstaket. Utskottet vill nämna att denna ordning nyligen har 

ifrågasatts av regeringen i proposition 2000/01:70, Automatisk balansering av 

ålderspensionssystemet. I propositionen anförs bl.a. följande:  
 
Godtar riksdagen förslaget till automatisk balansering kommer reformen 
i allt väsentligt att vara genomförd i enlighet med de principer som fast-
ställdes av riksdagen år 1994. Med regler för automatisk balansering blir 
pensionssystemet finansiellt stabilt. Frågan om hur ålderspensionsutgif-
terna bör hanteras i budgeten och i förhållande till utgiftstaken aktualise-
ras därmed. Frågan kräver dock ett helhetsperspektiv på den statliga bud-
getprocessen. Inom Regeringskansliet övervägs för närvarande slutsatser 
och eventuella åtgärder med anledning av vad utredningen Utvärdering 
och vidareutveckling av budgetprocessen, SOU 2000:61, föranleder. Vi-
dare pågår inom det s.k. VESTA-projektet ett arbete med att i vissa avse-
enden ändra redovisningsprinciperna för statsbudgeten. Hur utgiftstak 
och saldomål kommer att anpassas till de nya principerna är ännu inte 
avgjort.  

Utskottet har med anledning härav uttalat bl.a. följande (bet. 2000/01:SfU13): 
 
Utskottet vill understryka att det nya ålderspensionssystemet är ett s.k. 
avgiftsdefinierat system, som är fristående från statsbudgeten och i sin 
helhet finansieras med en specialdestinerad och fast pensionsavgift. Med 
de regler för automatisk balansering som riksdagen nu föreslås fatta be-
slut om blir pensionssystemet därtill långsiktigt finansiellt stabilt. Varken 
den allmänna ekonomiska utvecklingen eller demografiska förändringar 
skall därutöver kunna föranleda politiska beslut som begränsar pensions-
utgifternas storlek. Det är enligt utskottets mening därför viktigt att osä-
kerhet inte i något sammanhang uppkommer om det inkomstrelaterade 
ålderspensionssystemets autonomi. För den händelse denna del av pen-
sionssystemet även fortsättningsvis skall ingå under ett utgiftstak är det 
viktigt att innebörden av ett sådant utgiftstak i förhållande till pensions-
systemet tydligt klargörs.  

Vad gäller nu behandlad proposition har utskottet inte något att erinra mot 

regeringens beräkningar för ålderspensionssystemet vid sidan av statsbudge-

ten för budgetåren 2002ï2004. 

Socialavgifter 

Socialavgifter utgörs av arbetsgivaravgifter, egenavgifter och särskild lö-

neskatt. År 2001 utgår arbetsgivaravgifter med 30,13 %, egenavgifter med 

28,32 % och särskild löneskatt med 16,16 eller 24,26 %. Den nya socialav-

giftslagen (2000:980), vilken trädde i kraft den 1 januari 2001, innebär främst 

en lagteknisk och språklig bearbetning av de tidigare bestämmelserna om 
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socialavgifter samt en anpassning till den nya socialförsäkringslagen 

(1999:799). Arbetsgivare och egenföretagare skall också betala allmän löne-

avgift med 2,69 %. 

Vid beräkning av arbetsgivaravgifterna gäller att en arbetsgivare varje må-

nad får göra avdrag med 5 % av avgiftsunderlaget, dock högst med 3 550 kr. 

När det gäller beräkning av egenavgifter får avdrag göras med 5 % av av-

giftsunderlaget, dock högst med 9 000 kr per år. 

Utvecklingen av statens intäkter beror i huvudsak på hur timlön och 

sysselsättning samt inkomst av näringsverksamhet utvecklas. För åren fram 

t.o.m. 2004 beräknas intäkterna öka med ca 13ï14 miljarder kronor per år, 

vilket i stort sett följer den antagna förändringen i lönesumman. 

Jämfört med beräkningen till budgetpropositionen för 2001 ökar intäkterna 

med 2,4 miljarder kronor 2000 och med 2,8 miljarder kronor 2001. Åren 2002 

och 2003 ökar intäkterna med 4 miljarder kronor per år, främst till följd av 

högre sysselsättning och timlön. 

Motionerna 

Kristdemokraterna 

Kristdemokraterna begär i motion Fi18 yrkande 5 att riksdagen godkänner de 

prioriterade områden för budgetpolitiken som motionärerna förordar som 

riktlinje för regeringens budgetarbete. Arbetsgivaravgifterna bör sänkas med 

10 procentenheter på lönesummor upp till 900 000 kr per år från 2002. För 

egenföretagare utökas den nedsättningsberättigade lönesumman till 250 000 

kr per år. Förslaget skall gälla alla företag men gynnar främst småföretagen. 

De företag som i dag tvekar om de skall våga nyanställa får enligt Kristdemo-

kraterna med detta förslag klart förbättrade möjligheter att våga satsa på ut-

veckling och nyanställningar. 

Centerpartiet 

Centerpartiet begär i motion Fi19 yrkande 5 ett tillkännagivande om skattepo-

litikens inriktning under perioden 2002ï2004. Enligt Centerpartiet bör arbets-

givaravgifterna nedsättas med 10 procentenheter på lönesummor upp till 2 

miljoner kronor. Nedsättningen bör även gälla egenföretagare upp till en 

lönesumma på 300 000 kr.  

Folkpartiet 

Folkpartiet begär i motion Fi20 yrkande 6 ett tillkännagivande om skattepoli-

tikens inriktning. Enligt motionärerna bör arbetsgivaravgifterna sänkas med 5 

procentenheter under budgetperioden. På sikt bör ytterligare en sänkning 

göras. Eftersom Folkpartiet bedömer att den största potentialen för nyföreta-

gande och arbeten finns i den privata tjänstesektorn bör hela sänkningen 

riktas mot denna del av ekonomin. Inte minst för att byta segregationen är det 

viktigt med många nya arbetstillfällen.  
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Utskottet 

På förslag av utskottet har Riksdagens revisorer genomfört en granskning av 

den 5-procentiga nedsättningen av arbetsgivar- och egenavgifter som infördes 

den 1 januari 1997. Rapporten Sänkta socialavgifter ï har det något effekt? 

(rapport 2000/01:8) har nyligen presenterats av Riksdagens revisorer. Enligt 

rapportens sammanfattning är sänkningen en stor och dyrbar åtgärd med små 

effekter på arbetsgivarnas anställningsbeslut. Åtgärden har inte varit föremål 

för utvärdering eller resultatbedömning, sägs det i sammanfattningen. Efter 

remissbehandling av rapporten kommer revisorernas slutliga ställningsta-

gande och förslag att utformas i en skrivelse till riksdagen. 

Utskottet är inte berett att tillstyrka ytterligare sänkta arbetsgivar- och  

egenavgifter. Motionerna Fi18, Fi19 och Fi20 avstyrks därför i berörda delar. 

 

Stockholm den 15 maj 2001 

På socialförsäkringsutskottets vägnar 

Berit Andnor  
 
Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Berit Andnor (s), Bo Könberg (fp), 
Margit Gennser (m), Maud Björnemalm (s), Anita Jönsson (s), Ulla 
Hoffmann (v), Rose-Marie Frebran (kd), Gustaf von Essen (m), Mariann 
Ytterberg (s), Göran Lindblad (m), Lennart Klockare (s), Sven-Erik Sjöstrand 
(v), Cecilia Magnusson (m), Kerstin-Maria Stalin (mp), Birgitta Carlsson (c), 
Göte Wahlström (s) och Magda Ayoub (kd). 
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Avvikande mening 

1. Margit Gennser, Cecilia Magnusson, Gustaf von Essen och Göran Lind-

blad (alla m) anser att utskottets yttrande i nedan angivna avseenden bort ha 

följande lydelse: 

 

Utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar 

Vi anser att den nuvarande politiken att anslå budgetmedel till vissa bostads-

områden i ett antal kommuner är felaktig. I stället bör andra möjligheter prö-

vas som innebär en mindre belastning på statsbudgeten. Den viktigaste upp-

giften är att göra det svenska samhället så öppet att en ökad social rörlighet 

blir möjlig. En avreglering av bl.a. arbets- och bostadsmarknaden skulle en-

ligt utskottets mening medföra positiva effekter för integrationsarbetet. 

Vi anser att asylsökande skall få en snabb och grundlig behandling av sina 

ärenden för att inte fastna i vanmakt och passivisering. De nuvarande vänteti-

derna för asylsökande är alltför långa. Migrationsverkets resurser bör därför 

öka med 50 miljoner kronor utöver regeringens förslag. Även Utlännings-

nämndens anslag bör utökas. Vi känner viss tveksamhet när det gäller Integ-

rationsverkets uppgifter och föreslår att en del av verkets anslag liksom en del 

av anslaget för integrationsåtgärder används som delfinansiering av förstärk-

ningen av Migrationsverket och Utlänningsnämnden. 

Vi föreslår med anledning av motion Fi17 yrkande 5 att den preliminära 

ramen för utgiftsområde 8 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

130 miljoner kronor för år 2002, med 244 miljoner kronor för år 2003 och 

med 14 miljoner kronor för år 2004. 

 

Utgiftsområde 10 Ekonomisk trygghet vid sjukdom och handikapp 

Vi anser att det behövs en socialförsäkringsreform i pensionsreformens fot-

spår. Målsättningen bör var ett robust och oberoende socialförsäkringssystem 

där förmåner och avgifter relaterar till varandra och inte påverkas av finansie-

ringen av de offentliga finanserna  

Som ett första steg i reformarbetet måste sjukskrivningarna handhas på ett 

medicinskt genomtänkt sätt och behovet av sjukskrivning bestämmas av 

enbart medicinska överväganden. En fördjupad samverkan mellan försäk-

ringskassa, företagsläkare och arbetsledning kan bidra till en minskad använd-

ning av sjukskrivningar. Vidare ger en genomtänkt användning av sjukskriv-

ningen positiva effekter även för de långtidssjuka eftersom deras rehabilite-

ring då kan prioriteras. Resurser bör även tillföras försäkringskassorna för att 

höja kvaliteten på verksamheten och komma till rätta med de köproblem som 

föreligger. Försäkringskassorna bör dessutom ges större självständighet samt 

ett tydligt ekonomiskt och finansiellt ansvar för rehabiliteringsverksamheten.  
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Vi anser att kompensationen i sjukförsäkringen skall vara 75 % av den 

sjukpenninggrundande inkomsten (SGI) och att taket skall indexeras med 

inkomstbasbeloppet i stället för prisbasbeloppet. Vidare anser vi att ytterligare 

en karensdag bör införas i sjukförsäkringen. 

De kostnader för sjukskrivning och rehabilitering som har sin grund i tra-

fikolyckor bör föras över till trafikförsäkringen. Arbetsskadeförsäkringen bör  

lyftas ut ur den offentliga försäkringen och dess avgifter anpassas till de risker 

olika företag skapar.  

Vad som nu anförts om en socialförsäkringsreform bör med bifall till mo-

tion Fi17 yrkande 13 ges regeringen till känna.  

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi17 yrkande 5, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 10 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

13 268 miljoner kronor för 2002, med 19 639 miljoner kronor för 2003 samt 

med 24 570 miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 11 Ekonomisk trygghet vid ålderdom 

Vi anser att utformningen av BTP har verkat kostnadsdrivande på framför allt 

kommunernas hyressättning. I stället för den aviserade höjningen av ersätt-

ningsnivån i BTP bör bostadstillägget ändras på så sätt att boendekostnader 

upp till 4 000 kr ersätts med 90 % av kostnaden. Dessutom bör den skäliga 

levnadsnivån i SBTP höjas med 12 procentenheter. 

Enligt vår mening bör folkpensionerna, för dem som var folkpensionärer 

under perioden 1993ï1998, kompenseras med två extra procent av basbelop-

pet under den kommande sexårsperioden. Detta till följd av den lägre index-

uppräkning som gjordes för den tidigare perioden. Vi anser vidare att in-

komstprövningen av änkepensionerna bör tas bort. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi17 yrkande 5, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 11 i förhållande till regeringens förslag ökas med 180 

miljoner kronor för 2002, med 580 miljoner kronor för 2003 samt med 880 

miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet för familjer och barn 

Vi vill öka möjligheten för föräldrar att mer fritt disponera de skattepengar 

som i dag används för att stödja barnfamiljer på olika sätt. Därför bör ett 

särskilt barnomsorgskonto inrättas. Vidare bör avdragsrätt för styrkta barn-

omsorgskostnader införas. Vi anser att någon förlängning i föräldraförsäk-

ringen inte bör göras. Inte heller bör kontaktdagar återinföras eftersom detta 

ytterligare bidrar till ett system där alla tvingas att göra på samma sätt.  

Kompensationsnivån i föräldraförsäkringen bör vara 75 %, och taket bör 

indexeras med inkomstbasbeloppet i stället för prisbasbeloppet.  

Underhållsstödet bör ersättas med ett ensamståendestöd. Detta stöd skall 

behovsprövas i förhållande till såväl underhålls- som boförälderns inkomst. 

Dessutom bör bidraget till kostnader för internationella adoptioner höjas till 

maximalt 55 000 kr.  
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Vi föreslår med anledning av motion Fi17 yrkande 15 ett tillkännagivande 

om behovet av en politik som gör det lättare att förena arbete och familj. Med 

anledning av motion Fi33 begär vi att riksdagen beslutar att arbetet genast 

inleds för att förändra familjepolitiken på ett sätt som är mera rättvist och 

inriktat på att stödja familjernas egna val. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi17 yrkande 5, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 12 i förhållande till regeringens förslag ökas med 158 

miljoner kronor för 2002 och med 8 miljoner kronor för 2003 samt minskas 

med 92 miljoner kronor för 2004. 

 

2. Rose-Marie Frebran och Magda Ayoub (båda kd) anser att utskottets ytt-

rande i nedan angivna avseenden bort ha följande lydelse: 

 

Utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar 

Vi har tidigare ställt oss bakom att statsbidrag har lämnats till vissa kommu-

ner i framför allt storstadsregionerna för att stimulera till insatser i utsatta bo-

stadsområden. Statsbidrag har lämnats sedan budgetåret 1995/96. Den avise-

rade förlängningen av projektet, vilken skulle innebära ett anslag på 230 

miljoner kronor 2003, bör däremot avvisas. 

Vi anser för vår del att det inte finns behov av ett särskilt integrationsverk. 

Detta verk bör således kunna läggas ned från den 1 juni 2002. Vissa av de 

uppgifter som har lagts på verket bör emellertid övertas av Migrationsverket, 

Ombudsmannen mot etnisk diskriminering och Riksförsäkringsverket. 

Vi föreslår med anledning av motion Fi18 yrkande 7 att den preliminära 

ramen för utgiftsområde 8 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

43 miljoner kronor för  2002, med 297 miljoner kronor för 2003 och med 69 

miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 10 Ekonomisk trygghet vid sjukdom och handikapp 

Vi anser att den rehabiliteringsförsäkring som föreslås i betänkandet Rehabi-

litering till arbete (SOU 2000:78) i alla väsentliga huvuddrag bör genomföras 

från den 1 juli 2002. Även om totalkostnaden ökar det första året leder refor-

men till en nettovinst i form av minskade utgifter för sjukpenning och förtids-

pension. 

Vi föreslår ett nytt beräkningssätt för SGI som innebär att SGI beräknas på 

snittinkomsten under de senaste två åren. Skattepliktiga förmåner och se-

mesterersättning skall vara SGI-grundande. Ytterligare en karensdag bör 

införas i sjukförsäkringen kombinerat med ett högriskskydd på tio dagar per 

år.  

De kostnader som har sin grund i trafikolycksfall bör föras över till trafik-

försäkringen. Ett sådant alternativ innebär minskade utgifter med ca 4 miljar-

der kronor.  
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Vi föreslår, i enlighet med motion Fi18 yrkande 7, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 10 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

5 990 miljoner kronor för 2002, med 7 285 miljoner kronor för 2003 samt 

med 9 475 miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 11 Ekonomisk trygghet vid ålderdom 

Vi anser att inkomstprövningen vid beräkning av änkepension bör avskaffas 

samt att omställningspensionen bör återställas till tolv månader redan 2002. 

Vidare bör innehav av fritidsfastighet inte räknas med i inkomstprövningen av 

bostadstillägg till pensionärer.  

För att förbättra de sämst ställda pensionärernas ekonomi anser vi att pen-

sionstillskottet bör höjas med 200 kr per månad 2002. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi18 yrkande 7, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 11 i förhållande till regeringens förslag ökas med 

1 920 miljoner kronor för 2002, med 1 213 miljoner kronor för 2003 samt 

med 1 320 miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet för familjer och barn 

Enligt vår mening skall familjen ha rätt att själv välja barnomsorgsform inklu-

sive egen omsorg i hemmet. Vi anser att garantinivån i föräldraförsäkringen 

bör höjas i två steg till 200 kr 2004. 

Kontaktdagarna i föräldraförsäkringen bör återinföras, och vi anser att för-

äldrar från 2002 bör ges möjlighet att ta ut två kontaktdagar per barn och år 

för barn mellan fyra och tolv år. Från 2004 bör denna möjlighet ges vad be-

träffar barn mellan fyra och femton år. 

Vidare anser vi att på motsvarande sätt som inom utgiftsområde 10 ett nytt 

beräkningssätt för SGI bör införas, vilket innebär att SGI skall beräknas på 

snittinkomsten under de senaste två åren samt att skattepliktiga förmåner och 

semesterersättning skall vara SGI-grundande.  

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi18 yrkande 7, att den preliminära ra-

men för utgiftsområde 12 i förhållande till regeringens förslag ökas med 641 

miljoner kronor för 2002, med 301 miljoner kronor för 2003 samt med 451 

miljoner kronor för 2004.  

 

Socialavgifter 

Arbetgivaravgifterna bör enligt vår mening sänkas med 10 procentenheter på 

lönesummor upp till 900 000 kr per år från 2002. För egenföretagare utökas 

den nedsättningsberättigade lönesumman till 250 000 kr per år. Förslaget 

skall gälla alla företag men främst är det småföretagen som gynnas. De före-

tag som i dag tvekar om de skall våga nyanställa får enligt utskottet med detta 

förslag klart bättre möjligheter att våga satsa på utveckling och ny-

anställningar. 
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Vi föreslår, i enlighet med motion Fi18 yrkande 5, att riksdagen godkänner 

detta som riktlinje för regeringens budgetarbete. 

 

3. Birgitta Carlsson (c) anser att utskottets yttrande i nedan angivna avse-

enden bort ha följande lydelse: 

 

Utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar 

Vi anser att Sverige måste driva en öppen och generös flyktingpolitik. Det är 

enligt vår mening viktigt att asylproceduren förbättras och rättssäkerheten 

ökar. De alltför långa väntetiderna är ett tecken på att området måste ses över 

i syfte att modernisera och effektivisera flyktingmottagandet. Vidare bör 

Utlänningsnämnden avvecklas och asylärendena föras över till förvaltnings-

domstolarna.  

Samhället bör stimulera lösningar som bygger på kontakter mellan nyan-

lända och människor i det omgivande samhället. Enligt vår mening kan åtgär-

der som innebär ökade möjligheter för flyktingar att delta i arbete, en högre 

grad av frivilliginsatser och effektiviseringar i Migrationsverkets administra-

tion leda till minskade utgifter totalt sett. 

Vi föreslår med anledning av motion Fi19 yrkande 4 att den preliminära 

ramen för utgiftsområde 8 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

450 miljoner kronor för 2002, med 565 miljoner kronor för 2003 och med 335 

miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 10 Ekonomisk trygghet vid sjukdom och handikapp 

Vi  förespråkar en övergång från passivt stöd till aktiva åtgärder. Därför före-

slås att 3,3 miljarder kronor överförs från sjukpenningen till rehabilite-

ringsersättning och rehabiliteringsstöd. Den finansiella samordningen bör 

påskyndas och utökas samt ske med utgångspunkt från de lokala förutsätt-

ningarna så att de olika organisationernas specifika erfarenheter tas till vara. 

Vi anser att en växling av sjukpenning till rehabiliteringsstöd bör ske senast 

efter fyra månaders sjukskrivning. Förslaget medför enligt Rehabiliteringsut-

redningen (SOU 2000:78) sänkta kostnader för sjukpenningen med 2,5 mil-

jarder kronor för 2002. SGI bör beräknas på historisk inkomst, varmed utgif-

terna minskar med 1 670 miljoner kronor 2002. Vidare bör en besparing ske 

med 70 miljoner kronor per år inom Riksförsäkringsverkets administration. 

Vi anser dessutom att sjuklöneperioden för arbetsgivare inom den offent-

liga sektorn bör förlängas till två månader. Härigenom måste arbetsgivarna ta 

ett större ansvar för arbetsmiljön, vilket kommer att minska sjuktalen. En 

sänkning av arbetsgivaravgiften görs för att kompensera den ökade kost-

naden. Förslaget medför sänkta kostnader för sjukpenningen med drygt 3,6 

miljarder kronor. 

Vi föreslår, i enlighet motion Fi19 yrkande 4, att den preliminära ramen i 

förhållande till regeringens förslag minskas med 5 740 miljoner kronor för  
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2002, med 8 070 miljoner kronor för 2003 samt med 9 900 miljoner kronor 

för  2004. 

 

Utgiftsområde 11 Ekonomisk trygghet vid ålderdom 

Enligt vår uppfattning bör i stället för den aviserade höjningen av ersätt-

ningsnivån i BTP bostadstillägget ändras på så sätt att boendekostnader upp 

till 4 000 kr ersätts med 80 % av kostnaden. Vi förordar vidare en generell 

höjning av pensionstillskottet med 6 000 kr för 2002. Från och med 2003 när 

det nya pensionssystemet träder i kraft bör dessutom grundpensionen höjas 

med 6 000 kr. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi19 yrkande 4, att den preliminära ra-

men i förhållande till regeringens förslag ökas med 790 miljoner kronor för  

2002, med 380 miljoner kronor för  2003 samt med 380 miljoner kronor för  

2004.  

 

Utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet för familjer och barn 

Vi anser att familjepolitiken bör förnyas så att den utgår från barnens och 

familjernas behov. Ett barnomsorgskonto i kombination med avdragsrätt för 

styrkta barnomsorgskostnader bör införas. Föräldrarna bör ges möjlighet att 

använda medlen för att kunna minska sin arbetstid, delta i förskolans aktivi-

teter, köpa barnomsorgstjänster m.m. 

Vi anser vidare att garantinivån i föräldraförsäkringen bör höjas från 60 till 

200 kronor per dag under de första 390 dagarna. SGI bör beräknas på histo-

risk inkomst, varmed utgifterna minskar med 710 miljoner kronor. Vi anser 

att någon förlängning i föräldraförsäkringen inte bör göras. 

 Vad som nu anförts bör riksdagen med bifall till motion Fi19 yrkande 13 

ge regeringen till känna.  

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi19 yrkande 4, att den preliminära ra-

men i förhållande till regeringens förslag ökas med 1 520 miljoner kronor för 

2002, med 1 410 miljoner kronor för 2003 samt med 1 300 miljoner kronor 

för 2004. 

 

Socialavgifter 

Vi anser att arbetsgivaravgifterna bör sänkas. En nedsättning kommer att 

stimulera alla företag men framför allt kommer små företag att utvecklas. I 

stället för nuvarande nedsättning på 5 % bör nedsättningen utökas till 10 % på 

lönesummor upp till två miljoner kronor. Nedsättningen skall även gälla 

egenföretagare upp till en lönesumma på 300 000 kr. 

Vad som anförts bör riksdagen med bifall till motion Fi19 yrkande 5 som 

sin mening ge regeringen till känna. 
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4. Bo Könberg (fp) anser att utskottets yttrande i nedan angivna avseenden 

bort ha följande lydelse: 

 

Utgiftsområde 8 Invandrare och flyktingar 

Vi anser att det är hög tid att bryta utvecklingen mot en ökande segregering 

och utanförskap i samhället. Den viktigaste grunden för integration är att 

människor kan styra sin egen tillvaro genom möjligheter till egen försörjning. 

För att kunna nå detta mål krävs bl.a. en ny politik för att främja arbete och 

företagande. Vidare är utbildningsmöjligheterna avgörande. En utbildnings-

politik som sätter eleverna och deras kunskaper i centrum hör till de mest 

väsentliga faktorerna för att skapa jämlika livsvillkor. 

Vad som anförts om behovet av ökad integration av invandrare bör med 

bifall till motion Fi20 yrkande 20 ges regeringen till känna. 

Ytterligare satsningar bör göras för att få till stånd ett bättre flyktingmotta-

gande. Därmed kan kostnaderna för asylpolitiken minska jämfört med rege-

ringens beräkning. 

Vi föreslår med anledning av motion Fi20 yrkande 4 att den preliminära 

ramen för utgiftsområde 8 i förhållande till regeringens förslag minskas med 

490 miljoner kronor för 2002, med 966 miljoner kronor för 2003 och med 

1 183 miljoner kronor för 2004. 

 

Utgiftsområde 10 Ekonomisk trygghet vid sjukdom och handikapp 

Vi förordar en stor socialförsäkringsreform. Dagens socialförsäkring (utom 

föräldraförsäkringen) bör utformas som tre från statsbudgeten fristående för-

säkringar: en allmän pensionsförsäkring, en allmän sjukförsäkring (inklusive 

förtidspensionen) och en allmän arbetslöshetsförsäkring. Högsta nivån vid 

beräkning av SGI bör höjas till tio basbelopp. Vi anser att ett stort antal åtgär-

der bör vidtas för att bekämpa den ökade långtidsfrånvaron, bl.a. kraftigt 

ökade resurser till rehabilitering, samverkan mellan aktörerna genom FIN-

SAM, förstärkt företagshälsovård samt rehabiliteringsgaranti innebärande att 

den sjukskrivne senast fyra veckor efter sjukskrivningen skall få en rehabili-

teringsutredning genom försäkringskassans försorg.  

Enligt vår uppfattning bör sjukförsäkringens kostnader för trafikolycksfall 

föras över till trafikförsäkringen 

Med anledning av motion Fi20 yrkande 11 föreslår vi att riksdagen god-

känner vad som anförts om en socialförsäkringsreform. Vidare föreslår vi 

med anledning av motion Fi20 yrkande 12 (delvis) ett tillkännagivande om en 

höjning av taket i bl.a. sjukförsäkringen.   

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi20 yrkande 4, att den preliminära ra-

men i förhållande till regeringens förslag minskas med 3 910 miljoner kronor 

för 2002, med 8 095 miljoner kronor för 2003 samt med 11 640 miljoner 

kronor för 2004.  
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Utgiftsområde 11 Ekonomisk trygghet vid ålderdom 

Vi anser att inkomstprövningen av änkepensionerna måste tas bort och att 

tiden för omställningspensionen bör förlängas till tolv månader. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi20 yrkande 4, att den preliminära ra-

men i förhållande till regeringens förslag ökas med 970 miljoner kronor för 

2002, med 1 210 miljoner kronor för 2003 samt med 1 350 miljoner kronor 

för 2004.  

 

Utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet för familjer och barn 

Vi förespråkar en familjepolitisk reform som ger mera makt och marginaler i 

barnfamiljernas vardag. Ett barnomsorgskonto med avdragsrätt för styrkta 

barnomsorgskostnader upp till 50 000 kronor bör införas. Enligt vår mening 

garanterar etableringsfrihet för privata alternativ i barnomsorgen (barnom-

sorgspeng) valfrihet mellan olika barnomsorgsformer med likvärdig kommu-

nal subventionering. 

Vi anser vidare, för att öka jämställdheten och förbättra kvinnors position 

på arbetsmarknaden, att ersättningen under mamma/pappamånaden skall 

utgöras av 90 % av den sjukpenninggrundande inkomsten. Dessutom bör 

taket för ersättning i föräldraförsäkringen höjas till tio basbelopp.  

Vad som nu anförts om familjepolitiken bör riksdagen med bifall till mot-

ion Fi20 yrkande 23 ge regeringen till känna.  

Med anledning av motion Fi20 yrkande 12 (delvis) föreslår vi ett tillkänna-

givande om höjda tak i bl.a. föräldraförsäkringen. 

Vi föreslår, i enlighet med motion Fi20 yrkande 4, att den preliminära ra-

men i förhållande till regeringens förslag ökas med 2 400 miljoner kronor för  

2002, med 1 945 miljoner kronor för 2003 samt med 1 920 miljoner kronor 

för 2004.  

 

Socialavgifter 

Enligt vår uppfattning bör arbetsgivaravgifterna stegvis sänkas med 5 procen-

tenheter under budgetperioden. På sikt bör de emellertid sänkas ytterligare i 

syfte att sänka lönekostnaderna och få till stånd fler nyanställningar. Eftersom 

vi gör bedömningen att den största potentialen för nyföretagande och jobb 

finns i den privata tjänstesektorn bör hela sänkningen riktas mot denna del av 

ekonomin. En sådan åtgärd får störst betydelse för de små företagen, särskilt i 

de branscher där många kvinnor är verksamma. 

Vad som anförts bör riksdagen med bifall till motion Fi20 yrkande 6 som 

sin mening ge regeringen till känna. 
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BILAGA 10 

Socialutskottets yttrande 

2000/01:SoU4y 

Preliminära ramar för utgiftsområde 9 Hälsovård, 

sjukvård och social omsorg åren 2002ï2004 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har den 19 april 2001 berett bl.a. socialutskottet tillfälle att 

yttra sig över 2001 års ekonomiska vårproposition (2000/01:100) om den 

ekonomiska politiken och utgiftstaket m.m. (yrkandena 1ï5) och de motioner 

som kan komma att väckas i de delar som berör utskottets beredningsområde.  

Socialutskottet begränsar yttrandet till den preliminära fördelningen åren 

2002ï2004 såvitt avser utgiftsområde 9 samt motionerna Fi17 (m) yrkandena 

5, 11 och 12, Fi18 (kd) yrkande 7, Fi19 (c) yrkandena 4 och 11 samt Fi20 (fp) 

yrkandena 4 och 22 i motsvarande delar.  

Utskottet 

Propositionen 

I den ekonomiska vårpropositionen lägger regeringen fram förslag till riktlin-

jer för den ekonomiska politiken. Förslag lämnas på utgiftstak för staten på 

877 miljarder kronor år 2004 samt ett mål för det finansiella sparandet i of-

fentlig sektor på 2,0 % av BNP 2004. Regeringen aviserar inom ramen för 

budgetmålen en politik för utveckling och rättvisa.  

Regeringen begär bl.a. att riksdagen godkänner den preliminära fördel-

ningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï2004 enligt tabell 6.5 

som riktlinje för regeringens budgetarbete.   

Utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social 

omsorg 

Utgiftsområdet omfattar politikområdena Hälso- och sjukvårdspolitik, Folk-

hälsopolitik, Barnpolitik, Handikappolitik, Äldrepolitik, Socialtjänstpolitik 
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och Forskningspolitik. Statens utgifter för dessa politikområden utgör en 

mindre del av de samlade resurserna för politikområdena.  

Huvudmannaskapet för dessa verksamheter ligger huvudsakligen hos 

kommuner och landsting. Statens stöd till den kommunala sektorn utgår till 

största delen från utgiftsområde 25 Allmänna bidrag till kommuner.  

Från år 2002 ökas beräknade resurser för utgiftsområde 9 med 1 484 mil-

joner kronor i jämförelse med den beräknade ramen i budgetpropositionen för 

år 2001. Ramen för utgiftsområdet beräknas nu preliminärt till 31 793 miljo-

ner kronor för år 2002, 34 285 miljoner kronor år 2003 och 35 907 miljoner 

kronor år 2004.  

I syfte att likställa läkemedelsbehandling med andra behandlingsmetoder 

inom hälso- och sjukvården samt få kontroll över kostnadsutvecklingen i 

läkemedelsförmånen träffade staten 1996 en överenskommelse med Lands-

tingsförbundet om villkoren för det särskilda statsbidraget till landstingen för 

läkemedelsförmånens kostnader. Staten och Landstingsförbundet är nu över-

ens om en ny modell för statens ersättning till landstingen. Modellen innebär 

att landstingens incitament att arbeta med kostnadsutvecklingen i läkemedels-

förmånen förbättras avsevärt. Samtidigt åtar sig staten att ge landstingen ett 

större inflytande över läkemedelsförmånen så att de har möjlighet att påverka 

kostnadsutvecklingen. Överenskommelsen innebär en årlig kostnadsökning i 

läkemedelsförmånen på 5 %, vilket skall jämföras med den historiska ökning-

en som uppgår till knappt 10 %. Till följd av överenskommelsen utökas ra-

marna under utgiftsområdet med 1 663 miljoner kronor år 2002, 2 563 miljo-

ner kronor år 2003 och 3 463 miljoner kronor år 2004. 

Regeringen anser att väntetiderna till vissa behandlingar i dag är oaccepta-

belt långa, vilket gör att det inte är möjligt att säga att hälso- och sjukvården 

har en acceptabel tillgänglighet. Staten och landstingen är överens om att 

tillskjuta resurser i syfte att förbättra tillgängligheten till behandlingar. För att 

nå detta tillförs landstingen från den 1 januari 2002 årligen ett resurstillskott 

om 1 250 miljoner kronor under utgiftsområde 25 Allmänna bidrag till kom-

muner. En förutsättning för resurstillskottet är att detta regleras i ett avtal 

mellan staten och Landstingsförbundet. Mot bakgrund av att Dagmaruppgö-

relserna bl.a. syftat till att öka tillgängligheten bedömer regeringen att ansla-

get Bidrag till hälso- och sjukvård kan minskas med 450 miljoner kronor. 

Medlen används främst för att förstärka det generella statsbidraget till lands-

tingen.  

Regeringen avser att tillföra tandvården ytterligare 200 miljoner kronor per 

år från år 2002 och framåt. Detta tillskott läggs till de stora satsningar som 

tidigare har gjorts.  

Mot bakgrund av den svåra ekonomiska situation som Statens institutions-

styrelse befinner sig i avser regeringen att tillföra myndigheten 20 miljoner 

kronor år 2002 och 30 miljoner kronor per år från år 2003 och framåt.  

Regeringen avser att tillföra Folkhälsoinstitutet 30 miljoner kronor årligen 

under perioden 2002 t.o.m. 2004 för att förstärka arbetet med tobaksprevent-

ion.  
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Försöksverksamheten med insatser för hemlösa föreslås förlängas till år 

2004. Totalt föreslås 10 miljoner kronor avsättas för detta ändamål.  

Vidare avser regeringen att stödja alternativ medicin med 3 miljoner kro-

nor årligen fram t.o.m. år 2004. 

Regeringen redovisar vidare att den avser att ytterligare förbättra den eko-

nomiska situationen för äldre och funktionshindrade inom vård och omsorg 

genom att föreslå att ett förbehållsbelopp i äldre- och handikappomsorgen 

införs fr.o.m. den 1 januari 2002. För att kompensera kommunsektorn tillförs 

650 miljoner kronor under utgiftsområde 25 Allmänna bidrag till kommuner. 

Regeringen aviserar en proposition med förslag som innebär att ett äldre-

försörjningsstöd inrättas för personer över 65 år som inte uppfyller bosätt-

ningskravet i pensionssystemet. Medel för ändamålet tillförs utgiftsområde 11 

Ekonomisk trygghet vid ålderdom. Äldreförsörjningsstödet kommer att av-

lasta socialbidragskostnaderna i kommunerna. Till följd av detta föreslås 

omfördelningar mellan flera utgiftsområden.   

Motioner 

Motionernas förslag till utgiftsramar framgår av nedanstående tabell. 

Regeringens och oppositionspartiernas förslag till ramar för utgiftsområde 9  

Hälsovård, sjukvård och social omsorg 2002ï2004. 

Belopp i miljoner kronor 

 

Budgetår 

 

2002 2003 2004 

Regeringen 31 793 34 285 35 907 

Moderata samlingspartiet -240 -2 906 -5 455 

Vänsterpartiet 0 0 0 

Kristdemokraterna +153 +153 +53 

Centerpartiet +245 +225 +225 

Folkpartiet liberalerna +3 670 +3 610 +3 530 

Miljöpartiet de gröna 0 0 0 

 

Enligt Moderata samlingspartiet (Fi17) bör riksdagen godkänna den prelimi-

nära fördelningen av utgifterna på utgiftsområde 9 om 31 553 miljoner kronor 

för år 2002 (-240 miljoner kronor i förhållande till regeringens förslag), 

31 379 miljoner kronor för år 2003 (-2 906 miljoner kronor) och 30 452 mil-

joner kronor för år 2004 (-5 455 miljoner kronor) i enlighet med vad som 

anförs i motionen (yrkande 5, delvis). Vidare bör riksdagen som sin mening 

ge regeringen till känna vad i motionen anförs om behovet av en ny och bättre 

sjukvårdspolitik (yrkande 11) och om äldreomsorgen (yrkande 12). Motion-
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ärerna vill genomföra en obligatorisk gemensamt finansierad hälsoförsäkring 

som innebär att pengarna följer patienten och därmed tillfaller den vårdgivare 

patienten väljer. Därmed blir sjukvården en dynamisk del i en ny tids eko-

nomi. Nytt företagande och nya lösningar stimuleras i en innovativ ekonomi 

där alla resurser för sjukvård tas till vara. Den enskilde patientens rätt till vård 

garanteras redan under det kommande året genom att en nationell vårdgaranti 

införs. Motionärerna vill behålla de nuvarande Dagmarpengarna inom ut-

giftsområde 9 och anvisa ytterligare 500 miljoner kronor under två år för att 

klara vårdgarantin och korta köerna. Därmed avvisar de det direkta bidraget 

till de landsting som inte klarar av att korta vårdköerna. Utöver detta föreslår 

de att 4 miljarder kronor anvisas för år 2002ï2003 och 3 miljarder kronor för 

år 2004 under utgiftsområde 25 för att säkra sjukvårdens resurser i samband 

med vårdgarantins införande och som ett första steg mot en allmän hälsoför-

säkring. De vill förstärka tillsynen inom sjukvården genom att en oberoende 

tillsynsmyndighet skapas. De vill vidare införa en äldrepeng som gör det 

möjligt för den enskilde att välja hur och var man skall tillbringa sina äldre 

dagar. En ökad mångfald och ett nytt företagande skapar en ny tjänstesektor 

men också en ökad trygghet och värdighet för våra äldre, anför de. De vill 

avveckla apoteksmonopolet, öka tillgängligheten till läkemedel och öka an-

vändningen av generiska läkemedel. Kostnadsansvaret för läkemedlen före-

slås tas över av staten och en frivillig läkemedelsförsäkring införas. Assi-

stansersättningen föreslås förstärkas och återställas till sin ursprungliga ut-

formning. Motionärerna föreslår vidare ett bostadsstöd och ett utökat stöd till 

rekreationsanläggningar för funktionshindrade samt ett stimulansbidrag till 

kommunerna för att dessa mer aktivt skall arbeta med psykiskt funktionshind-

rade. Ytterligare medel föreslås tillföras anslaget för bidrag till handikappor-

ganisationer och riktas särskilt till mindre handikapporganisationer. Motion-

ärerna föreslår en hjälpmedelsgaranti som inledningsvis skall omfatta de 

resurser som finns anvisade under bilstöd till handikappade och textelefoner. 

Motionärerna anser att mer resurser bör satsas på insatser mot hiv och aids. 

Det statliga engagemanget på folkhälsoområdet bör minskas till förmån för 

regionalt och lokalt hälsoarbete; därför bör ett tillfälligt stimulansbidrag infö-

ras. Samtidigt bör Folkhälsoinstitutet läggas ner senast år 2003.  Den slutna 

ungdomsvården bör överföras från Statens institutionsstyrelse till kriminal-

vården. Överföringen innebär att en del av anslaget överförs till kriminalvår-

den.   

Enligt Kristdemokraterna (Fi18) bör riksdagen godkänna den preliminära 

fördelningen av utgifterna på utgiftsområde 9 om 31 946 miljoner kronor för 

år 2002 (+153 miljoner kronor i förhållande till regeringens förslag), 34 438 

miljoner kronor för år 2003 (+153 miljoner kronor) och 35 960 miljoner 

kronor (+53 miljoner kronor) som riktlinje för regeringens budgetarbete (yr-

kande 7, delvis). Kristdemokraterna anser att sjuk- och tandvårdsförsäkring-

arna på sikt bör samordnas. För detta ändamål bör en utredning tillsättas. Det 

är lämpligt att i det sammanhanget även ta med frågan om kostnaderna för 

hjälpmedel, anför de. I avvaktan på utredningen bör tandvårdsförsäkringen 
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tillföras 100 miljoner kronor per år under perioden 2002ï2004. Motionärerna 

avvisar regeringens förslag som innebär att landstingen skall ansöka om 

pengar för att minska vårdköerna. Pengarna bör i stället fördelas till samtliga 

landsting som sedan själva får besluta om hur verksamheten bör organiseras. 

Kristdemokraterna anser att funktionshindrade skall kunna delta i samhället 

på lika villkor och accepterar inga nedskärningar på handikappområdet. För 

att tillgodose behovet av bilstöd föreslås en ökning av anslaget med 20 miljo-

ner kronor per år under 2002ï2004. Motionärerna anser dock att det bör 

skapas en större flexibilitet mellan de olika systemen för bilstöd, färdtjänst 

samt utökad tillgänglighet i kollektivtrafiken.  

För år 2002 föreslås en extra satsning om 100 miljoner kronor på stimu-

lansbidrag till kommunernas arbete med anhörigvårdare. Motionärerna vill 

också minska de stora skillnaderna i äldreomsorgsavgifter mellan olika kom-

muner. Regeringens förslag om ett nationellt förbehållsbelopp är endast ett 

första steg till rättvisa för de äldre. Till hösten återkommer Kristdemokraterna 

med ett taxeförslag som innebär mindre skillnader mellan kommunerna och 

rimligare nivåer för de äldre. För detta ändamål har medel tillförts kommun-

sektorn under utgiftsområde 25.  

Slutligen anser motionärerna att det avtal om kostnadsansvaret för läkeme-

delsförmånen som slöts mellan staten och Landstingsförbundet för åren 

2001ï2004 inte fick en utformning som begränsar den ekonomiska risken för 

landsting/regioner till en rimlig nivå. Läkemedelskostnaderna riskerar att 

ekonomiskt tränga ut andra delar av landstingets vård och omsorg.  

Enligt Centerpartiet (Fi19) bör riksdagen godkänna den preliminära fördel-

ningen av utgifterna på utgiftsområde 9 om 32 038 miljoner kronor för år 

2002 (+245 miljoner kronor i förhållande till regeringens förslag), 34 510 

miljoner kronor för år 2003 (+225 miljoner kronor) och 36 132 miljoner 

kronor (+225 miljoner kronor) som riktlinje för regeringens budgetarbete 

(yrkande 4, delvis). Vidare bör riksdagen som sin mening ge regeringen till 

känna vad i motionen anförts om hälsa (yrkande 11, delvis). Motionärerna 

anser det angeläget att öka kunskapen om vad de stora geografiska skillna-

derna i hälsa beror på och vilka samhällsinsatser som kan motverka och 

minska de geografiska hälsoskillnaderna. Folkhälsofrågorna är inte bara ett 

ansvar för landstingens hälso- och sjukvård, utan det är ett gemensamt ansvar. 

Det handlar om att stärka den sociala gemenskapen och tryggheten, att den 

enskilde skall ha makt över sitt liv. Det handlar om social och ekonomisk 

rättvisa, om en god miljö som också har utrymme för återhämtning. Det hand-

lar om arbete och framtidstro. Folkhälsoperspektivet innebär att mål för sam-

hällsverksamheten formuleras bortom det materiella, anförs det. Centerpartiet 

vill öppna för nytänkande om hur vården och omsorgen skall organiseras och 

effektiviseras på bästa sätt. De anser att det krävs en strategi för att klara de 

kommande årens personalförsörjning. Den psykiatriska vården skall utvecklas 

och förbättras. Det måste finnas väl fungerande vårdkedjor inom äldrevården. 

Det krävs en mångfald av vårdgivare. Detta kan innebära ökad närhet för 

patienten och en decentraliserad vårdstruktur. Motionärerna avvisar regering-
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ens förslag om ett resurstillskott till hälso- och sjukvården på 1,25 miljarder 

kronor per år 2002ï2004 i dess föreslagna form. De tror inte på statlig detalj-

styrning eller öronmärkta pengar. Däremot anser de att Centerpartiets förslag 

till reformerad inkomstbeskattning kommer att innebära att kommunsektorns 

skattebas stärks och beroendet av statsbidrag minskar. Motionärerna vill i 

stället införa en vårdgaranti. Inledningsvis kommer den att kosta en halv 

miljard kronor som de anvisar i budgetförslaget. Vårdgarantin skall ge rätt till 

behandling inom tre månader. Patienten skall kunna välja sjukhus i hela lan-

det om inte vården kan ges vid närmaste sjukhus inom angiven tid. Vårdga-

rantin bör kompletteras med en hjälpmedelsgaranti. Motionärerna vill vidare 

satsa på ett nationellt hälsonät som knyter samman alla vårdcentraler, äldre-

boenden, stora och små sjukhus och privatkliniker vilket gör det möjligt för 

de verksamma inom hälso- och sjukvården att kommunicera med varandra för 

konsultation och utbildning. För detta avsätts 50 miljoner kronor. Centerpar-

tiet föreslår ett system med hemservicecheckar för pensionärshushåll. Genom 

detta system kan pensionärernas behov av daglig service tillgodoses samtidigt 

som den privata tjänstesektorn stimuleras. Motionärerna avsätter 50 miljoner 

kronor för att förbättra bilstödet  för år 2002. Slutligen anser motionärerna att 

det finns utrymme för besparingar inom myndigheternas administration.  

Enligt Folkpartiet liberalerna (Fi20) bör riksdagen godkänna den preliminära 

fördelningen av utgifterna på utgiftsområde 9 om 35 463 miljoner kronor för 

år 2002 (+3 670 miljoner kronor i förhållande till regeringens förslag), 37 895 

miljoner kronor för år 2003 (+3 610 miljoner kronor) och 39 437 miljoner 

kronor (+3 530 miljoner kronor) som riktlinje för regeringens budgetarbete 

(yrkande 4, delvis). Vidare bör riksdagen som sin mening ge regeringen till 

känna vad i motionen anförs om behovet av avreglering inom vården och 

skolan (yrkande 22, delvis). Folkpartiet vill ha en valfrihetsrevolution inom 

svensk sjukvård. Såväl de privata vårdgivarna som husläkarna måste bli fler. 

Bristerna i psykiatrin måste avhjälpas. Alla äldreboenden måste ha en fast 

läkarkontakt. Konkurrensutsättning av all primärvård och uppmuntran av 

privata alternativ och ökat inflytande för de anställda i offentlig sektor skulle 

skapa möjligheter för anställda att förverkliga sin kreativitet, anförs det. Detta 

är nödvändigt för att klara rekryteringen av vårdpersonal. Motionärerna 

kommer att arbeta vidare med att föreslå förbättrade villkor för privata vård-

givare för att få fram fler husläkare och för att skapa en bättre tillgänglighet i 

vården för patienterna. De kommer att driva på arbetet med att införa en 

etableringsfrihet för specialister i allmänmedicin, sjukgymnaster, pediatriker, 

gynekologer, geriatriker och barnmorskor.  Folkpartiet anser att det behövs en 

radikalare handikappolitik. De vill återinföra ett statligt ansvar för kostnader-

na för assistansersättningen från kommunerna samtidigt som de begränsning-

ar i rätten till personlig assistans som regeringen infört avskaffas. Statliga 

stimulansbidrag bör satsas för att öka tillgängligheten i byggnader och kollek-

tivtrafik. En miljard bör avsättas för detta ändamål. Motionärerna vill vidare 

förbättra tandvården och göra större insatser mot alkohol och narkotika. Inom 
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läkemedelsområdet kan utgifterna hållas på en lägre nivå än vad regeringen 

beräknat, anförs det.  

Socialutskottets överväganden 

Statens utgifter för utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg 

utgör, som nyss redovisats, en mindre del av de samlade offentliga utgifterna 

för hälso- och sjukvård och social omsorg. Huvudmannaskapet för dessa 

verksamheter ligger huvudsakligen hos kommuner och landsting. Statens stöd 

till den kommunala sektorn utgår främst från utgiftsområde 25 Allmänna 

bidrag till kommuner. 

Det är angeläget att tillgängligheten till vården förbättras. Utskottet ser 

därför positivt på regeringens förslag att tillföra kommunsektorn förstärkta 

resurser för att korta väntetiderna och förbättra tillgängligheten till behand-

lingar inom hälso- och sjukvården. Utskottet biträder inte Moderaternas och 

Centerpartiets förslag om en vårdgaranti utan vidhåller tidigare bedömning 

(se bl.a. bet. 1999/2000:SoU9 och 2000/01:SoU10). Utskottet vidhåller också 

att det inte finns realistiska förutsättningar att införa en nationell hjälpmedels-

garanti.  

Som utskottet uttalat vid ett flertal tillfällen är principen om en solidariskt 

finansierad och rättvist fördelad hälso- och sjukvård centrala inslag i den 

generella välfärdspolitiken. Alla måste kunna känna trygghet i att det finns en 

hälso- och sjukvård av god kvalitet och att vid sjukdom vård och omsorg ges 

på lika villkor. Hälso- och sjukvården i Sverige bedrivs i huvudsak i offentlig 

regi. Vid ett flertal tillfällen har regeringen, med instämmande av utskottet, 

framhållit att det inom ramen för ett sådant integrerat system kan finnas ett 

värde, från såväl patienternas som personalens synpunkt, av ett varierat vård-

utbud i olika driftsformer. Utskottet vill erinra om att det i samband med 

behandlingen av den nationella handlingsplanen för utveckling av hälso- och 

sjukvården uttalat att det är angeläget att olika driftsformer i den öppna vår-

den och omsorgen stimuleras genom att fler privata, kooperativa och ideella 

entreprenörer ges möjlighet att sluta avtal med sjukvårdshuvudmännen. Ut-

skottet avstyrker därmed Moderaternas förslag till försäkringslösning inom 

hälso- och sjukvården liksom begäran om en ny och bättre sjukvårdspolitik. 

Utskottet avstyrker också Folkpartiets begäran om avreglering inom vården 

och Centerpartiets yrkande om hälsa.    

Utskottet konstaterar att regeringen och Landstingsförbundet nu har träffat 

en överenskommelse om en ny modell för statens ersättning till landstingen 

för läkemedelsförmånens kostnader. Utskottet utgår från att detta innebär att 

ökningstakten i kostnadsutvecklingen nu kan dämpas och kontrollen över 

läkemedelsförmånens kostnader förbättras. Utskottet avvisar Moderaternas 

förslag om att staten skall ta över ansvaret för läkemedelsförmånen och en 

frivillig läkemedelsförsäkring införas. Utskottet är inte heller berett att av-

veckla apoteksmonopolet. 

Utskottet ser positivt på att tillföra tandvården ytterligare 200 miljoner 

kronor per år utöver de satsningar som redan gjorts. Utskottet anser att kom-
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mande förslag till utformning av tandvårdsförsäkringen bör avvaktas och är 

inte berett att nu föreslå någon sammanläggning av sjuk- och tandvårdsför-

säkringarna eller någon annan ändring i försäkringarna. 

Utskottet välkomnar också regeringens aviserade förslag att införa ett för-

behållsbelopp i äldre- och handikappomsorgen fr.o.m. den 1 januari 2002 i 

syfte att förbättra den ekonomiska situationen för äldre och funktionshindrade 

inom vård och omsorg. För att kompensera kommunerna föreslår regeringen 

att 650 miljoner kronor tillförs utgiftsområde 25 för detta ändamål. Utskottet 

avvisar än en gång Moderaternas förslag om äldreomsorg och äldrepeng. 

Utskottet biträder inte heller Centerpartiets förslag om hemservicecheckar för 

äldre. 

Med anledning av Centerpartiets krav om ett nationellt IT-nätverk erinrar 

utskottet om att i överenskommelsen mellan staten och landstingen om ersätt-

ningar till hälso- och sjukvården för år 2001 har resurser avsatts för ett nat-

ionellt organ för IT-strategiska frågor.  

Utskottet kan inte biträda Folkpartiets förslag om att anvisa medel för en 

tillgänglighetsreform. Utskottet vidhåller sin tidigare bedömning att insatser 

behövs för att förbättra tillgängligheten i vardagsmiljön och att utvecklingen 

mot en bättre tillgänglighet för alla måste påskyndas. Utskottet vill dock än en 

gång understryka att ansvars- och finansieringsprincipen ligger fast. Det 

innebär att varje sektor i samhället skall utforma och bedriva sin verksamhet 

så att den blir tillgänglig för alla medborgare. Kostnaderna för nödvändiga 

anpassningsåtgärder skall finansieras inom ramen för den ordinarie verksam-

heten.  

Utskottet konstaterar att assistansersättningen kontinuerligt räknats upp 

under flera år för att möta de ökande behoven. Av budgetpropositionen för år 

2001 framgår att regeringen budgeterar en årlig ökning på cirka en miljard 

kronor. Även anslaget Bidrag till handikapporganisationer har ökat kraftigt 

för att göra det möjligt för organisationerna att bidra i arbetet med att förverk-

liga de handikappolitiska målen. 

Den av regeringen föreslagna ramhöjningen ger också utrymme för att öka 

stödet till Statens institutionsstyrelse, förstärka arbetet med tobaksprevention, 

förlänga försöksverksamheten med insatser för hemlösa och stödja alterna-

tivmedicinen.  

Utskottet instämmer sammanfattningsvis i regeringens bedömningar och 

har inget att erinra mot att riksdagen godkänner den preliminära beräkningen 

för utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg avseende åren 

2002ï2004 på 31 793 miljoner kronor år 2002, 34 285 miljoner kronor år 

2003 och 35 907 miljoner kronor år 2004. Utskottet avstyrker motionerna 

Fi17 (m) yrkandena 5, 11 och 12, Fi18 (kd) yrkande 7, Fi19 (c) yrkandena 4 

och 11 samt Fi20 (fp) yrkandena 4 och 22 i de delar som berör utgiftsområde 

9. 
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Stockholm den 15 maj 2001 

På socialutskottets vägnar 

Ingrid Burman  

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Ingrid Burman (v), Chris Heister 
(m), Susanne Eberstein (s), Margareta Israelsson (s), Rinaldo Karlsson (s), 
Chatrine Pålsson (kd), Leif Carlson (m), Conny Öhman (s), Hans Hjortzberg-
Nordlund (m), Elisebeht Markström (s), Rolf Olsson (v), Lars Gustafsson 
(kd), Thomas Julin (mp), Kenneth Johansson (c), Kerstin Heinemann (fp), 
Catherine Persson (s) och Lars Elinderson (m). 
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Avvikande meningar 

1. Chris Heister, Leif Carlson, Hans Hjortzberg-Nordlund och Lars Elinder-

son (alla m) anser att utskottets överväganden bort ha följande lydelse: 

För utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg anser utskottet att 

den preliminära ramen skall beräknas till 31 553 miljoner kronor för år 2002, 

31 379 miljoner kronor för år 2003 och 30 452 miljoner kronor för år 2004. 

Utskottet anser att en obligatorisk gemensamt finansierad hälsoförsäkring 

bör införas. Pengarna skall följa patienten och tillfalla den vårdgivare patien-

ten väljer. Därmed blir sjukvården en dynamisk del i en ny tids ekonomi. Nytt 

företagande och nya lösningar stimuleras i en innovativ ekonomi där alla 

resurser för sjukvård tas till vara. Den enskilde patientens rätt till vård bör 

garanteras redan under det kommande året genom att en nationell vårdgaranti 

införs. Detta är ett första steg mot en allmän hälsoförsäkring. Utskottet avvi-

sar direkta bidrag till de landsting som inte klarar av att korta vårdköerna. 

Utskottet anser i stället att de nuvarande Dagmarpengarna bör behållas inom 

utgiftsområde 9 och att ytterligare 500 miljoner kronor bör anvisas under två 

år för att klara vårdgarantin och korta köerna. Utöver detta bör 4 miljarder 

kronor anvisas för åren 2002ï2003 och 3 miljarder kronor för år 2004 under 

utgiftsområde 25 för att säkra sjukvårdens resurser i samband med vårdgaran-

tins införande och som ett första steg mot en allmän hälsoförsäkring. Utskot-

tet vill vidare förstärka tillsynen inom sjukvården genom att en oberoende 

tillsynsmyndighet skapas.  

Kostnaderna för läkemedelsförmånen bör, enligt utskottets mening, tas 

över av staten och en frivillig läkemedelsförsäkring införas. Vidare bör apo-

teksmonopolet avvecklas varigenom tillgängligheten till läkemedel ökas. 

Likaså bör åtgärder för att minska kassation och öka användningen av gene-

riska läkemedel vidtas. Utskottet anser att kostnadsexplosionen för läkemedel 

kan stoppas genom bl.a. dessa åtgärder. 

Utskottet anser vidare att en äldrepeng bör införas för att ge den enskilde 

möjlighet att välja hur och var han skall tillbringa sina äldre dagar. En ökad 

mångfald och ett nytt företagande skapar en ny tjänstesektor men också en 

ökad trygghet och värdighet för de äldre.  

Resurserna till assistansersättningen bör, enligt utskottets mening, ökas av-

sevärt och stödet återställas till sin ursprungliga utformning. Ett bostadsstöd 

till funktionshindrade bör införas och stödet till rekreationsanläggningar för 

funktionshindrade öka. Utskottet anser också att det behövs ett särskilt stimu-

lansbidrag till kommunerna för att dessa mera aktivt skall arbeta med psykiskt 

funktionshindrade. Anslaget för bidrag till handikapporganisationerna bör 

ökas och medlen riktas till de mindre handikapporganisationerna som arbetar 

oberoende av de stora samarbetsorganen inom handikapprörelsen. Slutligen 

anser utskottet att en hjälpmedelsgaranti bör införas. Inledningsvis bör denna 
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omfatta de resurser som finns anvisade under bilstödet till handikappade och 

texttelefoner. 

Utskottet anser att riksdagen med anledning av motion Fi17 (m) yrkande 5 

bör  godkänna utskottets förslag till preliminär beräkning för utgiftsområde 9 

för åren 2002ï2004. Vidare bör riksdagen med anledning av motion Fi17 (m) 

yrkandena 11 och 12 som sin mening ge regeringen till känna vad utskottet 

anfört angående sjukvårdspolitik och äldreomsorg. Motionerna Fi18 (kd) 

yrkande 7, Fi19 (c) yrkandena 4 och 11 samt Fi20 (fp) yrkandena 4 och 22 

bör avstyrkas i de delar som berör utgiftsområde 9. 

 

2. Chatrine Pålsson och Lars Gustafsson (båda kd) anser att utskottets över-

väganden bort ha följande lydelse: 

För utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg anser utskottet att 

den preliminära ramen skall beräknas till 31 946 miljoner kronor för år 2002, 

34 438 miljoner kronor för år 2003 och 35 960 miljoner kronor för år 2004. 

Utskottet anser att sjuk- och tandvårdsförsäkringarna på sikt bör samord-

nas. En särskild utredning bör tillsättas för detta ändamål. Också frågan om 

kostnader för hjälpmedel bör tas med i direktiven. I avvaktan på utredningen 

bör tandvårdsförsäkringen tillföras ytterligare 100 miljoner kronor per år 

under perioden 2002ï2004.  

Utskottet avvisar regeringens förslag som innebär att landstingen skall an-

söka om pengar för att minska vårdköerna. Pengarna bör i stället fördelas till 

samtliga landsting som sedan självständigt får besluta om hur verksamheten 

skall organiseras.  

Utskottet anser att funktionshindrade skall kunna delta i samhället på lika 

villkor och accepterar inga nedskärningar inom handikappområdet. Anslaget 

för bilstöd bör höjas med 20 miljoner kronor per år under perioden 2002ï

2004 för att på ett bättre sätt tillgodose behovet. Samtidigt anser utskottet att 

det bör skapas en större flexibilitet mellan de olika systemen för bilstöd, 

färdtjänst och utökad tillgänglighet i kollektivtrafiken.  

Det behövs en extra satsning om 100 miljoner kronor för stimulansbidrag 

till kommunernas arbete med anhörigvårdare, anser utskottet. 

Utskottet anser det angeläget att minska de stora skillnaderna i äldre-

omsorgsavgifter mellan olika kommuner. Regeringens aviserade förslag om 

ett nationellt förbehållsbelopp är endast ett första steg till rättvisa för de äldre. 

Utskottet anser att det behövs ett taxeförslag som innebär mindre skillnader 

mellan kommunerna och rimliga nivåer för de äldre. Ytterligare medel bör 

avsättas för detta under utgiftsområde 25. 

Slutligen anser utskottet att det avtal om kostnadsansvar för läkemedels-

förmånen som slöts mellan staten och Landstingsförbundet för åren 2002ï

2004 inte fick en utformning som begränsar den ekonomiska risken för lands-

tingen/regionerna till en rimlig nivå. Utskottet kan inte acceptera en utveckl-

ing där läkemedelskostnaderna riskerar att ekonomiskt tränga ut andra delar 

av landstingens vård och omsorg. 
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Utskottet anser att riksdagen med anledning av motion Fi18 (kd) yrkande 7 

bör godkänna utskottets förslag till preliminär beräkning för utgiftsområde 9 

för åren 2002ï2004. Motionerna Fi17 (m) yrkandena 5, 11 och 12, Fi19 (c) 

yrkandena 4 och 11 samt Fi20 (fp) yrkandena 4 och 22 avstyrks i de delar 

som berör utgiftsområde 9. 

 

3. Kenneth Johansson (c) anser att utskottets överväganden bort ha följande 

lydelse: 

För utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg anser utskottet att 

den preliminära ramen skall beräknas till 32 038 miljoner kronor för år 2002, 

34 510 miljoner kronor för år 2003 och 36 132 miljoner kronor för år 2004. 

Utskottet anser det angeläget att öka kunskapen om vad de stora geogra-

fiska skillnaderna i hälsa beror på och vilka samhällsinsatser som kan mot-

verka och minska de geografiska hälsoskillnaderna. Folkhälsofrågorna är inte 

bara ett ansvar för landstingens hälso- och sjukvård, utan det är ett gemen-

samt ansvar. Det handlar om att stärka den sociala gemenskapen och trygg-

heten, att den enskilde skall ha makt över sitt liv. Det handlar om social och 

ekonomisk rättvisa, om en god miljö som också har utrymme för återhämt-

ning. Det handlar om arbete och framtidstro. Folkhälsoperspektivet innebär 

att mål för samhällsverksamheten måste formuleras bortom det materiella. 

Utskottet anser vidare att det behövs nytänkande om hur vården och omsor-

gen skall organiseras och effektiviseras på bästa sätt. Den nära vården skall nå 

alla individuellt och patienten skall ha inflytande över vården. En strategi bör 

utformas för hur de kommande årens personalförsörjning skall klaras inom 

vård och omsorg. Den psykiatriska vården bör utvecklas och förbättras. Till-

gången till läkarmedverkan för psykiskt funktionshindrade i kommunal verk-

samhet måste säkras. Det bör skapas väl fungerande vårdkedjor inom äldre-

vården. Äldrepolitiken bör inta ett mer individbaserat förhållningssätt. Utskot-

tet anser att självbestämmande kräver en mångfald av vårdgivare, både pri-

vata, kooperativa, ideella och offentliga vårdgivare. Fler vårdgivare kan inne-

bära ökad närhet för patienten och en decentraliserad vårdstruktur. Erfaren-

hetsutbyte mellan olika vårdgivare genererar nya idéer och utvecklar verk-

samheten.  

Regeringens förslag om ett resurstillskott till hälso- och sjukvården på 1,25 

miljarder kronor per år 2002ï2004 avvisas i sin föreslagna form. Utskottet 

avvisar statlig detaljstyrning och öronmärkta pengar. Däremot skulle en re-

formerad inkomstbeskattning kunna innebära att kommunsektorns skattebas 

stärks och beroendet av statsbidrag minskar. I stället för riktade bidrag anser 

utskottet att en vårdgaranti bör införas. Patienten skall kunna välja sjukhus i 

hela landet om inte vården kan ges vid närmaste sjukhus inom angiven tid. 

Vårdgarantin bör kompletteras med en hjälpmedelsgaranti. Inledningsvis bör 

500 miljoner kronor anvisas för detta ändamål under utgiftsområde 25. Ut-

skottet vill vidare satsa på ett nationellt hälsonät som knyter samman alla 

vårdcentraler, äldreboenden, stora och små sjukhus och privatkliniker, vilket 
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gör det möjligt för de verksamma inom hälso- och sjukvården att kommuni-

cera med varandra för konsultation och utbildning. För detta bör 50 miljoner 

kronor avsättas. Utskottet anser att ett system med hemservicecheckar för 

pensionärshushåll bör införas och 250 miljoner kronor avsättas för detta än-

damål. Genom detta system kan pensionärernas behov av daglig service till-

godoses samtidigt som den privata tjänstesektorn stimuleras. Utskottet vill 

också förbättra bilstödet genom en förstärkning med 50 miljoner kronor år 

2002. Slutligen anser utskottet att det finns utrymme för besparingar inom 

myndigheternas administration.  

Utskottet anser att riksdagen med anledning av motion Fi19 (c) yrkande 4 

bör godkänna utskottets förslag till preliminär beräkning för utgiftsområde 9 

för åren 2002ï2004. Vidare bör riksdagen med anledning av motion Fi19 (c) 

yrkande 11 (delvis) som sin mening ge regeringen till känna vad utskottet 

anfört angående hälsa. Motionerna Fi17 (m) yrkandena 5, 11 och 12, Fi18 

(kd) yrkande 7 samt Fi20 (fp) yrkandena 4 och 22 avstyrks i de delar som 

berör utgiftsområde 9. 

 

4. Kerstin Heinemann (fp) anser att utskottets överväganden bort ha följande 

lydelse: 

För utgiftsområde 9 Hälsovård, sjukvård och social omsorg anser utskottet att 

den preliminära ramen skall beräknas till 35 463 miljoner kronor för år 2002, 

37 895 miljoner kronor för år 2003 och 39 437 miljoner kronor för år 2004. 

Utskottet anser att det behövs en valfrihetsrevolution inom svensk sjuk-

vård. Tillgängligheten i vården måste bli bättre. Såväl de privata vårdgivarna 

som husläkarna måste bli fler. Bristerna i psykiatrin måste avhjälpas. Alla 

äldreboenden måste ha en fast läkarkontakt. Utskottet anser att konkurrensut-

sättning av all primärvård och uppmuntran av privata alternativ och ökat 

inflytande för de anställda i offentlig sektor skulle skapa möjligheter för an-

ställda att förverkliga sin kreativitet. Detta är nödvändigt för att klara rekryte-

ringen av vårdpersonal. Det behövs också ett aktivt arbete för att förbättra 

villkoren för privata vårdgivare för att få fram fler husläkare och för att skapa 

en bättre tillgänglighet i vården för patienterna. Etableringsfrihet för specia-

lister i allmänmedicin, för sjukgymnaster, pediatriker, gynekologer, geriatri-

ker och barnmorskor bör med det snaraste införas.  

Det behövs en radikalare handikappolitik, anser utskottet. Staten bör återta 

ansvaret för kostnaderna för assistansersättningen från kommunerna. Samti-

digt bör de begränsningar i rätten till personlig assistans som regeringen infört 

avskaffas och reformen återställas i sin ursprungliga utformning. Utskottet 

anser också att det behövs en tillgänglighetsreform för handikappade.  Stat-

liga stimulansbidrag bör därför satsas för att öka tillgängligheten i byggnader 

och kollektivtrafik. För detta ändamål bör en miljard kronor avsättas.  

Utskottet anser vidare att det behövs förbättringar inom tandvården och att 

större insatser bör göras i kampen mot alkohol och narkotika. Slutligen anser 
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utskottet att inom läkemedelsområdet kan utgifterna hållas på en lägre nivå än 

vad regeringen beräknat.  

Utskottet anser att riksdagen med anledning av motion Fi20 (fp) yrkande 4 

bör godkänna utskottets förslag till preliminär beräkning för utgiftsområde 9 

för åren 2002ï2004. Vidare bör riksdagen med anledning av motion Fi20 (fp) 

yrkande 22 (delvis) som sin mening ge regeringen till känna vad utskottet 

anfört. Motionerna Fi17 (m) yrkandena 5, 11 och 12, Fi18 (kd) yrkande 7 

samt Fi19 (c) yrkandena 4 och 11 avstyrks i de delar som berör utgiftsområde 

9. 

 

 

Särskilt yttrande  

Ingrid Burman och Rolf Olsson (båda v) anför: 

Vi vill erinra om att Vänsterpartiet inte står bakom den nationella handlings-

planen för utveckling av hälso- och sjukvården i dess helhet (se bet. 

2000/01:SoU5). I den nationella handlingsplanen förespråkas en ökad privati-

sering av primärvården. Vi anser att hälso- och sjukvården skall vara offent-

ligt finansierad och i huvudsak bedrivas i offentlig regi. I en privatiserad 

sjukvård kommer vinstintresset att styra innehållet i vården. 
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BILAGA 11 

Kulturutskottets protokollsutdrag 

2000/01:25.2 
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BILAGA 12 

Utbildningsutskottets yttrande 

2000/01:UbU4y 

Preliminära utgiftsramar för utgiftsområde 15 

Studiestöd och utgiftsområde 16 Utbildning och 

universitetsforskning åren 2002ï2004 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har den 19 april 2001 beslutat att bereda övriga berörda ut-

skott tillfälle att yttra sig över 2001 års ekonomiska vårproposition (prop. 

2000/01:100) i vad avser bl.a. den ekonomiska politiken och utgiftstaket m.m. 

(yrkandena 1ï5) samt i anslutning därtill väckta motioner i de delar som berör 

respektive utskotts beredningsområde. 

Utbildningsutskottet behandlar i det följande regeringens förslag till preli-

minära utgiftsramar (yrkande 4) i vad gäller utgiftsområdena 15 och 16 och 

däremot svarande yrkanden i partimotionerna 2000/02:Fi17 (m), 2000/01: 

Fi18 (kd), 2000/01:Fi19 (c) och 2000/01:Fi20 (fp). Dessutom behandlar ut-

skottet motionen 2000/01:Fi33 (m). 
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Utbildningsutskottets överväganden 

Utgiftsramar för utgiftsområde 15 Studiestöd 

Regeringens förslag 

Riksdagen godkände i november 2000 preliminära utgiftsramar för budgetå-

ren 2002 och 2003. Regeringen föreslår i den ekonomiska vårpropositionen 

dels vissa ändringar i dessa ramar, dels preliminära ramar för år 2004. 

För utgiftsområde 15 föreslås utgiftsramarna bli 22 493 miljoner kronor år 

2002, 23 387 miljoner kronor år 2003 och 24 092 miljoner kronor år 2004. 

Dessa utgiftsramar innebär minskningar i förhållande till de preliminära ra-

marna för åren 2002 och 2003 med 1 871 miljoner kronor respektive 1 340 

miljoner kronor. 

De nya ramarna är anpassade till beräknat lägre studerandeantal inom vux-

enutbildning och eftergymnasial utbildning samt till lägre antagande om ränta 

och prisbasbelopp än i budgetpropositionen för 2001. 

Från och med år 2003 beräknas en ökning med 300 miljoner kronor till 

följd av att studiebidraget till gymnasiestuderande föreslås utgå under tio 

månader i stället för nuvarande nio månader. Från och med år 2003 beräknas 

också ökade medel för ett nytt vuxenstudiestöd. Det särskilda utbildningsbi-

draget (UBS) avvecklas.  

Oppositionspartiernas förslag 

Oppositionspartiernas förslag till utgiftsramar i partimotionerna 2000/01:Fi17 

(m), 2000/01:Fi18 (kd), 2000/01:Fi19 (c) och 2000/01:Fi20 (fp) avviker från 

regeringens förslag enligt följande: 

 

 

(belopp i miljoner kronor) 

År Regering-

ens förslag 

Oppositionspartiernas avvikelser från regeringens 

förslag 

  m kd c fp 

2002 22 493 -1 017 -766 -384 -2 140 

2003 23 387 -   462 -332   237 -1 840 

2004 24 092 -   515  654   237 -1 830 

 

Moderata samlingspartiet har i sitt förslag till utgiftsramar i motion Fi17 

yrkande 5 utgått från att de som i dag studerar inom ramen för Kunskapslyftet 

skall ges rimliga förutsättningar att fullfölja sin utbildning. Förslaget om en 

òkommunaliseringò av Kunskapslyftet avvisas. Uppgifter som i dag ryms 
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inom kunskapslyftsprojektet bör i stället snabbare integreras i den kommunala 

vuxenutbildningen och i kommunernas ansvar. Medel avseende fortsatt ut-

byggnad av den kvalificerade yrkesutbildningen tillförs. 

Kristdemokraterna eftersträvar, för att värna om utbildningskvaliteten, en 

jämn, långsiktig utbyggnad av högskolan. Därför utgår ramförslaget i motion 

Fi18 yrkande 7 från en lägre utbyggnadstakt än regeringens förslag. Varje 

studerande som erbjuds en utbildningsplats skall även erbjudas en god studie-

finansiering. Kristdemokraterna vill ha ekonomiska förbättringar för såväl 

högskolestudenter och övriga vuxenstudenter som för gymnasiestuderande.  

Centerpartiets ramförslag i motion Fi19 yrkande 4 innefattar ett nytt studiefi-

nansieringssystem, där bidrag och lån vardera utgör hälften av totalbeloppet. 

Finansiering av detta sker bl.a. genom att 2 000 miljoner kronor tillförs ut-

giftsområde 15 vart och ett av åren 2002, 2003 och 2004. Besparing på med-

len till studiebidrag görs med 300 miljoner kronor vart och ett av åren 2003 

och 2004. Från utgiftsområdet överförs 2 384 miljoner kronor år 2002, 1 463 

miljoner kronor år 2003 och 1 463 miljoner kronor år 2004 till utgiftsområde 

13 Ekonomisk trygghet vid arbetslöshet. 

Folkpartiet förordar i motion Fi20 yrkande 4 att ett nytt studiestödssystem 

införs. Genom en rimligare finansiering av vuxenstudiestödet kan, enligt 

Folkpartiet, ramen sättas lägre än i regeringens förslag. 

Utbildningsutskottets ställningstagande 

Utskottet ställer sig bakom regeringens förslag till dels ändringar i tidigare 

beslutade utgiftsramar för budgetåren 2002 och 2003, dels ny ram för år 2004. 

I förslagen ligger bl.a. lägre studerandeantal inom vuxenutbildningen, studie-

bidrag till gymnasiestuderande under tio månader i ställer för nuvarande nio 

månader och införande av nytt vuxenstudiestöd. 

Utskottet föreslår att finansutskottet tillstyrker regeringens förslag till ut-

giftsramar för budgetåren 2002, 2003 och 2004 för utgiftsområde 15 Studie-

stöd och avstyrker motionerna Fi17 yrkande 5, Fi18 yrkande 7, Fi19 yrkande 

4 och Fi20 yrkande 4 i vad avser detta utgiftsområde. 

Utgiftsramar för utgiftsområde 16 Utbildning och 

universitetsforskning 

Regeringens förslag 

Regeringen föreslår för utgiftsområde 16 Utbildning och universitetsforsk-

ning utgiftsramar på 41 739 miljoner kronor år 2002, 42 970 miljoner kronor 

år 2003 och 44 743 miljoner kronor år 2004. Dessa utgiftsramar innebär i 

förhållande till tidigare beslutade preliminära ramar en ökning av ramen för år 

2002 med 938 miljoner kronor och en minskning av ramen för år 2003 med 

283 miljoner kronor. 
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Förändringarna av ramarna beror på flera faktorer. Resurser för de lagstad-

gade delarna av maxtaxereformen ï 500 miljoner kronor för år 2002 och 

1 700 miljoner kronor fr.o.m. år 2003 ï beräknas i stället för under utgiftsom-

råde 16 under utgiftsområde 25 Allmänna bidrag till kommuner. Medel för 

vårdhögskoleutbildningar ï 1 420 miljoner kronor ï beräknas fr.o.m. år 2002 

under utgiftsområde 16 (tidigare utgiftsområde 25). Resurserna för s.k. 

NT/svux-utbildningar minskas med 345 miljoner kronor år 2002 och 400 

miljoner kronor fr.o.m. år 2003. För kvalitetsfrämjande åtgärder inom human-

istiskt, teologiskt, juridiskt och samhällsvetenskapligt utbildningsområde 

beräknas 100 miljoner kronor år 2002 och 200 miljoner kronor fr.o.m. år 

2003. För åren 2002ï2004 avsätts 50 miljoner kronor per år för forskning om 

biologisk mångfald och ekologiskt hållbar utveckling. Löne- och prisomräk-

ning för år 2002 beräknas med ca 200 miljoner kronor. 

Oppositionspartiernas förslag 

Oppositionspartiernas förslag till utgiftsramar i partimotionerna 2000/01:Fi17 

(m), 2000/01:Fi18 (kd), 2000/01:Fi19 (c) och 2000/01:Fi20 (fp) avviker från 

regeringens förslag enligt följande: 

 

 

 (belopp i miljoner kronor) 

År Regering-

ens förslag 

Oppositionspartiernas avvikelser från regeringens 

förslag 

  m kd c fp 

2002 41 739 - 2 044 -6 091 -4 755 -4 550 

2003 42 970 54 753 -7 143 -5 755 -4 150 

2004 44 743 55 155 -8 171 -6 755 -4 150 

 

Moderata samlingspartiet förespråkar i motion Fi17 yrkande 5 att en tydlig 

kvalitetssatsning görs på skolan. Denna satsning skall omfatta ett fritt skolval 

baserat på en nationell skolpeng, utvärdering och uppföljning av studieresul-

tat, nationella kunskapsprov i grundskolan och en modern gymnasieexamen 

samt inrättandet av ett fristående, nationellt kvalitetsinstitut. Fördelningen av 

platser i högskolan bör baseras på utbildningens kvalitet och studenternas val 

av lärosäten, inte regionalpolitiska målsättningar. Medel bör avsättas för två 

nya stiftelsehögskolor fr.o.m. år 2002. Ett särskilt anslag föreslås för den 

kvalificerade yrkesutbildningen, all folkhögskoleutbildning samt utfasningen 

av kunskapslyftsprojektet. Vidare föreslås drygt en miljard kronor utöver 

regeringens förslag som satsning på grundforskning och forskarutbildning år 

2004. 

I motion Fi17 yrkandena 10 och 15 föreslår Moderaterna att riksdagen till-

kännager för regeringen som sin mening vad som i motionen anförs om skola 

och högre utbildning respektive om behovet av en politik som gör det lättare 
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att förena arbete och familj. Motionen anför bl.a. att en nationell skolpeng 

skulle säkra både elevernas fria val och förutsättningarna för mångfald och 

självständiga skolor i konkurrens om den bästa undervisningen. För införande 

av skolpeng beräknas 60 miljarder kronor. Vidare avvisas maxtaxan, eftersom 

den anses införas på bekostnad av barnfamiljernas valfrihet och bortser från 

behovet av mångfald.  

I motion Fi33 framhåller Moderaterna att en mångfald av alternativ att 

välja mellan, fler än vad som finns i dag, och konkurrens som stimulerar 

kvalitetsutveckling är bättre än politiskt dirigerade enhetslösningar för skola 

och barnomsorg. 

Kristdemokraterna föreslår i motion Fi18 yrkande 7 att ytterligare 4,2 miljar-

der kronor anvisas till kommunerna under utgiftsområde 25 så att kommuner-

na efter eget bestämmande kan förstärka kvaliteten och genomföra föränd-

ringar inom grund- och gymnasieskolan. Med anledning härav minskas med-

len till utgiftsområde 16. Utbyggnaden av högskoleplatser bör ske i en takt 

som det finns sökande till och som organisationen mäktar med så att inte 

utbildningens kvalitet blir lidande. Även fördelningen av högskoleplatser bör 

ses över. Nya utbildningsplatser bör tillkomma inom yrkeshögskolan (kvalifi-

cerad yrkesutbildning). För att ge lärosätena ytterligare resurser till kvalitets-

främjande åtgärder bör utbildningsplatser kunna säljas till utländska intressen-

ter. Lärosätenas resurser för forskning bör öka.  

I motion Fi18 yrkande 5 anges att regeringens förslag till maxtaxa har en 

rad brister. Familjepolitiken skall i stället ta sin utgångspunkt i familjens och 

barnens behov. Det offentliga stödet till barnomsorgen skall nå alla barn 

genom att ett barnomsorgskonto införs. Vidare framhålls att en skolsatsning 

inte bör göras genom centralstyrning utan i stället ske i form av en höjning av 

de generella statsbidragen. Skolsatsningen bör göras redan från år 2002. 

Centerpartiet avsätter i sitt ramförslag i motion Fi19 yrkande 4 för en särskild 

skolsatsning 600 miljoner kronor utöver regeringens förslag vart och ett av 

åren 2002, 2003 och 2004. I satsningen skall ingå program för läs- och skriv-

utveckling samt matematik, ett kvalitetsinstitut och utbildningsinsatser riktade 

mot skolledare och skolpolitiker. Medel motsvarande regeringens skolsats-

ning bör föras över från utgiftsområde 16 till utgiftsområde 25 Allmänna 

bidrag till kommunerna. Antalet platser föreslås öka inom den kvalificerade 

yrkesutbildningen. För detta tillförs 45 miljoner kronor vart och ett av åren 

2002, 2003 och 2004. Förslaget till maxtaxa avvisas. I stället bör införas ett 

barnomsorgskonto. Från utgiftsområde 16 bör medel motsvarande regering-

ens förslag om maxtaxa föras över till utgiftsområde 12 Ekonomisk trygghet 

för familjer och barn. Det innebär att utgiftsområde 16 minskas med 3,9 mil-

jarder kronor vart och ett av åren 2002, 2003 och 2004. 

I motion Fi19 yrkandena 7 och 13 förordas bl.a. en genomgripande föränd-

ring av skolan så att fokus läggs på uppnådda kunskapsmål snarare än på 

antalet år eleven tillbringat i skolan. Gymnasieskolan bör, mot bakgrund av 

de många avhopp som sker i dag, kompletteras med en utbildningsgaranti 

som ger elever rätt att slutföra gymnasieutbildningen upp till 25 års ålder. Ett 
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fristående kvalitetsinstitut bör inrättas. Det bör införas en kvalificeringstrappa 

som gör det möjligt för högskolor att successivt bygga upp forskningsmiljöer 

och därmed få ökade resurser och större examinationsrättigheter. Ett nytt 

studiemedelssystem bör införas med lika delar bidrag och lån inom ramen för 

ett oförändrat totalbelopp. Distansutbildning bör stimuleras, bl.a. genom ett 

förändrat resurstilldelningssystem.  

Folkpartiet framhåller i motion Fi20 yrkande 4 att regeringens maxtaxa bör 

ersättas med barnkonto. Enligt Folkpartiets mening bör Kunskapslyftet kunna 

få en mindre omfattning. En studentpeng bör införas så att studenternas val 

avgör var och hur högskolan skall byggas ut. Ett från Högskoleverket obero-

ende kvalitetsinstitut bör inrättas. Den s.k. doktorandreformen bör rivas upp. 

Folkpartiet föreslår inom ramen 500 miljoner kronor extra till grundforskning 

vid universitet och högskolor. Förstärkningen skall bl.a. kunna användas till 

inrättande av nya tjänster för doktorander och nydisputerade forskare. Genom 

en minskad utbyggnadstakt för högskolan ges möjligheter att satsa 400 miljo-

ner kronor ytterligare på åtgärder för att stärka kvaliteten i grundutbildningen, 

främst inom humaniora och samhällsvetenskap. 

I motion Fi20 yrkandena 13 och 22 framhålls bl.a. att Sverige behöver 

bättre skolor, högre kvalitet inom högskolan, mer forskning, mer kompetens-

utveckling på individens villkor i arbetslivet och en satsning på läsande. Sam-

tidigt måste skolpolitiken läggas om i riktning mot tydlig betoning av kun-

skaper, större arbetsro, fler utvärderingar som tydligt kommuniceras till 

hemmen, satsning på lärarna samt radikala förändringar av gymnasiet, främst 

dess individuella program och yrkesutbildningar.  

Utbildningsutskottets ställningstagande 

Utskottet ställer sig bakom de förslag och bedömningar som ligger till grund 

för regeringens förslag till utgiftsramar för utgiftsområde 16 Utbildning och 

universitetsforskning. Förslagen innebär bl.a. att universitet och högskolor 

ges förstärkta resurser för humanistisk, teologisk, juridisk och samhällsveten-

skaplig utbildning. För detta tillförs 100 miljoner kronor år 2002 och ytterli-

gare 100 miljoner kronor år 2003. Ökningarna innebär en förstärkning med 

ungefär 7 %. 

Asylsökande barn skall ha tillgång till förskola, skolbarnsomsorg och skola  

på liknande villkor som barn bosatta i Sverige. För detta tillförs 40 miljoner 

kronor år 2002 och 50 miljoner kronor fr.o.m. år 2003. 

Forskningen om miljö och ekologiskt hållbar utveckling, som är ett av 

statsmakternas prioriterade forskningsområden, får totalt 440 miljoner kronor 

i höjda anslag under perioden 2002ï2004. Som ett led i denna satsning tillförs 

Vetenskapsrådet 50 miljoner kronor per år under treårsperioden.  

I oppositionspartiernas budgetalternativ ingår en rad förslag som utbild-

ningsutskottet tidigare avstyrkt, t.ex. avvisande av maxtaxa inom barnomsor-

gen, inrättande av ett kvalitetsinstitut, införande av kvalificeringstrappa för 

universitet och högskolor, etc.  Utskottet ser inget skäl att ändra tidigare ställ-
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ningstaganden i dessa frågor. Beträffande övriga motionsyrkanden vill utbild-

ningsutskottet hänvisa till att regeringen kommer att lämna förslag i fråga om 

den närmare fördelningen av resurserna till utbildning och forskning i höstens 

budgetproposition.  

Utskottet föreslår att finansutskottet tillstyrker regeringens förslag till ut-

giftsramar för budgetåren 2002, 2003 och 2004 för utgiftsområde 16 Utbild-

ning och universitetsforskning och avstyrker motionerna Fi17 yrkande 5, Fi18 

yrkande 7, Fi19 yrkande 4 och Fi20 yrkande 4 i vad avser detta utgiftsom-

råde. Utskottet anser att finansutskottet också bör avstyrka motionerna Fi17 

yrkandena 10 och 15, Fi19 yrkande 7, Fi20 yrkande 13 samt, i vad avser 

utgiftsområde 16, motionerna Fi17 yrkande 15, Fi18 yrkande 5, Fi19 yrkande 

13, Fi20 yrkandena 22 och 23 och Fi33.  

 

 

Stockholm den 10 maj 2001  

På utbildningsutskottets vägnar 

Jan Björkman  

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Jan Björkman (s), Britt-Marie 
Danestig (v), Beatrice Ask (m), Eva Johansson (s), Inger Lundberg (s), 
Yvonne Andersson (kd), Lars Hjertén (m), Majléne Westerlund Panke (s), 
Tomas Högström (m), Torgny Danielsson (s), Tomas Eneroth (s), Erling 
Wälivaara (kd), Per Bill (m), Gunnar Goude (mp), Sofia Jonsson (c), Ulf 
Nilsson (fp) och Kalle Larsson (v). 
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Avvikande meningar 

1. Utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16, m.m. ï 

m 

av Beatrice Ask (m), Lars Hjertén (m), Tomas Högström (m) och Per Bill 

(m). 

Moderata samlingspartiet säger nej till maxtaxan eftersom den införs på be-

kostnad av barnfamiljernas valfrihet och bortser från behovet av mångfald. 

Det offentliga stödet till barnomsorgen bör i så stor utsträckning som möjligt 

gå direkt till barnfamiljerna. En mångfald av alternativ att välja mellan, fler 

än vad som finns i dag, och konkurrens som stimulerar kvalitetsutveckling är 

bättre än politiskt dirigerade enhetslösningar för skola och barnomsorg. 

Vi föreslår en tydlig kvalitetssatsning på skolan. Denna skall innehålla ett 

fritt skolval baserat på en nationell skolpeng, gedigen utvärdering och upp-

följning av studieresultat, nationella kunskapsprov i grundskolan och en mo-

dern gymnasieexamen samt inrättandet av ett fristående, nationellt kvalitets-

institut. Genom en nationell skolpeng säkras både elevernas fria val och förut-

sättningarna för mångfald och självständiga skolor i konkurrens om den bästa 

undervisningen. Vi vill öka de särskilda anslagen till skolan och införa en 

skolpeng. För införande av skolpeng beräknar vi i vårt budgetalternativ 60 

miljarder kronor per år fr.o.m. år 2003. Det blir den största och viktigaste 

reformen för att förnya och förbättra den svenska skolan och utbildningsvä-

sendet i Sverige. 

De som i dag studerar inom ramen för Kunskapslyftet bör ges rimliga för-

utsättningar att fullfölja sin utbildning. Vi avvisar emellertid förslaget om en 

òkommunaliseringò av Kunskapslyftet och anser i stªllet att uppgifter som i 

dag ryms inom ramen för kunskapslyftsprojektet snabbare bör integreras i den 

kommunala vuxenutbildningen.  

Ett särskilt anslag bör inrättas för den kvalificerade yrkesutbildningen, all 

folkhögskoleutbildning samt utfasningen av Kunskapslyftsprojektet. Vi före-

slår att medel tillförs för en fortsatt utbyggnad av den kvalificerade yrkesut-

bildningen. 

Universitet och högskolor bör få ökade medel till forskning och undervis-

ning. Vi vill också avsätta medel till två nya stiftelsehögskolor fr.o.m. år 

2002. Fördelningen av utbildningsplatser i högskolan skall baseras på studen-

ternas val av lärosäte, inte regionalpolitiska målsättningar. 

För att Sverige skall få en långsiktigt hållbar tillväxt och kunna hålla sig 

väl framme i den internationella konkurrensen krävs ytterligare satsningar på 

grundforskning och forskarutbildning. Vi föreslår att det år 2004 för dessa 

ändamål avsätts mer än en miljard kronor utöver regeringens förslag. 

Vi anser att finansutskottet bör tillstyrka Moderata samlingspartiets förslag 

till utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16 och avstyrka regeringens 

förslag. Finansutskottet bör också tillstyrka motion Fi17 yrkande 10 att riks-
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dagen tillkännager för regeringen som sin mening vad i motionen anförs om 

skola och högre utbildning (7:4), motion Fi17 yrkande 15 att riksdagen till-

kännager för regeringen som sin mening vad i motionen anförs om behovet av 

en politik som gör det lättare att förena arbete och familj (7:9) samt motion 

Fi33 att riksdagen beslutar att arbetet omedelbart inleds för att förändra famil-

jepolitiken på ett sätt som är mera rättvist och inriktat på att stödja familjernas 

egna val i enlighet med vad som anförs i motionen. 

2. Utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16, m.m. ï 

kd 

av Yvonne Andersson (kd) och Erling Wälivaara (kd). 

Kristdemokraterna vill att det offentliga stödet till barnomsorgen skall nå alla 

barn. Familjen skall fritt kunna välja mellan att anlita kommunalt finansierad 

barnomsorg och annan barnomsorg.  Det familjepolitiska stödet skall möjlig-

göra för föräldrarna att under en tid kunna minska sin arbetstid. Förslaget till 

maxtaxa avvisas. 

Den centralstyrda skolsatsning som regeringen föreslår anser vi i stället 

bör dels utformas som en höjning av de generella statsbidragen så att kom-

munerna själva kan bestämma över resurstillskottets användning, dels tidiga-

reläggas så att kommunerna redan år 2002 får ett ordentligt resurstillskott. 

Kristdemokraterna vill inom kommuner och landsting prioritera mer resurser 

till bl.a. skolan. 

Vi anser att Ekeskolan och Hällsboskolan bör finnas kvar och avsätter me-

del för detta. 

Förutsägbarhet och likvärdighet skall prägla studiestödssystemet. Kristde-

mokraternas förslag tar hänsyn till den enskilde studenten och innebär eko-

nomiska förbättringar för såväl högskolestudenter och övriga vuxenstu-

derande som för gymnasiestuderande. Studiebidraget höjs från höstterminen 

2003 till 1 250 kr per månad för studerande i åldern 16ï25 år. Studiemedlen 

förbättras och fribeloppet avskaffas. Kristdemokraterna förespråkar en lång-

sammare utbyggnadstakt av högskoleutbildningen än regeringen. Detta inne-

bär, trots ett förbättrat studiestöd, att resurser frigörs till andra satsningar.   

Utbyggnaden av antalet högskoleplatser bör ske i en takt som det finns sö-

kande till och som organisationen mäktar med, så att inte utbildningens kvali-

tet blir lidande. Även fördelningen av högskoleplatser bör ses över. En del av 

högskolans nya platser bör i stället satsas inom yrkeshögskolan (kvalificerad 

yrkesutbildning). 

För att ge lärosätena ytterligare resurser till kvalitetsfrämjande åtgärder an-

ser vi att lärosätena, på det sätt som sker i många andra länder, skall tillåtas 

sälja utbildningsplatser till utländska intressenter. 

Lärosätena bör få ökade resurser för forskning. 

Vi anser att finansutskottet bör tillstyrka Kristdemokraternas förslag till 

utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16 och avstyrka regeringens förslag. 
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Finansutskottet bör också tillstyrka motion Fi18 yrkande 5 att riksdagen god-

känner de prioriterade områden för budgetpolitiken som anges i motionen 

som riktlinje för regeringens budgetarbete (avsnitt 8.1ï8.7). 

3. Utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16, m.m. ï 

c 

av Sofia Jonsson (c). 

Centerpartiet avvisar förslaget till maxtaxa. Det offentliga stödet till barnom-

sorgen skall nå alla barn. Det är viktigt att det finns olika former av barnom-

sorg. Den moderna barnomsorgen skall ge utrymme för ny pedagogisk ut-

veckling och olika tjänster anpassade efter den enskilda familjens behov. 

Centerpartiets alternativ till regeringens vårbudget innehåller bl.a. en sats-

ning på skolan med inriktning på grundskolan på totalt 9,8 miljarder kronor 

under den kommande treårsperioden.  

Skolpolitiken måste fokusera på skolans huvuduppgift: att garantera ele-

vernas rätt till kunskaper. Därför måste ökad vikt läggas vid de viktigaste 

kunskaperna, att läsa, skriva och räkna. Fokus måste läggas på uppnådda 

kunskapsmål, inte på antalet år eleven tillbringar i skolan.  

En bättre fungerande grundskola är det enskilt viktigaste steget för en 

gymnasieskola där fler elever kan bli godkända och behöriga till högre ut-

bildning. Målet om en gymnasiekompetens som omfattar alla måste komplet-

teras med fler vägar för att nå målet, t.ex. lärlingsutbildning. Gymnasieskolan 

bör, mot bakgrund av de många avhopp som sker i dag, kompletteras med en 

utbildningsgaranti som ger elever rätt att slutföra gymnasieutbildningen upp 

till 25 års ålder.  

För att ytterligare underlätta för människor att ta steget till högre utbild-

ning vill Centerpartiet reformera studiemedelssystemet. Centerpartiets förslag 

innebär lika delar bidrag och lån inom ramen för ett oförändrat totalbelopp.  

I dag finns ett stort behov av kvalificerad yrkesutbildning på eftergymnasi-

al nivå. Centerpartiet vill därför öka antalet platser inom den kvalificerade 

yrkesutbildningen.  

Den kraftiga utbyggnaden av högskolan i hela landet behöver nu komplett-

eras med insatser för att stärka forskningen vid främst de mindre och medel-

stora högskolorna. Centerpartiet förordar inrättandet av en kvalificerings-

trappa som gör det möjligt för högskolor att successivt bygga upp forsk-

ningsmiljöer och därmed få ökade resurser och större examinationsrättigheter. 

Distansutbildning är ett viktigt komplement till traditionell högskoleut-

bildning. Centerpartiet eftersträvar en helt ny distanshögskola förenad med 

ökade krav på landets högskolor att göra kurser tillgängliga via Internet. 

Distansutbildning bör stimuleras genom ett förändrat resurstilldelningssy-

stem. 

Jag anser att finansutskottet bör tillstyrka Centerpartiets förslag till utgifts-

ramar för utgiftsområdena 15 och 16 och avstyrka regeringens förslag. Fi-
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nansutskottet bör också tillstyrka motion Fi19 yrkande 7 att riksdagen tillkän-

nager för regeringen som sin mening vad i motionen anförs om utbildning 

(avsnitt 4.2.1) och motion Fi19 yrkande 13 att riksdagen tillkännager för 

regeringen som sin mening vad i motionen anförs om familjepolitik (avsnitt 

4.2.8). 

4. Utgiftsramar för utgiftsområdena 15 och 16, m.m. ï 

fp 

av Ulf Nilsson (fp). 

Folkpartiet vill genomföra en reform som ger mer makt och marginaler i 

barnfamiljernas vardag. Barnomsorgskonto, etableringsfrihet för privata 

alternativ i barnomsorgen och barnomsorgspeng skulle bl.a. garantera valfri-

het mellan olika barnomsorgsformer. Maxtaxan avvisas.  

Folkpartiet säger ja till regeringens förslag om specialdestinerade extra-

pengar till skolan. Inga pengar i världen kommer dock att lösa skolans pro-

blem om inte samtidigt skolpolitiken läggs om i riktning mot tydlig betoning 

av kunskaper, större arbetsro, fler utvärderingar som tydligt kommuniceras 

med hemmen, satsning på lärarna samt radikala förändringar av gymnasiet, 

främst dess individuella program och yrkesutbildningar.  

Dagens gymnasium grundas på den felaktiga föreställningen att alla elever 

är lika och kan lära samma sak på lika lång tid. En yrkesinriktad elev måste få 

möjlighet att gå igenom gymnasiet utan att behöva läsa samma teoretiska 

kurser som elever på väg mot högskolan. Sverige måste i stället få en lär-

lingsutbildning som kan vara ett kvalificerat alternativ för intresserade elever. 

Folkpartiet vill införa en särskild yrkesexamen, en lärlingsexamen och en 

studentexamen för behörighet för högskolan. En s.k. gymnasiebank bör infö-

ras. Det innebär en möjlighet att senare i livet komplettera uteblivna gym- 

nasiestudier i ungdomen. 

Skolan måste avregleras och statliga hinder för privata alternativ undanrö-

jas. Godkända fristående skolor måste garanteras ekonomiska resurser som 

motsvarar de kommunala skolornas. Genom en skolpeng ges medborgaren 

större makt och valfrihet. 

Ett rättvist studiestödssystem behövs för att alla som vill skall få möjlighet 

att studera på högskolan eller komplettera grundskola och gymnasieskola som 

vuxna. Folkpartiet anser att totalbeloppet i studiestödssystemet skall höjas och 

att fribeloppsgränsen för extrainkomster skall höjas. 

Folkpartiet föreslår inom ramen 500 miljoner kronor extra till fri och 

obunden grundforskning vid landets universitet och högskolor. Förstärkning-

en kan bl.a. användas till inrättandet av nya tjänster för doktorander och ny-

disputerade forskare. En minskad utbyggnadstakt för högskolan ger möjlig-

heter att satsa 400 miljoner kronor ytterligare på åtgärder för att stärka kvali-

teten i grundutbildningen, främst inom humaniora och samhällsvetenskap. 
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Jag anser att finansutskottet bör tillstyrka Folkpartiets förslag till utgift s-

ramar för utgiftsområdena 15 och 16 och avstyrka regeringens förslag. Fi-

nansutskottet bör också tillstyrka motion Fi20 yrkande 13 att riksdagen god-

känner vad som i motionen anförs om genomförande av en kunskaps- och 

utbildningsreform, motion Fi20 yrkande 22 att riksdagen tillkännager för 

regeringen som sin mening vad i motionen anförs om behovet av avreglering 

inom vården och skolan samt motion Fi20 yrkande 23 att riksdagen tillkänna-

ger för regeringen som sin mening vad i motionen anförs om behovet av en 

reformerad familjepolitik.  
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BILAGA 13 

Trafikutskottets yttrande 

2000/01:TU1y 

Preliminära ramar för utgiftsområde 22 

Kommunikationer åren 2002ï2004 

Till finansutskottet 

Finansutskottet beslöt den 19 april 2001 att bereda berörda utskott tillfälle att 

yttra sig över 2001 års ekonomiska vårproposition (2000/01:100) om den 

ekonomiska politiken och utgiftstaket m.m. (yrkandena 1ï5 och yrkandena 

11ï37) och de motioner som kan komma att väckas, allt i delar som berör 

respektive utskotts beredningsområde. 

I detta yttrande behandlar trafikutskottet del av yrkande 4 i propositionens 

förslag till riksdagsbeslut, innebärande att riksdagen godkänner den prelimi-

nära fördelningen av utgifterna på utgiftsområden för åren 2002ï2004 enligt 

tabell 6.5 i propositionen som riktlinje för regeringens budgetarbete.  

Vidare behandlar utskottet följande motioner: 

ï 2000/01:Fi17 yrkande 5 (delvis) och yrkande 14 av Bo Lundgren m.fl. (m), 

ï 2000/01:Fi18 yrkande  5 (delvis) och  yrkande  7 (delvis) av  Alf  Svensson  

   m.fl. (kd), 

ï 2000/01:Fi19 yrkande 4 (delvis) och yrkande 8 av Agne Hansson m.fl. (c), 

ï 2000/01:Fi20 yrkande 4 (delvis) och yrkande  14  av  Lars Leijonborg  m.fl.  

   (fp), 

ï 2000/01:Fi25 av Tom Heyman och Lars Björkman (båda m), 

ï 2000/01:Fi29 yrkande 3 av Mats Odell m.fl. (kd). 

 

 

Preliminära ramar för utgiftsområde 22 

Regeringens förslag 

Av hög prioritet inom utgiftsområdet är enligt regeringen att säkerställa och 

underhålla nuvarande infrastruktur samt utveckla den i förhållande till de 

transportpolitiska målen. Säkerhets- och miljöfrågor har fortsatt hög prioritet.  

Enligt propositionen kommer regeringen i höst att presentera en proposition 

om hur transportinfrastrukturen skall utvecklas under den kommande tioårs-

perioden. Regeringen anser att det finns ett behov av ambitionshöjningar 

inom infrastrukturområdet och att detta skall komma till uttryck i höstens 
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infrastrukturproposition. Regeringen anser att vissa av dessa ambitionshöj-

ningar  kan ske i närtid, dvs. redan innan nästa planeringsperiod träder i kraft. 

Regeringen avser att föreslå ett utökat finansiellt utrymme för järnvägsinve-

steringar bl.a. för att ge godstrafiken bättre förutsättningar. En gemensam 

arbetsgrupp mellan Socialdemokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet de 

gröna skall bereda frågan inför budgetpropositionen och därvid också under-

söka olika finansieringsalternativ.  

Gotlandstrafiken kommer vid nuvarande ambitionsnivå att finansieras 

inom befintlig utgiftsområdesram. Utgiftsområdesramen fr.o.m. år 2002 på-

verkas av förslaget om en utvidgning av sjöfartsstödet. Det utvidgade sjö-

fartsstödet skall enligt regeringen införas så snart som möjligt, dock senast 

den 1 januari 2002.  

Regeringen har för avsikt att förlänga avtalet mellan staten och Posten AB 

till den 31 december 2001. Regeringen har även för avsikt att i samband med 

budgetpropositionen för år 2002 se över anslagsnivån med utgångspunkt i 

bl.a. en precisering av de tjänster som ingår i den grundläggande kassaser-

vicen och Posten AB:s särredovisning av kostnaderna för kassaserviceverk-

samheten. 

Motionerna 

I motion Fi17 av Bo Lundgren m.fl. (m) yrkande 5 (delvis) och yrkande 14 

framhålls att som övergripande strategi måste transportpolitiken grundas på 

efterfrågan på miljöanpassade transporter. Den underdimensionerade infra-

strukturen i Sverige utgör ett hinder för företagens expansion och medför 

svårigheter vid nyetableringar. I motionen föreslås en omfattande nybyggnad 

och upprustning av vägar och järnvägar. Det skall enligt motionen vara möj-

ligt att bedriva företagande i hela landet. Storstadsregionerna måste få kom-

munikationsmässiga förutsättningar som gör det möjligt med fortsatt tillväxt 

till nytta för Sverige i sin helhet.  

Enligt motionen innebär regeringens förslag till utgiftsnivåer att inga nya 

vägar kan komma till stånd under den kommande treårsperioden. Eftersom 

infrastrukturpropositionen har uteblivit har enligt motionen inte heller de 

statliga verken någon möjlighet att genomföra planering inför den kommande 

tioårsperioden. Bristen på medel kommer också att medföra en ytterligare 

försämring av tillstånden på vägarna. Inte minst Stockholm och de andra 

storstadsregionerna kommer att drabbas hårt. Jämfört med behoven är efter-

släpningen av drift och underhåll i dag stora. Situationen blir än allvarligare 

då vi ännu inte sett alla konsekvenser av fjolårets översvämningar och årets 

tjällossning. Moderata samlingspartiet vill därför öka anslagen med 13 mil-

jarder kronor under treårsperioden 2002ï2004 för att påbörja ett särskilt väg-

utbyggnadsprogram. Ökningen av anslaget skall också gå till att förbättra det 

eftersatta underhållet. Mot bakgrund av den bekymmersamma situationen i 

Stockholmsområdet bör en del av dessa medel utnyttjas för investeringar där.  

I regeringens förslag finns det enligt motionen en antydan om att medel 

lyfts från vªgar till jªrnvªg. Finansiering saknas dock fºr òtredje sp¬retò i 
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Stockholm, en mycket viktig kapacitetshöjning för hela landet. För att kunna 

starta detta projekt över Saltsjö-Mälaravsnittet föreslås att anslaget för järn-

vägsinvesteringar ökar med två miljarder kronor under den kommande treårs-

perioden 2002ï2004. 

I motion Fi18 av Alf Svensson m.fl. (kd) yrkande 5 (delvis) och yrkande 7 

(delvis) framhålls att den svenska basnäringen och därmed tillväxten och 

välfärden är starkt beroende av goda kommunikationer. Transportsektorn bör 

dessutom ses som en egen näring som kan vinna andelar i andra länder med 

svenskt miljö- och säkerhetstänkande.  

Det är enligt motionen anmärkningsvärt att regeringen inte presenterar 

några satsningar på infrastrukturen i vårpropositionen. Regeringen skjuter 

enligt Kristdemokraterna återigen besluten framför sig till den kraftigt förse-

nade infrastrukturpropositionen. Kristdemokraterna anser att återhämtningen 

av vägunderhållet måste påbörjas nu. Dessutom måste fler projekt med alter-

nativ finansiering sättas i gång. Det skulle innebära att en rad angelägna väg-

byggen kan starta snabbare. 

För att järnvägen  skall kunna utvecklas och nuvarande standard upprätt-

hållas krävs omfattande investeringar i såväl underhåll som utbyggnad av nya 

sträckor. En mycket stor andel av tågförseningarna kan härledas till bristande 

resurser hos Banverket. En rad flaskhalsar måste byggas bort för att järnvägen 

skall kunna utgöra ett fullgott transportalternativ både för passagerare och 

gods. 

Kristdemokraterna föreslår i motionen en storsatsning på den nu snabbt 

förfallande svenska väg- och järnvägsinfrastrukturen. För kommunikations-

sektorn avsätts 8,5 miljarder kronor ytterligare under treårsperioden att an-

vändas främst för väginvesteringar. Av beloppet avses en stor del användas 

till s.k. skuggtullar för PPP-projekt (Public Private Partnership), vilket gör att 

de faktiska investeringarna blir avsevärt större än de anslagna beloppen. Även 

övriga nyinvesteringar och reinvesteringar på de starkt nedslitna riks- och 

länsvägarna ryms i anslaget. 

I motion Fi19 av Agne Hansson m.fl. (c) yrkande 4 (delvis) och yrkande 8 

framhålls att en av grundförutsättningarna för att kunna åstadkomma livskraft 

i hela landet och hejda den sociala och regionala klyvningen, är väl funge-

rande kommunikationer och väl underhållen infrastruktur. Centerpartiet fram-

håller regeringens misshushållning med infrastrukturkapitalet och det allvar-

liga i att den utlovade infrastrukturpropositionen gång på gång har skjutits 

upp. Enligt motionen drabbas företag och människor av regeringens obeslut-

samhet på detta område. 

Vägnätet faller bokstavligen samman på många håll i landet, enligt mot-

ionen. De dåliga vägarna kostar årligen människor och företag stora summor. 

Fordon körs sönder och måste repareras, gods kommer inte fram i tid, vägar 

stängs av eller viktbegränsas och trafiksäkerheten försämras. I motionen 

pekas också på att den för Sverige så viktiga skogsindustrin inte får fram 

råvaror till sina anläggningar på grund av de dåliga vägarna. Centerpartiet 
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betonar att skjuta upp drift och underhåll av våra vägar är samhällsekono-

miskt osunt.  

Motionärerna pekar också på att det i Sverige i dag finns över 1 300 mil 

vägar som är helt eller delvis avstängda, samtidigt som det finns ett stort antal 

vägar där Vägverket förklarat att det inte finns någon bärighet eller att de är 

trafikfarligt utformade.  

Vidare betonas i motionen behovet av att skapa ett ekologiskt hållbart 

transportsystem och  nödvändigheten av en helhetssyn på infrastrukturen.  

Utöver ett väl underhållet vägnät är det av största vikt för den regionala 

och nationella utvecklingen att andra fysiska kommunikationer är väl funge-

rande. Främst från miljösynpunkt, men också för att minska belastningen på 

vägnätet, är det angeläget att den långväga godstrafiken i större utsträckning 

än i dag förs över från vägar till järnväg och sjöfart där så är möjligt. 

Mer pengar behövs också, enligt motionen, till järnvägarna för att kunna 

öka kapaciteten och bygga bort flaskhalsarna. 

Centerpartiet vill också förverkliga visionen om en òdigital allemansrªttò, 

som innebär att den digitala infrastrukturen måste komma alla till del. Att ha 

tillgång till en digital infrastruktur skapar möjligheter till sysselsättning och 

blir dessutom en allt viktigare demokratisk fråga när myndigheter lägger ut 

information på nätet. Staten måste ta ansvar för att alla skall få tillgång till 

den digitala infrastrukturen genom en utbyggnad av ett bredbandsnät i hela 

landet. På detta nät skall sedan olika operatörer konkurrera fritt. 

Enligt motion Fi20 av Lars Leijonborg m.fl. (fp) yrkande 4 (delvis) och yr-

kande 14 behövs ökade medel för att förbättra vägnätet. Folkpartiet liberaler-

na avsätter medel för detta ändamål både nästa budgetår och långsiktigt. 

Banverkets investeringar kan enligt motionen bedrivas i en något långsam-

mare takt. 

I motionen framhålls att hela Sverige aldrig kan få en positiv utveckling 

utan fungerande kommunikationer. Därför måste satsningar göras på infra-

strukturen. Främst är det satsningar på vägar och IT-teknik som måste göras. 

Det är en fråga av största vikt för både städer och landsbygd.  

Främst i storstäderna hotar trafikinfarkter att allvarligt försämra både före-

tagens arbetsvillkor och de enskilda människornas dagliga arbetsliv och fritid. 

Det är också av yttersta vikt att hela landet har en sådan standard på vägnätet 

att råvaruförsörjningen till industrin kan tryggas hela året och att de färdiga 

produkterna kan fraktas därifrån. Folkpartiet liberalerna anser att väganslaget 

måste höjas och att omedelbara åtgärder måste sättas in. 

Enligt  motionen måste det förslag till stomvägnät med anslutande vägar 

av hög kvalitet som den borgerliga regeringen lade fram år 1993 genomföras. 

I motionen framhålls också att det även på järnvägssidan är av stor vikt att ett 

stomnät av hög kvalitet kan upprätthållas. 

IT-kommunikationer är en stor framtidsfråga för Sverige. Goda IT-

kommunikationer är ett bra verktyg för att skaffa fler jobb i hela Sverige. Det 

är därför av största vikt att det finns ett väl utbyggt och kraftfullt IT-nät  i hela 

landet. Just nu är det utbyggnaden av fiberkabel för bättre bredbandsupp-
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koppling som är aktuell. Det är inte säkert att det är denna teknik som är den 

bästa i hela landet. Redan nu kan vi se att annan teknik kommer på området, 

till exempel trådlös kommunikation. Därför skall vi i dag inte lägga ner mer 

offentliga resurser på att bygga ut något som vi inte vet om det är hållbart om 

ett par år. Folkpartiets uppfattning är därför att det i första hand är näringsli-

vet som skall engagera sig i utbyggnaden av IT-nät.  

 

Trafikutskottets ställningstagande 

Fyra partimotioner har lämnats med anledning av regeringens förslag till 

ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer för åren 2002ï2004. I tabellen 

nedan redovisas regeringens förslag till ramar för utgiftsområde 22 Kommu-

nikationer för åren 2002ï2004 samt de olika partiernas förslag till ändringar i 

förhållande till regeringens förslag. 

 

Miljoner kronor 
           År 2002           År 2003           År 2004 

 

Regeringen 

 

24 967 

 

25 913 

 

            26 180 

Moderata  

Samlingspartiet 

 

+465 

(25 432) 

 

+ 4 465 

(30 378) 

                 

 +5 465 

                 (31 645) 

Kristdemokraterna 
 

+2 000 

          (26 967) 

 

+2 000 

             (27 913) 

               

 +4 500 

               (30 680) 

Centerpartiet 
 

+2 165 

(27 132) 

 

+2 211 

(28 124) 

 

+2 230 

(28 410) 

Folkpartiet  

Liberalerna 

 

 

+300 

(25 267) 

 

-650 

(25 263) 

                  

 -650  

               (25 530) 

 

Som framgår av tabellen vill Moderata samlingspartiet, Kristdemokraterna 

och Centerpartiet avsätta mer resurser under åren 2002ï2004 till utgiftsom-

råde 22 Kommunikationer än vad regeringen har föreslagit. Folkpartiet libera-

lerna vill avsätta något mindre resurser än regeringen.  

I samtliga partimotioner pekas på behovet av väg- och järnvägssatsningar. 

Trafikutskottet erinrar om att regeringen i höst kommer att presentera en 

proposition om hur transportinfrastrukturen skall utvecklas under den kom-

mande tioårsperioden. Denna proposition bör enligt utskottets mening avvak-

tas innan beslut fattas om vilka prioriteringar som bör göras. Trafikutskottet 

vill dock understryka den uppfattning som regeringen framför i propositionen 

och som också framförs i flera av motionerna, nämligen vikten av att säker-

ställa och underhålla nuvarande infrastruktur samt att utveckla den i förhål-

lande till de transportpolitiska målen. Ett behov av ambitionshöjningar inom 

infrastrukturområdet finns, och detta bör komma till uttryck i höstens inrikt-
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ningsproposition. Därvid bör också, i likhet med vad regeringen och flera 

motioner framhåller, säkerhets- och miljöfrågor ha fortsatt hög prioritet.  

Enligt trafikutskottets mening bör den kommande propositionen om trans-

portinfrastrukturen avvaktas. Trafikutskottet anser således att riksdagen bör 

bifalla regeringens förslag till ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer 

för åren 2002ï2004. Härav följer att motionerna Fi17 (m) yrkande 5 (delvis) 

och yrkande 14, Fi18 (kd) yrkande 5 (delvis) och yrkande 7 (delvis), Fi19 (c) 

yrkande 4 (delvis) och yrkande 8, Fi20 (fp) yrkande 4 (delvis) och yrkande 14 

bör avslås. 

Sjöfartsstödet 

Motionerna 

Tom Heyman och Lars Björkman (båda m) framhåller i motion Fi25 att sjö-

fartsstödet inte skall utvidgas. De pekar på att den svenskregistrerade handels-

flottan, utom färjorna, länge har haft svårt att hävda sig i konkurrensen och att 

den sedan år 1989 är beroende av statligt stöd. Detta är enligt motionen en 

olycklig lösning. Enligt motionen har många utvärderingar gjorts av denna 

typ av riktade industristöd och de ger alla en genomgående mycket negativ 

bild av effekterna. Stödet skapar ineffektiva organisationer, snedvrider kon-

kurrensen och konserverar föråldrad teknik. Sedan stödet infördes har enligt 

motionen handelsflottan minskat, medelåldern hos tonnaget ökat, den tek-

niska utvecklingen mer eller mindre avstannat och riskkapitalet i stort sett 

försvunnit. Regeringen aviserar nu att stödet skall mer än fördubblas och nu 

även utgå till färjesjöfarten. I motionen anges att det utökade stödet till den 

helt dominerande delen kommer att utgå till ett enda företag. Det torde inte ha 

inträffat sedan varvsstödets dagar att ett enskilt företag erhåller ett så omfat-

tande belopp för att täcka löpande driftunderskott. Sjöfartsstödet kommer 

direkt att påverka det statliga upplåningsbehovet, och kostnaden för det nya 

driftbidraget till färjorna överlåtes därmed till framtida generationer att betala. 

När den svenska arbetsmarknaden står inför personalbrist på många områden 

planerar regeringen att med skattemedel subventionera tämligen lågbetalda 

sjöarbeten. Detta kan enligt motionen inte vara en riktig utveckling. Stödet 

bör enligt motionen därför ej utökas och det nuvarande sjöfartsstödet bör 

avvecklas. 

I motion Fi29 av Mats Odell m.fl. (kd) yrkande 3 framhålls att det enligt 

propositionen framgår att sjöfartsstödet skall införas så snart som möjligt, 

dock senast den 1 januari 2002. Kristdemokraterna anser att det nya sjöfarts-

stödet skall träda i kraft redan till sommaren, dock senast den 1 september 

2001. I motionen framhålls att svensk handelssjöfart är ledande när det gäller 

miljö- och säkerhetstänkande men att den lever under pressade ekonomiska 

förhållanden. Slutligen framhålls att det är viktigt att kompetensen finns kvar 

i Sverige och för det krävs enligt motionen en aktiv sjöfartspolitik.  
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Trafikutskottets ställningstagande 

I sitt av riksdagen godkända betänkande (prop. 2000/01:1 utg.omr. 22, bet. 

2000/01:TU1, rskr. 2000/01:80) noterade utskottet med tillfredsställelse rege-

ringens uttalande i budgetpropositionen för år 2001 att den ville slå vakt om 

den svenska sjöfartsnäringen, inte minst färjesjöfarten. Regeringen betonade 

att den, efter en översyn av lastsjöfartens och färjenäringens villkor,  ville ge 

den svenska sjöfarten likvärdiga konkurrensvillkor, och att det samlade stödet 

borde utökas till att omfatta även färjenäringen. Utskottet välkomnade denna 

översyn och dess inriktning samt det förslag som regeringen då aviserade. 

Utskottet framhöll också att åtgärder behövde genomföras redan under år 

2001 för att stärka konkurrenskraften och motverka utflaggning. Utskottet 

framhöll vidare att regeringen snarast möjligt borde återkomma till riksdagen 

med förslag om hur åtgärderna under år 2001 skulle utformas. Det som då 

anfördes av utskottet gavs regeringen till känna. 

Regeringen lämnade den 10 maj 2001 en proposition till riksdagen om vidgat 

statligt ekonomiskt stöd till sjöfartsnäringen (prop. 2000/01:127). I proposit-

ionen föreslås att ett sjöfartsstöd införs som omfattar både last- och passage-

rarfartyg i internationell trafik. Syftet är att ge svensk sjöfartsnäring konkur-

rensvillkor som är likvärdiga med andra EU-länders handelsflottor. Trafikut-

skottet kommer att behandla denna proposition senare i vår. I avvaktan på 

denna behandling bör riksdagen avslå motionerna Fi25 (m) och Fi29 (kd) 

yrkande 3. 

 

Stockholm den 15 maj 2001  

På trafikutskottets vägnar 

Monica Öhman  

Följande ledamöter har deltagit i beslutet: Monica Öhman (s), Per-Richard 
Molén (m), Jarl Lander (s), Hans Stenberg (s), Karin Svensson Smith (v), 
Johnny Gylling (kd), Tom Heyman (m), Krister Örnfjäder (s), Lars Björkman 
(m), Monica Green (s), Inger Segelström (s), Stig Eriksson (v), Tuve 
Skånberg (kd), Birgitta Wistrand (m), Mikael Johansson (mp), Kenth Skårvik 
(fp) och Viviann Gerdin (c). 
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Avvikande meningar 

1. Preliminära ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer 

Per-Richard Molén (m), Tom Heyman (m), Lars Björkman (m) och Birgitta 

Wistrand (m) anför: 

Moderata samlingspartiet anser att den underdimensionerade infrastrukturen i 

Sverige utgör ett hinder för företagens expansion och medför svårigheter vid 

nyetableringar. Det behövs en omfattande nybyggnad och upprustning av 

vägar och järnvägar. Det skall vara möjligt att bedriva företagande i hela 

landet. Storstadsregionerna måste få kommunikationsmässiga förutsättningar 

som gör det möjligt med fortsatt tillväxt till nytta för Sverige i sin helhet.  

Regeringens förslag till utgiftsnivåer innebär att inga nya vägar kan 

komma till stånd under den kommande treårsperioden. Eftersom infrastruk-

turpropositionen har uteblivit har inte heller de statliga verken någon möjlig-

het att genomföra planering inför den kommande tioårsperioden. Bristen på 

medel kommer också att medföra en ytterligare försämring av tillstånden på 

vägarna. Inte minst Stockholm och de andra storstadsregionerna kommer att 

drabbas hårt. Jämfört med behoven är eftersläpningen av drift och underhåll i 

dag stor. Situationen blir än allvarligare då vi ännu inte sett alla konsekvenser 

av fjolårets översvämningar och årets tjällossning. Moderata samlingspartiet 

vill därför öka anslagen med 13 miljarder kronor under treårsperioden 2002ï

2004 för att påbörja ett särskilt vägutbyggnadsprogram. Ökningen av anslaget 

skall också gå till att förbättra det eftersatta underhållet. Mot bakgrund av den 

bekymmersamma situationen i Stockholmsområdet bör en del av dessa medel 

utnyttjas för investeringar där.  

I regeringens förslag finns det en antydan om att medel lyfts från vägar till 

jªrnvªg. Finansiering saknas dock fºr òtredje sp¬retò i Stockholm, en mycket 

viktig kapacitetshöjning för hela landet. För att kunna starta detta projekt över 

Saltsjö-Mälaravsnittet föreslås att anslaget för järnvägsinvesteringar ökas med 

två miljarder kronor under den kommande treårsperioden 2002ï2004. 

Moderata samlingspartiet föreslår att de preliminära ramarna för ut-

giftsområde 22 Kommunikationer bör vara  25 432  miljoner  kronor  år 2002,  

30 378 miljoner kronor år 2003 och 31 645 miljoner kronor år 2004. Riksda-

gen bör således bifalla motion Fi17 (m) yrkande 5 i denna del samt yrkande 

14. Regeringens förslag till preliminära ramar och övriga motioner bör avslås. 

 

2. Preliminära ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer 

Johnny Gylling (kd) och Tuve Skånberg (kd) anför: 

Kristdemokraterna anser att den svenska basnäringen och därmed tillväxten 

och välfärden är starkt beroende av goda kommunikationer. Transportsektorn 

bör dessutom ses som en egen näring som kan vinna andelar i andra länder 

med svenskt miljö- och säkerhetstänkande.  

Det är anmärkningsvärt att regeringen inte presenterar några satsningar på 

infrastrukturen i vårpropositionen. Regeringen skjuter återigen besluten fram-
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för sig till den kraftigt försenade infrastrukturpropositionen. Vidare innebär 

regeringens oförmåga och saktfärdighet på kommunikationsområdet att efter-

släpningarna i de uppställda investeringsplanerna ökar ytterligare, både för 

vägar och järnvägar. Regeringen tillåter och medverkar enligt vår uppfattning 

till kapitalförstöring. Återhämtningen kommer att bli kostsammare ju längre 

regeringen väntar. Det är angeläget att återhämtningen av vägunderhållet 

påbörjas nu. Dessutom måste fler projekt med alternativ finansiering sättas i 

gång. Det skulle innebära att en rad angelägna vägbyggen kan starta snabbare. 

För att järnvägen skall kunna utvecklas och nuvarande standard upprätthål-

las krävs omfattande investeringar i såväl underhåll som utbyggnad av nya 

sträckor. En mycket stor andel av tågförseningarna kan härledas till bristande 

resurser hos Banverket. En rad flaskhalsar måste byggas bort för att järnvägen 

skall kunna utgöra ett fullgott transportalternativ både för passagerare och 

gods. 

För kommunikationssektorn bör enligt vår uppfattning avsättas 8,5 miljar-

der kronor ytterligare under perioden 2002ï2004 för främst väginvesteringar. 

Av beloppet avses en stor del användas till s.k. skuggtullar för PPP-projekt 

(Public Private Partnership), vilket gör att de faktiska investeringarna blir 

avsevärt större än de anslagna beloppen. Även övriga nyinvesteringar och 

reinvesteringar på de starkt nedslitna riks- och länsvägarna ryms i anslaget. 

Vi vill också framhålla att Posten AB har drabbats hårt ekonomiskt till 

följd av att regeringen inte skött förhandlingarna med bolaget på ett accepta-

belt sätt, utan pålagt bolaget omfattande samhällsuppgifter utan rimlig ersätt-

ning. Kristdemokraterna betonar det orimliga i att Posten AB ännu inte fått ett 

nytt avtal vad gäller den grundläggande kassaservicen.  

Sammanfattningsvis vill vi således öka de preliminära ramarna för utgifts-

område 22 Kommunikationer. År 2002 bör ramen vara 26 967 miljoner kro-

nor, år 2003 bör ramen vara  27 913 miljoner kronor och år 2004 bör ramen 

vara 30 680 miljoner kronor. Riksdagen bör därför bifalla motion Fi18 (kd) 

yrkande 5 i denna del samt yrkande 7 i denna del. Regeringens förslag till 

preliminära ramar samt övriga motioner bör avslås. 

 

3. Preliminära ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer 

Viviann Gerdin (c) anför: 

Centerpartiet anser att en av grundförutsättningarna för att kunna åstadkomma 

livskraft i hela landet och för att hejda den sociala och regionala klyvningen, 

är väl fungerande kommunikationer och en väl underhållen infrastruktur. Vi 

anser att regeringen misshushållar med infrastrukturkapitalet. Det är allvarligt 

att den utlovade infrastrukturpropositionen gång på gång har skjutits upp. 

Enligt Centerpartiet drabbas företag och människor av regeringens obeslut-

samhet på detta område. 

Vägnätet faller bokstavligen samman på många håll i landet. De dåliga 

vägarna kostar årligen människor och företag stora summor. Fordon körs 

sönder och måste repareras, gods kommer inte fram i tid, vägar stängs av eller 

viktbegränsas och trafiksäkerheten försämras. Den för Sverige så viktiga 
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skogsindustrin får inte fram råvaror till sina anläggningar på grund av de 

dåliga vägarna. Vi betonar därför att skjuta upp drift och underhåll av våra 

vägar är samhällsekonomiskt osunt.  

Centerpartiet vill också framhålla att det i Sverige i dag finns över 1 300 

mil vägar som är helt eller delvis avstängda, samtidigt som det finns ett stort 

antal vägar där Vägverket förklarat att det inte finns någon bärighet eller att 

de är trafikfarligt utformade.  

På lång sikt är dagens transportsystem inte hållbart. Det är enligt Center-

partiet viktigt att skapa ett ògrºnareò transportsystem, dªr anvªndningen av 

fossila bränslen minskar. Vi är därför starkt kritiska till att regeringen till-

sammans med Vänsterpartiet och Miljöpartiet aviserat att biobränslen skall 

beläggas med skatt. Genom att ta ut energiskatt på biobränslen motverkas 

ambitionen att få in miljövänliga drivmedel på marknaden.  

Det är nödvändigt med en helhetssyn på infrastrukturen och transportsy-

stemet. Planering över sektorsgränserna är ett måste. Det är viktigt att mot-

verka att olika statliga verk optimerar trafiklösningarna endast inom sitt eget 

område. I stället måste de se till vad som är bäst för helheten och till vad som 

skapar en långsiktig ekologiskt, ekonomiskt och socialt hållbar transportpla-

nering. 

Utöver ett väl underhållet vägnät är det av största vikt för den regionala 

och nationella utvecklingen att andra fysiska kommunikationer är väl funge-

rande. Främst från miljösynpunkt, men också för att minska belastningen på 

vägnätet, är det angeläget att långväga godstrafik förs över från vägar till 

järnväg och sjöfart där så är möjligt. 

Mer resurser behövs också till järnvägarna för att kunna öka kapaciteten 

och bygga bort flaskhalsarna. 

Centerpartiet vill ocks¬ fºrverkliga visionen om en òdigital allemansrªttò, 

som innebär att den digitala infrastrukturen måste komma alla till del. Att ha 

tillgång till en digital infrastruktur skapar möjligheter till sysselsättning och 

blir dessutom en allt viktigare demokratisk fråga när myndigheter lägger ut 

information på nätet. Staten måste ta ansvar för att alla skall få tillgång till 

den digitala infrastrukturen genom en utbyggnad av ett bredbandsnät i hela 

landet. På detta nät skall sedan olika operatörer konkurrera fritt.  

Centerpartiet vill mot ovanstående bakgrund öka utgiftsramarna. Den pre-

liminära ramen för utgiftsområde 22 Kommunikationer bör år 2002 vara        

27 132 miljoner kronor, år 2003 bör ramen vara 28 124 miljoner kronor och 

år 2004 bör ramen vara 28 410 miljoner kronor. Riksdagen bör således bifalla 

motion Fi19 (c) yrkande 4 i denna del samt yrkande 8. Regeringens förslag 

till preliminära ramar samt övriga motioner bör avslås. 

 



 

 

TRAFIKUTSKOTTETS YTTRANDE   B ILAGA 13      2000/01:FiU20 

 

137 

4. Preliminära ramar för utgiftsområde 22 Kommunikationer 

Kenth Skårvik (fp) anför: 

Folkpartiet liberalerna anser att ökade resurser behövs för att förbättra vägnä-

tet. Vi vill därför avsätta medel för detta ändamål nästa budgetår samt på 

längre sikt. Banverkets investeringar kan enligt vår uppfattning bedrivas i en 

något långsammare takt. 

Hela Sverige kan aldrig få en positiv utveckling utan fungerande kommu-

nikationer. Därför måste satsningar göras på infrastrukturen. Främst krävs 

satsningar på vägar och IT-teknik. Det är en fråga av största vikt för både 

städer och landsbygd.  

Främst i storstäderna hotar trafikinfarkter att allvarligt försämra både före-

tagens arbetsvillkor och de enskilda människornas dagliga arbetsliv och fritid. 

Det är också av yttersta vikt att hela landet har en sådan standard på vägnätet 

att råvaruförsörjningen till industrin kan tryggas hela året och att vägarna 

håller en sådan standard att de färdiga produkterna kan fraktas där-ifrån. 

Folkpartiet liberalerna anser att väganslaget måste höjas och att omedelbara 

åtgärder måste sättas in. 

Enligt  vår uppfattning måste det förslag till stomvägnät med anslutande 

vägar av hög kvalitet som den borgerliga regeringen lade fram 1993 genom-

föras. Även på järnvägssidan är det av stor vikt att ett stomnät av hög kvalitet 

kan upprätthållas. 

IT-kommunikationer är en stor framtidsfråga för Sverige. Goda IT-

kommunikationer är ett bra verktyg för att skaffa fler jobb i hela Sverige. Det 

är därför av största vikt att det finns ett väl utbyggt och kraftfullt IT-nät  i hela 

landet. Just nu är det utbyggnaden av fiberkabel för bättre bredbandsupp-

koppling som är aktuell. Det är inte säkert att det är denna teknik som är den 

bästa i hela landet. Redan nu kan vi se att annan teknik kommer på området, 

till exempel trådlös kommunikation. Därför skall vi i dag inte lägga ner mer 

offentliga resurser på att bygga ut något som vi inte vet om det är hållbart om 

ett par år. Folkpartiets uppfattning är därför att det i första hand är näringsli-

vet som skall engagera sig i utbyggnaden av IT-nät.  

Folkpartiet liberalerna föreslår sammanfattningsvis att ramarna för utgifts-

område 22 Kommunikationer bör vara 25 267 miljoner kronor år 2002,        

25 263 miljoner kronor år 2003 samt 25 530 miljoner kronor år 2004. Riksda-

gen bör således bifalla motion Fi20 (fp) yrkande 4 i denna del samt yrkande 

14. Regeringens förslag till preliminära ramar samt övriga motioner bör av-

slås. 
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5. Sjöfartsstödet 

Per-Richard Molén (m), Tom Heyman (m), Lars Björkman (m) och Birgitta 

Wistrand (m) anför: 

Den svenskregistrerade handelsflottan, utom färjorna, har länge haft svårt att 

hävda sig i konkurrensen. Sedan år 1989 är den beroende av statligt stöd, 

vilket är en olycklig lösning. Många utvärderingar har gjorts av denna typ av 

riktade industristöd och de ger alla en genomgående mycket negativ bild av 

effekterna. Stödet skapar ineffektiva organisationer, snedvrider konkurrensen 

och konserverar föråldrad teknik. Sedan stödet infördes har handelsflottan 

minskat, medelåldern hos tonnaget ökat, den tekniska utvecklingen mer eller 

mindre avstannat och riskkapitalet i stort sett försvunnit. Regeringen aviserar 

nu att stödet skall mer än fördubblas och även utgå till färjesjöfarten. Det 

utökade stödet kommer till den helt dominerande delen att utgå till ett enda 

företag. Det borde inte ha inträffat sedan varvsstödets dagar att ett enskilt 

företag erhåller ett så omfattande belopp för att täcka löpande driftunderskott. 

Eftersom färjenäringen, till skillnad från den vanliga lastsjöfarten, verkar på 

en sorts oligopolmarknad med mycket begränsad konkurrens mellan de olika 

företagen, är stödet än mer anmärkningsvärt. Sjöfartsstödet kommer därför 

direkt att påverka det statliga upplåningsbehovet, och kostnaden för det nya 

driftbidraget till färjorna överlåtes därmed till framtida generationer att betala. 

När den svenska arbetsmarknaden står inför personalbrist på många områden 

planerar regeringen att med skattemedel subventionera tämligen lågbetalda 

sjöarbeten. Detta kan enligt vår uppfattning inte vara en riktig utveckling. 

Stödet bör enligt motionen därför ej utökas och det nuvarande sjöfartsstödet 

bör avvecklas. 

Riksdagen bör således bifalla motion Fi25 (m). 

 

6. Sjöfartsstödet 

Johnny Gylling (kd) och Tuve Skånberg (kd) anför: 

I vårpropositionen skriver regeringen att sjöfartsstödet skall införas så snart 

som möjligt, dock senast den 1 januari 2002. Kristdemokraterna anser att det 

nya sjöfartsstödet skall träda i kraft redan till sommaren, dock senast den       

1 september 2001. Vi anser att svensk handelssjöfart är ledande på miljö- och 

säkerhetstänkande men att den lever under pressade ekonomiska förhållan-

den. Därför vill vi framhålla att det är viktigt att kompetensen finns kvar i 

Sverige och för det krävs enligt vår uppfattning en aktiv sjöfartspolitik. Riks-

dagen bör således bifalla motion Fi29 (kd) yrkande 3.  
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BILAGA 14 

Miljö - och jordbruksutskottets yttrande 

2000/01:MJU1y 

2001 års ekonomiska vårproposition 

Till finansutskottet 

Finansutskottet har den 19 april 2001 beslutat bereda övriga utskott tillfälle 

att yttra sig över 2001 års ekonomiska vårproposition (prop. 2000/01:100)  

om den ekonomiska politiken och utgiftstaken m.m. (yrkandena 1ï5) jämte 

motioner, allt i de delar som berör respektive utskotts beredningsområde.  

Miljö - och jordbruksutskottet behandlar i sitt yttrande de förslag i proposit-

ionen som avser preliminära ramar för utgiftsområdena Allmän miljö- och 

naturvård (utgiftsområde 20) samt Jord- och skogsbruk, fiske med anslutande 

näringar (utgiftsområde 23). I anslutning till yttrandet behandlas även vissa 

följdmotioner.  

Utskottet 

Allmän miljö- och naturvård (utgiftsområde 20) 

Propositionen 

Utgiftsområdet omfattar politikområdet Miljöpolitik och del av politikområ-

det Forskningspolitik. För år 2001 uppgår de totala anslagen enligt statsbud-

geten till 2 201 miljoner kronor. Regeringen föreslår att ramen för utgiftsom-

rådet preliminärt fastställs till 2 802 miljoner kronor år 2002, 2 937 miljoner 

kronor år 2003 och 3 847 miljoner kronor år 2004.  

I juni 2000 överlämnade Miljömålskommittén betänkandet Framtidens 

miljö ï allas ansvar (SOU 2000:52) till regeringen. Regeringen avser att 

under våren 2001 överlämna en proposition till riksdagen baserat på kommit-

téns förslag. I propositionen kommer regeringen att redovisa förslag till del-

mål, åtgärdsstrategier, styrmedel och uppföljningssystem för att inom en 

generation uppnå de miljökvalitetsmål riksdagen fastslagit. Regeringen be-

dömer att de insatser som kommer att föreslås i propositionen medför behov 

av att ytterligare förstärkningar av utgiftsområdet. Därför föreslår regeringen 

att utgiftsområdet tillförs 405 miljoner kronor år 2002 och 355 miljoner kro-

nor år 2003. För år 2004 föreslår regeringen att tidigare satsningar om ca 

1 170 miljoner kronor förlängs samt att utgiftsområdet tillförs ytterligare 910 
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miljoner kronor jämfört med år 2003. Förstärkningarna omfattar i första hand 

marksanering, åtgärder för att bevara den biologiska mångfalden och ett mil-

jöforskningsprogram för biologisk mångfald och ekologiskt hållbar utveckl-

ing. Medel för detta miljöforskningsprogram finns också avsatta inom utgifts-

område 16 och utgiftsområde 23.  

Arbetet för att uppnå miljömålen kommer att bedrivas inom alla samhälls-

sektorer och vid många myndigheter. Regeringen avser därför att i budget-

propositionen för år 2002 föreslå att en del av de medel som här beräknas för 

miljömålsarbetet inom utgiftsområde 20 överförs  till andra utgiftsområden. 

En konsekvens av regeringens förslag om förändring av vilka ändamål och 

verksamheter som skall innefattas i utgiftsområde 20 är att anslaget 34:1 

Bidrag till Sveriges meteorologiska och hydrologiska institut under utgiftsom-

råde 22 Kommunikationer flyttas till utgiftsområde 20 Allmän miljö- och 

naturvård. Detta föranleder ändring i tilläggsbestämmelserna i riksdagsord-

ningen 4.6.12 och 4.6.13. Under förutsättning att riksdagen godkänner rege-

ringens förslag innebär det att den beräknade ramen för utgiftsområde 20 ökar 

med 207 miljoner kronor fr.o.m. år 2002. Utgiftsområde 22 minskar med 

motsvarande belopp. 

Motionerna  

Enligt Moderata samlingspartiets partimotion Fi17 bör ramen, utöver rege-

ringens förslag ökas med 800 miljoner kronor för år 2002. För åren 2003 och 

2004 minskas ramen med 200 respektive 1 325 miljoner kronor i förhållande 

till regeringens förslag (yrkande 5 delvis). Enligt motionärerna bör arbetet för 

att säkra värdefulla naturmiljöer ges en ny inriktning genom bildandet av en 

fond för bevarande av biologisk mångfald. Fonden tillförs 1 miljard kronor år 

2002. Det är orimligt att riksdagen nu skall ta ställning till regeringens förslag 

om kraftiga utgiftsökningar utan att ha tillgång till de propositioner som skall 

precisera politiken. Beträffande anslag till marksanering föreligger samma 

brist på redovisning och precisering av hur medlen skall användas. Mot bak-

grund härav bör de nya anslagsökningarna för marksanering avslås. Samtidigt 

bör regeringen anmodas att för riksdagen redovisa planer, åtgärder och resul-

tat av redan genomförda saneringsinsatser.  

Enligt Kristdemokraternas partimotion Fi18 bör ramen, utöver regeringens 

förslag ökas med 50 miljoner kronor för vardera åren 2002ï2004 (yrkande 7 

delvis). Arbetet med att uppnå riksdagens 15 miljökvalitetsmål kräver de 

närmaste åren stora resurser. Kristdemokraterna vill därför ytterligare för-

stärka den ökade resurstilldelning som föreslås i propositionen för miljöarbe-

tet. Jämfört med regeringens miljöpolitik betonas särskilt vikten av en sam-

manhållen syn på sjö- och skogskalkning. Försurningen ökar fortfarande och 

det finns därför ett stort behov av nykalkning. Kalkningsanslaget föreslås för 

den skull förstärkas, och förutom sjökalkning bör skogskalkning nu föras in 

under detta utgiftsområde. Vid sidan av detta finansierar Kristdemokraterna 

en sänkning av energiskatten med 1,50 kr per liter för alkylatbensin, som 

utgör ett miljövänligare alternativ för småbåtar, motorsågar m.m.  




